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ZA SVOBODO IN SREČO
ČLOVEŠTVA

_. »V boj za zmago ljudstva,! značajev se je koval v ognju de
ti sveti boj za svobodo in sre
čo človeško.. .€
...»Vedite, da je lahko vaša 
svoboda izborjena le z vašimi 
lastnimi močmi.. .«

Oz Julijskih proglasov CK KPJ) j

lovskega gibanja, bil preizkušen 
v težkem ilegalnem delu in v 
borbi proti monarhofašističnemu 
režimu, vsakdo od njih je ojekle
nel pod nakovali policije, temnic 
in nasilja. Sestal se je miselni 
center Komunistične partije, gla- 

V tistih dneh, od srede aprila va revolucije, tiste revolucije, 
tem, pred petnajstimi leti, so se katere obrisi so bili spočeti v stari 
kot zla usoda, zagrizli v naše protiljudski Jugoslaviji, ki ji je 
narodno telo kremplji fašističnih ~g0l^ovjna odmerila svoj čas
zveri. Razdelili so si plen in ne- in ki se je v prvem viharju zru- 
itositno uničevali vse, kar se jim jua v ni£. staro protiljudsko vod
je upiralo, kar je bilo žejno svo- j stvo je izginilo, na njeno mesto 
bode in pravice. Zlohotni streli' je stopilo novo, ljudsko vodstvo, 
so parali zasužnjeno domovino in; pripravljeno, da gre brez okleva- 
v mučilnicah so se zvijala brez-\ nja, brez strahu strahovitim vi- 
močna telesa jugoslovanskih ro- , harjem nasproti, se jim zoperstavi 
doljubov, v očeh pa jim je bil in zmagovito izvrši zgodovinsko
ogenj neuklonljivega upornega 
duha.

V tem času, 4. julija pred pet
najstimi leti, so se v skromni vili 
na Dedinju v Botičevi ulici št. 5 
sestali tovariši. Na njihovih obra
zih je bila odločnost, v srcih pri
pravljenost na velike naloge. Se
stal se je Centralni komite Ko
munistične partije Jugoslavije. 
Njihova imena dotlej niso bila

nalogo.
Četrtega julija, pred petnaj

stimi leti, je bil na predlog gene
ralnega sekretarja Partije tova
riša Tita sprejet sklep o začetku
oborožene vstaje. Na tern zgo
dovinskem sestanku je bilo skle
njeno, da bodo sabotažne akcije 
takoj prerasle v vseljudsko voj
no proti okupatorju. Sklenjeno 
je bilo, da se v tem smislu ne

snago poznana in njihovih slik mudoma izda proglas. Vojaške 
*iso objavljali ne domači ne tuji skupine, ki so bile že prej usta- 
«asopisi. Toda vsakdo od njihovih novljene, morajo kot partizanski

odredi takoj začeti z delovanjem 
ob poteh, železnicah, mostovih, 
industrijskih podjetjih, biti mo
rajo lahko gibljive enote in de
lovati proti sovražnikovi živi sili. 
Prav tako je bilo sklenjeno, da 
se ustanovi glavni štab partizan
skih odredov z glavnim koman
dantom tovarišem Titom. Za na
ziv borcev odredov je bilo vzeto 
ime partizani, kot znamenje pa 
peterokraka zvezda.

Zgodovinski pomen tega se
stanka se je kmalu pokazal. Do
bili smo svoj 7. julij, 13. julij, 22. 
julij itd. V najkrajšem času so 
se v upor dvignili vsi naši narodi. 
Vsem tem slavnim dnem pa je 
prednjačil 4. julij, dan borcev, dan 
vstaje jugoslovanskih narodov.

Po petnajstih letih, po tem 
kar smo v tem času preživeli, 
lahko šele ocenimo veličino in 
daljnovidnost tovarišev, ki so v 
imenu Komunistične partije in v 
imenu delovnih ljudi naših na
rodov storili ta veliki korak. To 
je bil korak v zmago revolucije.

Za tak sklep je bilo potrebno v 
času, ko je vsa Evropa ječala pod 
peto fašističnega vojaškega stroja 
in so njegove armade nezadržno 
hitele proti osrčju Sovjetske zve
ze, velikanskega poguma in silne 
vere v ljudske sile. To pa so 
lahko storili le tisti, ki so do dna 
duše poznali svoje ljudstvo, v ka
terih srcih ni bilo mesta ne stra
hu in ne omahovanja, v katerih 
zavesti je bila jasna odgovornost 
pred zgodovino in svojim ljud
stvom.

Petnajst let je minilo od tega 
zgodovinskega sestanka. Za nami 
je obdobje nečloveškega napora, 
trpljenja in krvi polne borbe, iz 
katere je vznikla zmagovita svo
bodna domovina delovnih ljudi.
Na ruševinah preteklosti gradimo, 
prežeti z revolucionarnim ognjem, svobodo lahko izbojujemo le s

Obisk tovariša Tita in ostalih članov jugoslovanske delega
cije v Ljudski republiki Romuniji je obilo prispeval k raz
širitvi in okrepitvi jugoslovansko-romunskih prijateljskih 
stikov, obenem pa je koristil stvari miru in zbližanju med 
socialističnimi silami. Jugoslovanska delegacija v Bukarešti, 

glavnem mestu Ljudske republike Romunije.

svojo delavsko domovino. V tej 
graditvi, kateri so se in se še 
zoperstavljajo mračne sile, gremo 
nezadržno naprej in uresniču
jemo ter dopolnjujemo, kar je 
bilo spočeto 4. julija. Kajti kot

do novih družbenih odnosov pri j leta 1941, tako tudi vedno poslej 
nas, ki so nam odprli neizmerne j sledimo našemu vodstvu in be- 
socialistične horizonte napredka. ' sedam tovariša Tita: »Vedite,

svojimi lastnimi močmi/« In zato 
smo zavihali rokave in se lotili 
velikih nalog, da si uredimo svoje 
življenje sami, da iz siromašne 
domovine napravimo bogato do
movino resnično svobodnih ljudi.

Ko se oziramo na zgodovin
sko pot, na katero smo stopili

da smo dosegli tolikšne uspehe, 
kot jih le redko kje srečamo v 
zgodovini kaKega naroda. In ko 
proslavljamo obletnico naše re
volucije, smo na svojo slavno 
preteklost upravičeno ponosni. 
Kajti lahko rečemo, da smo sto
rili vse, kar lahko kak narod sto
ri za svojo svobodo in za svo-

4. julija 1941, lahko ugotovimo, bodo in srečo vsega človeštva.

S SEJE PREDSEDSTVU REPUBLIŠKEGA SVETA SINDIKATOV

MNOŽIČNOST IN SKROMNOST
naj prevevata naša telesno vzgojna prizadevanja

diti človeka živeti v prirodi, da 
se v njej razgčblje, naužije sve
žega zraka, osveži ter okrepi telo 
in duha.

Pri teh naših prizadevanjih pa 
smo naleteli doslej v glavnem na 
dva skrajnosti: na »divjo« fizkul- 
tnro v pravem smislu besede, z 
vsemi njenimi negativnimi poslc-

Bistvo telesne vzgoje je, nava- drčami ter na vse tisto, čemur 
‘ *' “ -----J- pravimo »nezdravi pojavi v špor

tu«, to je rekorderstvo, klubaštvo, 
profesionalizem, malikovanje ta
ko imenovane tyrševske telovad
be itd. S pretvezo, da se bore 
proti »divji fizkulturi«, so pre
ganjali, vendar na srečo ne pre
gnali športno udejstvovanje iz to
varn. Sploh je bilo precej tega 
prepovedo vanja, tega ne smeš, to 
je škodljivo itd. namesto, da bi 
z vsemi silami podprli kakršno 
koli pobudo v telesno vzgojnem 
udejstvovanju ter sc trudili, da bi 
dobilo organiziranejšo obliko.

Kje nas čevelj žuli
Prav takšni nazori so ena iz

med največjih ovir, da bi postala 
šport in telesna vzgoja zares 
množična. V »Partizanu« so se 
omejevali zgolj na telovadbo, oz
ko vzeto, in bi tistega, ki bi se

Pretekli četrtek je zasedalo v Ljubljani pod 
predsedstvom tovariša Janka Rudolfa predsedstvo 
Republiškega sveta sindikatov za Slovenijo. 
Osrednji predmet razprave je bila telesna vzgoja 
in odnos sindikatov do le-te. Tovariš Jaka Kvas 
je na kratko razložil nekaj temeljnih misli, med
tem ko so vsi člani predsedstva dobili že prej 
njegovo pisano poročilo. K besedi so se oglasili 
skoraj vsi člani predsedstva. Povzemimo nekaj 
misli iz poročila in razprave, pri čemer se ome
jimo le na nekaj najvažnejših vprašanj.

s svojim vplivom podprla priza
devanja osrednjega vodstva Par
tizana, bo glavna bitka dobljena. 
Kajpak samo zavoljo tega še ne 
bo niti enega člana več v Parti
zanu. Gre, če hočete, za ideološko 
zmago, za boj proti starim na
zorom tako v Partizanu kot v

, .. - t, , športnih klubih in društvih,drznil trditi, ntij igro. 1 nrtizcin j
2"tiK£2. fE&nSSS Za množično telesno vzgojo

K OROŽJU Boris Kalin

za krivoverca. V športnih klubih 
pa so proglašali vzgojo vrhunskih 
tekmovalcev za edino zveličavni 
smoter svojega dela, pri čemer pa 
smo se v nogometu na primer do
kopali le do Odreda, ki pa v 
jugoslovanskem merilu prav nič 
ne pomeni. Za tak »šport« smo 
bili pripravljeni gaziti tudi mo
ralna načela, razpihovalo se je 
klubaštvo, zatiskali smo oči pred 
profesionalizmom, istočasno pa 
žrtvovali ogromne vsote denarja, 
ne za šport, marveč za to, da je 
peščica »športnikov« dobro živela 
ter da smo v areni dali prilož
nost za sproščanje najvulgarnej- 
ših strasti gledalcev.

Podprimo napredna 
prizadevanja Partizana
Za nas, sindikate, sta danes 

važni zlasti dve stvari. Predvsem 
moramo na vso moč podpreti no
ve nazore v Partizanu, ki so prišli 
do veljave ha njegovi zadnji 
skupščini, da ni d ril začetek in 
konec dela v Partizanu, marveč 
naj goji vse, od telovadbe (če smo 
že pri njej) do plavanja, smuča
nja, kolesarjenja in najrazličnej
ših športnih iger. Sindikalni od
borniki naj pomagajo, da se po
dre še mnogokje umetno postav
ljen kitajski zid in da odpro pri 
Partizanu na široko svoja vrata 
vsakomur, ki čuti veselje in po
trebo po telesno vzgojnem udej
stvovanju.

Za ideološko zmago gre
Nedvomno je to sila težka 

naloga in bo vsak, ki si bo pri
zadeval, da bi jo uresničil, na
letel na hud odpor tako pri vadi
teljskih kadrih starega kova kot 
pri nekaterih strokovnjakih in 
voditeljih športnih klubov ter 
društev. Ce se bodo vsa sindikal
na vodstva zavzela za to stvar in

Druga važna stvar za nas v 
sindikatih pa je, da pritegnemo 
čimveč ljudi, zlasti delavcev, k 
telesnovzgojnemu udejstvovanju.

Veliko šol je brez telovadnic. 
Saj so res potrebne, zlasti ob 
slabem vremenu. Vendar ne mo
remo trditi, da se brez njih ne 
da ničesar napraviti. Učiteljica 
naj pelje otroke na gmajno ali 
na šolski vrt in tu naj se otroci 
igrajo ter skačejo po mili volji.

V tem smislu smo za »divji« 
šport, da se ljudje gibljejo v na
ravi in da jih pri tem vodimo 
tako, da bodo začutili potrebo po 
njem. Naloga športnih društev in 
Partizana pa je, da obenem s 
tem tako telesnovzgojno udejtvo-iejesnovzgojnemu udejstvovanju. ; . v«irotrdneje orarani-

Na tem področju lahko .društva j v“ šf stopnji
Naj pono-prijateljev prirode ki jih sedaj j fe^ltookovno^'vodfjo. 

ustanavljamo, veliko napravijo. vjmo naša stara načela. da
Pri svojih članih moramo zbuditi 
zanimanje za to, da bodo čutili
potrebo po gibanju v naravi in seb, lzločnla talente, 
tud. po športnem udejstvovanju. £ tj rezultat »dresure«. 
Zelo se moti tisti, ki misli, da bo 
na tem področju uspel, če sc bo 
držal togih organizacijskih oblik.
Ni treba biti poseben dušeslovec, 
da ne bi vedel, da vsaka prisi
ljena stvar človeka odbija. Ce mu

naj
bodo rekordi rezultat množično
sti telesne vzgoje, ki bo že sama 

sebi izločila talente, ne pa da

Odprimo stadione
Ob tem kaže opozoriti še na 

nekaj. Pravimo, da nimamo igrišč, 
stadionov in podobnih zadevščin.

boš dejal, da mora priti popoldne ! Istočasno pa so stadioni, v katere 
ob pol štirih in da bo moral igrati je družba vložila ogromno denar- 
odbojko, ga ne bo. Ustvarimo to- ja, izključna last le nekaterih 
rej možnosti, da bodo tisti, ki se klubov ali društev Partizana in 
jim danes ljubi na primer igrati — prazni. Šolske otroke ne puste
odbojko, to lahko igrali, ne pa 
da bi jih silili k temu. Ne poza
bimo še, da take stvari »vlečejo« 
le, če gre za igro.

na nje, drugih klubov in društev 
prav tako ne. Vsi športni objekti 
so plod naših skupnih naporov, 
zato naj bodo naša skupna last. 
Ne more biti le legitimacija tega 
ali onega kluba ali društva vstop
nica za športno igrišče. Zato meni 
predsedstvo, na j postanejo športni 
objekti last občine z družbenim 
upravljanjem tako, da jih bo lah
ko vsak uporabljal, ne pa le pri
vilegiranci tega ali onega kluba 
ali društva.

I

Telovadnica ni vse
Za vse to ni treba nobenih 

telovadnic, stadionov, urejenih 
igrišč itd. Kako napak mislijo 
tisti, ki trdijo, da ne morejo go
jiti športa, ker nimajo telovad
nice, igrišča, stadiona itd. Na 
prosto naj gredo, na travnik, v

tekaško stezo, potegniti črto in bmo za delavske športne 
od te metati kroglo, kopje, disk ! igre
ali pa kamen, palico, če prvega Kajpak si telesnovzgojnega 
nimajo. Za odbojko je treba po- udejstvovanja ne predstavljamo 
staviti le mrežo in v pesku za- zgolj na tak »divji« način. Naš 
črtati igrišče itd. Malo več idea- smoter je, da ga dvigamo tudi na 
lizma in skromnosti je treba, pa! višjo raven in da dobiva organi- 
bo tudi vseh mogočih »nepremag- j ziranejše oblike. Spet pa je treba 
1 ji vili težav« manj, saj nam tudi reči, da ne kaže kaj prepovedo- 
življcnje ne prinese vsega na 1 vati. Ce ustanove aktiv pri pod- 
krožniku. Taka je stvar, "kadar ; jetju, naj ga ustanove. Ce jim bolj 
govorimo o telesni vzgoji v delov- ; ustreza društvo, organizirano na 
nih kolektivih. Taka, ali vsaj pri- ! teritorialnem načelu, naj ga imajo, 
bližno taka pa je. kadar govorimo I Toda tudi pri že najenostavnejših 
o tisti v osnovnih šolah. (Nadaljevanje na 2. strani)
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PRISPEVAJTE V TISKOVNI SKLAD 
DELAVSKE ENOTNOSTI

Naš časopis Delavska enotnost povezuje vse sindikalne 
organizacije in njihovo članstvo v močno organizacijo, jih 
seznanja z vsemi perečimi vprašanji in jih usmerja v enotho 
dejavnost. Zato si brez Delavske enotnosti niti ne moremo 
predstavljati uspešnega dela sindikatov. Zaradi izredno viso
kih tiskarskih stroškov in papirja pa časopis ne more vseh 
stroškov kriti iz same naročnine. Kot je našim organizacijam 
in bralcem znano, so dejanski stroški za 1 izvod 18 din, 
medtem ko je naročnina na list le 10 din. Razliko, ki nastane, 
krije uprava iz posebnih prispevkov, ki jih naše organizacije, 
posamezniki in delovni kolektivi darujejo v tiskovni sklad 
Delavske enotnosti.

Okrajni in občinski sindikalni sveti so bili nedavno s po
sebnim pismom zaprošeni, da priporoče vsem organizacijam, 
da v okviru svojih možnosti darujejo v tiskovni sklad.

Doslej se je temu vabilu odzval Republiški svet Zveze 
sindikatov, ki je na svoji zadnji seji sklenil dati Delavski 
enotnosti 1,000.000 dinarjev in Okrajni sindikalni svet Ljub
ljana 100.000 dinarjev.

Vse prispevke za tiskovni sklad bomo objavljali v našem 
časopisu.

UPRAVA
DELAVSKE ENOTNOSTI

Z OKRAJNEGA SINDIKALNEGA SVETA V NOVEM MESTU

POJASNJEVATI IN UClTI
Pojasnjevati moramo delavcem vse, kar lahko pripomore k zbolj 

šanju življenjske ravni njih samih in skupnosti kot celote
Tudi zelena gričevnata Do

lenjska, kot vsa naša domovina, 
spreminja svoj obraz. Po osvobo
ditvi so v okolici dolenjske »me
tropole« in tudi drugod zrasle 
nove tovarne. Delavci so prihajali 
in še prihajajo na delo s pode
želja. Mnogi od njih se v pro
stem času ukvarjajo s poljedel
stvom. Pod vplivom kmečkega 
življa ne morejo razumeti ali le 
težko razumejo pota našega go
spodarstva. Ob vsakem predpisu, 
M nalaga kmetovalcu kakršnekoli 
obveznosti, se čutijo prizadete. 
Pii vsakem ukrepu, ki naj prive
že delavca na tovarno, se čutijo 
ogrožene. Razumljivo, da imajo 
sindikalne organizacije tod prav 
zato toliko težje in odgovornejše 
naloge. Toliko večje mora biti 
njihovo prizadevanje pojasniti de-

BESEDA BRALCEV

bolj škodovali, kot pa koristili. 
In kako se bo >bimi< obnesel 
na novem odgovornem mestu? 
Nič čudnega seveda ni, če se pot
lej marsikje sindikalna organiza
cija postavi na sodišču za zago
vornika tistih, ki so v podjetju 
kaj zagrešili, češ čast podjetja bo 
okrnjena.

Da, za čast gre! Toda čast ni 
tako raztegljiv pojem kot harmo
nika in zato moramo to besedo 
postaviti vedno tudi na pravo 
mesto, da jo z nečastnim ravna
njem ne onečastimo. Dore

ČAST ORGANIZACIJE BI TRPELA
Pred dnevi sem obiskal neki Da, čast organizacije bo trpela, 

sindikalni svet. Konec konceo ni Nekajkrat sem si ponovil te be- 
tako važno, za katerega gre, ker sede in si dejal, da čast organi- 
na podobne metode in mišljenja, zacije sedaj pravzaprav še bolj 
kot jih bom tukaj opisal, naleti- trpi, saj ljudje, delavci v tovar- 
mo marsikdaj in marsikje. nah, člani sindikata o marsičem

Ko sem potrkal na vrata sin- šušljajo, mogoče kdo k vsemu 
dikalnega sveta tedaj, ko je tajnik pridene še kaj več, kot je bilo 
ponavadi o pisarni, se ni nihče res. Zanimalo me je in me še 
oglasil. Spotoma, ko sem odhajal, zanima, če o tej drugi plati časti 
sem srečaval delavce in nekoga o tistem kraju odgovorni ljudje 
izmed njih povprašal, če ve, kje kaj razmišljajo in ali se zavedajo, 
stanuje tajnik. Dejal mi je, da da so s tem delavski organizaciji 
v onile hiši, vendar da tajnik ni I 
več tajnik. Nekaj je bilo menda \ 
narobe in odšel je na boljše mesto, j 
Povprašal sem, kaj je bilo na- j 
robe, možak pa je zmignil z ra- Naslov, ki sem ga napisal, to- In vendar po malem izginja, 
meni in iz njega nisem izvlekel variš urednik, je resda nekoliko medtem ko si preljubi in preča- 
niti besedice. Popoldne sem ob- čuden. Toda že dolgo tega si iščem stiti gospod utira pot celo v po
iskal sosedno tovarno. Pomenko- odgovor na pojav, ki kakor kuga vsem naše delavske organizacije, 
val sem se z odborniki o življenju prodira v naše vsakdanje živije- j Saj mi je znano, da se celo pre- 
sindikalne organizacije. Med dru- nje_ Stvar sicer na videz ni toliko nekateri komunist pusti »tituli- 
gim sem obrnil pomenek tudi na pomembna, če pa globlje pogle- rati« z gospodom. In v nekaterih 
sindikalni soet, češ kako vam. kaj damo, se mi zdi, da bi bila vred- 
pomaga. In kdo da je sedaj taj- na večje pozornosti, da ne rečem 
nik? Toda nisem dobil odgovora, odločnosti tistih, ki jim naša pre- 
Predsednik nu je dejal, da je bilo \ teklost in vsakdanjost nista od- 
»nekaj vmes< in da so sedaj na j veg 
sindikalnem svetu pravzaprav že %a fcej gre?

ALI SMO RES BREZ MOČI?

vamah novomeškega okraja, se I neenakomerno razvita. Zanimivo 
v prostem času še vedno ukvar- j je tudi, da je 65 odstotkov pri- 

. jajo s poljedelstvom. Izmučeni od javljenih vajencev kmečkih si- 
lavcem vse, kar naj pripomore k j napornega dela na polju priha- nov, katerih starši imajo nad 5 ha

niih jajo v tovarno, kjer zaradi utru- zemlje.
jenosti ne morejo napraviti, kar Okrajni sindikalni svet bo le- 
bi sicer. Pa ne samo to. Tovarna tos skupno z okrajno obrtno zbor- 
je kar ugoden kraj, kjer si lahko nico določil vsakemu obrtnemu 
ob »nenapornem delu« in »v hla- podjetju, koliko vajencev sme 
du« naberejo novih sil za kmeto- imeti. Pri sprejemanju vajencev 
vanje. To je kaj težko vpraša- pa bodo upoštevali tudi socialno

kar dva meseca brez tajnika.
Zvečer sem poiskal predsedni

ka sindikalnega sveta na domu. 
Beseda je dala besedo in — pred
sednik mi je razkril nekatere kaj 
čudne stvari. Dotedanji tajnik je 
na sindikalnem svetu širokosrčno 
gospodaril. Tebi nič meni nič 
si je povišal plačo, bolj kot mu 
je pritikala, zapisal si je tu in 
tam dnevnico več, kot bi jo smel, 
določil sebi in še nekomu nagra-

Stopim v trgovino: »Želite go
spod... gospodična... gospa... 
milostljiva...?«

Stopim v brivnico: »Sedite go
spod ...«

Stopim v avtobus: »Do kam se 
peljete, gospod?*

Stopim v kavarno: »S čim 
vam postrežem, gospod?*

Hodim po cesti: »Dober dan, 
gospod!*

Gospod ... gospod tu, gospod
do, odšel o Ljubljano na neko i tam.
konferenco, ki je trajala dva ali j V šoli se delijo profesorji na 
tri dni, toda v resnici je na kon- ! gospode in tovariše, v uradih prav
ferenci vzel samo listine, njegov 
stol pa je bil prazen itd. Tako mi 
je predsednik nekam s trpkostjo 
razlagal. Razumel sem ga. Najbrž 
si je tudi sam to stvar gnal k 
srcu.

In kje je sedaj? Kaj ste ukre
nili, sem povprašal. Pravzaprav 
— nič. Celo popoldne smo sejali. 
Nekateri smo bili za to, da o vsej 
stvari spregovori svojo besedo 
sodišče, čeprav ni šlo za stotisoče. 
Toda gre za ravnanje z denarjem 
delavske organizacije. Toda ne
kateri so zmigovali z rameni. V 
našem kraju so bili celo 
takšni, ki so trdili, da kaj takš
nega vendar ne gre, če bo o sin-

tako, celo v delavnice prodira ta 
prefinjen in gosposki naziv.

Vidite, za to gre!
Ne, tu ne gre za malenkost, 

gre za načelo. Gre za to, ali bomo 
v naši družbeni ureditvi odstra
nili nekaj, kar je sestavni del 
naše zgodovine, sestavni del naše 
družbe, to kar označuje spreme
njene družbene odnose pri nas. 
Ali bomo dopustili, da ostrani- 
mo naziv tovariš, da poza
bimo na pomen tovarištva, 
ki je zablestelo v najsijajnejši 
dobi naše zgodovine.

Pod pojmom tovariš razumemo 
to, kar smo razumeli v revoluciji: f 
človeka z novo ceno, človeka pol-

upravnih vodstvih naših podjetij 
je naziv »tovariš* že pravo bogo- 
skrunstvo in ga je slišati le »ile
galno*.

To sem hotel povedati. In še ne
kaj. Proti »gospodovanju* je bilo 
že kajkrat rečeno. Tudi v vašem 
glasilu ste nekajkrat pisati o tem. 
Toda zdi se, kot da smo brez 
moči. Ali niso poklicane sindikal
ne organizacije, da napravijo en
krat red? Saj tu ne gre le za 
formalnost. Gre za prodor nečesa 
čisto malomeščanskega, za ka
terim se skriva želja po obnovitvi 
časov in razmer, kt so za nami, 
ki jih nikdar več ne bo. Torej to 
le ni čista formalnost Iz zato naj 
delavci, vsi delovni ljudje, mislim 
tudi na uradnike, profesorje, uči
telje, vse delovne intelektualce, s 
ponosom izrekajo besedo tovariš, 
ki je tako polna plemenite vse
bine. Kdor pa želi biti ali ostati 
gospod, naj to bo z vso nemarno 
vsebino, ki jo to ime vsebuje. 
Bomo vsaj vedeli kaj in kdo je.

Ge tako stvar postavimo, po
tem menim, tovariš urednik, »da 
lahko na v naslovu zastavljeno 
vprašanje odgovorimo z: »Dovolj 
moči imamo, da odpravimo go
spodovanje«. Kaj ne? Šenk Jurij

Uredništvo: Nimamo kaj 
pripomniti!

izboljšanju življenjske ravni njih 
samih in skupnosti kot celote. To 
moramo upoštevati, ko govorimo 
o delu sindikalnega sveta v No
vem mestu.

Več sodelovanja
Predsedstvo Okrajnega sindi

kalnega sveta šteje trinajst članov.
V njem so v glavnem zastopani 
vsi občinski sindikalni sveti. Seje 
predsedstva, ki so običajno me
sečno, niso prenatrpane z dnev
nim redom, tako da imajo razme
roma dovolj časa, da na dnevni 
red postavljena vprašanja dobro 
proučijo. Na eni izmed zadnjih 
sej so na primer široko obravna
vali izobraževanje delavcev, na 
drugi analizirali potek volitev v 
nove delavske svete in podobno.
Delo v svetu je zaradi boljšega in 
preglednejšega delovanja poraz
deljeno po komisijah. Imajo tri 
komisije, in sicer za družbeno in 
delavsko upravljanje, za potrje
vanje tarifnih pravilnikov in za 
družbeno prehrano. V bližnji bo
dočnosti bodo ustanovili še komi
sijo za organizacijska vprašanja.
Dobro pa bi bilo, če bi posebna 
komisija proučevala vzgojna 
vprašanja. Ker so v predsedstvu 
in komisijah tudi člani občinskih 
svetov, se že kar na sejah ures
ničuje sodelovanje in delovanje 
okrajnega sveta kot celote. Poleg 
tega pa člani predsedstva često 
obiskujejo občinske sindikalne 
svete in tudi posamezne podruž
nice, da je okrajni sindikalni svet 
tesno povezan z vsemi okrajnimi 
političnimi, gospodarskimi in 
družbenimi organizacijami. Kadar 
na primer razpravljajo o gospo
darstvu, vedno povabijo na sejo 
predstavnike gospodarskega sve
ta Okrajnega ljudskega odbora.
Mnogo slabše pa je sodelovanje 
občinskih sindikalnih svetov z 
ostalimi občinskimi organizacija
mi To je občutna slabost sindi
kalnih svetov.

Organizirali so seminar
Slaba stran organov delavske

ga samoupravljanja v novome
škem okraju, pa ne samo tu, tem
več tudi drugod, je pomanjkanje 
ekonomskega in gospodarskega 
znanja. Zaradi tega so razumljive 
težave v praktičnem upravljanju.
Da bi organom delavskega samo
upravljanja pomagati, so sklenili 
lotiti se načrtnega izobraževa
nja delavcev, predvsem tistih, ki 
delajo v delavskih svetih, uprav
nih odborih in sindikalnih po
družnicah. V občini Novo mesto 
so že imeli večdnevni seminar.
Podobne seminarje bodo pripra
vili še v ostalih občinah novo
meškega okraja. Prizadevanje, M 
ga je Okrajni sindikalni svet pri 
tem pokazal, bo moral še dalje 
razvijati in ga povečati. Predsed-; 
nik okrajnega sindikalnega sve-; dohodka.

nje, katerega ni moč odpraviti 
le z administrativnimi ukrepi. 
Dokler bodo taki delavci od
visni od kmeta, dokler bo pri
siljen stanovati v kmečki družin
ski skupnosti, ker mu ne moremo 
dati stanovanja, dotlej bo tudi 
vprašanje proizvodnosti kaj težko 
rešiti. Nekatere tovarne v Novem 
mestu so že začele urejati ta 
vprašanja. Tovarna »Novoteks« je 
na primer zgradila že nekaj sta
novanj. V gradnji pa ima še sta
novanjsko hišo za kakih dvanajst 
družin. To ni osamljen primer. 
Začetni korak je storjen.

Težave, s katerimi se bori 
okrajni sindikalni svet, so tudi 
vajenci. Učnih mest za vajence so 
v vsem okraju našli le 39. Obrtna 
dejavnost je na Dolenjskem zelo

poreklo vajencev. Kmečke sinove 
bodo usmerili v poljedelski 
poklic.

Prosvetna dejavnost
Svoboda v Bršljinu je priteg

nila v svoje vrste veliko število 
delavcev in mladine. Sindikalne 
podružnica Mizarstvo Mirna je v 
lanskem letu izdala okoli 200.000 
dinarjev v prosvetne namene. 
Tudi občinski sindikalni svet v 
Šentjerneju je v prosveti dosegel 
že lepe uspehe. V tovarni lesne 
industrije so organizirali splošno 
izobraževalna predavanja. To je 
le majhen del prosvetne dejavno
sti, ki kaže, da posveča okrajni 
sindikalni svet v Novem mestu 
izobraževanju odraslih vso po
zornost. N. Borštnar

S SEJE PREDSEDSTVA REPUBLIŠKEGA SVETA SINDIKATOV

Množičnost in skromnost
(Nadaljevanje s 1. strani) 

oblikah telesno vzgojnega udej
stvovanja naj se razvija tekmo
valni duh. Obrat naj tekmuje z 
obratom, kolektiv s kolektivom, 
občina z občino itd.

S tem smo pa že pri delavskih 
športnih igrah, za katere se za
vzemamo zadnje čase in katere 
je priporočil III. kongres Zveze 
sindikatov Jugoslavije. Te naj 
bodo, tako priporoča predsedstvo, 
po »teritorialni liniji«. Kolektivi 
naj tekmujejo med seboj v ob
čini, zmagovalci iz občin naj se 
pomerijo na okrajnem prvenstvu, 
prvaki iz teh pa na republiškem. 
Tak način tekmovanja je med 
drugim tudi najcenejši, vsekakor 
cenejši, kot pa tista tekmovanja 
po strokah, ko mora moštvo po
družnice daleč potovati na tek
movanje. To je spet le priporočilo 
in če hočejo na primer papirni- 
čarji imeti svojega prvaka, naj 
ga imajo in naj prirede tekmo
vanje.

nikakršne volje, da bi se ukvarjal 
s telesno vzgojo, kot tisti, ki bi ga 
lahko zares s pridom uporabil. 
Tisti, ki ima voljo in več denarja, 
bo več dal v te namene kot drugi.

Dostikrat slišimo, kako je ta 
naša mladina in kako so ti naši 
športniki razvajeni. O telesni 
vzgoji nočejo ničesar slišati, če 
jim ne daš telovadnih copatk, 
hlačk in trenirke, če ne plačaš 
vseh voženj, hrane, prenočišč itd. 
V tem je velik del resnice. Raz
vadili smo jih sami, saj smo tako 
ravnali in pri tem le prepogosto- 
krat z odprtimi rokami razsipali. 
Toda, to je le del resnice. Če smo 
si morali delavci pred vojno vse 
sami kupiti in vse sami plačati, 
smo bili pač v takem družbenem 
položaju, v položaju zatiranega 
razreda. Danes imamo svojo 
državo, sami upravljamo podjet
ja in zato le pričakujemo, da do
bimo del tudi iz družbenih sred
stev. Da, vendar ne vsega! Vsak

.. .. ........ , , , naj tudi sam nekaj prispeva, saj
•l Li? • kateri izmed delov- ne goji športa zaradi nas, marveč 

mh kolektivov sprejel pobudo ene- predvsem v svojo zabavo in ko- 
ga izmed govornikov na seji i rist. Družba pa tudi pri tem pri- 
predsedstva, ki je dejal, naj bi speva, saj se vsi skupaj globoko 
kolektivi organizirali svoj športni zavedamo prastarega reka: zdrav 
dan, tajko kot ga že imajo po duh v zdravem telesu. V J. 
šolah. Takrat naj pokažejo, kaj1 
zmorejo, kako so pri moči in ko
liko jih je.

Od kod naj vzamemo 
denar?

Da, ob tem se marsikje usta
vijo. Nekateri celo predlagajo, naj 
bi dali v ta namen del narodnega

ta tovariš Plave mi je dejal, da 
bodo morala tudi delavsiko-pro- 
svetna društva Svobode organi
zirati vrsto predavanj, kar bo v 
marsičem olajšalo delo sveta na 
področjp vzgoje delavcev.

Saj to že tako dajemo. Vsak 
tisti, ki da količkaj za šport in 
telesno vzgojo, da kos narodnega 
dohodka. Predlagatelji mislijo le 
na to, da bi se pri občini, okraju, 
republiki ali celo pri zvezi na-

Drugo nič manj pomembno biral poseben sklad za telesno
vprašanje, s katerim se stalno 
ukvarja okrajni sindikalni svet, 
je skrb za dvig storilnosti dela. 

Mnogi delavci, ki delajo v to-

vzgojo, ki bi ga potem vsem 
enako delili. Za tak način se kaj
pak ne ogrevamo, saj bi dobil 
denar enako tisti, ki nima prav

OBČINSKI
SINDIKALNI
SVET

HRASTNIK
čestita vsem delovnim 
ljudem Hrastnika 
k občinskemu prazniku, 
Dnevu rudarjev in 
Dnevu borcev in želi 
mnogo uspehov 
pri nadaljnji izgradnji 
socializma!

dikalnem odborniku razpravljalo nega požrtvovanja, iskrenega pri- 
sodišče, češ čast organizacije bi I jateljstva, medsebojnega spošto- 
trpela. In tako, je dejal, smo ostali: vanja, visokih moralnih vrlin, ju- 
brez tajnika, službo je dobil, naštva, predanosti, domovinske 
drugje, na prav tako odgovornem ljubezni.
mestu, pri nas pa delo pravza- J In zakaj naj bi zavrgli tako 
prav še bolje teče, ker se ne zana- j lep naziv? Zakaj bi se nam ga 
šamo na nikogar. ! bilo treba sramovati? Zakaj?

NA PLENARNI SEJI CENTRALNEGA ODBORA SINDIKATA 
DRŽAVNIH USLUŽBENCEV SO RAZPRAVLJALI

O SOCIALNEM ZAVAROVANJU
državnih uslužbencev

Na plenarnem sestanku Cen
tralnega odbora sindikata držav
nih uslužbencev Jugoslavije je 
Raitko Cupič poročal o položaju 
uslužbencev v sistemu socialnega 
zavarovanja.

Od sedem milijonov državlja
nov, ki so danes socialno zavaro
vani, je 2,5 milijona aktivnih za
varovancev. Po vojni se je ves 
sistem socialnega zavarovanja 
skušal prilagoditi družbeno eko
nomskim spremembam. Zakon o 
socialnem zavarovanju iz 1955 pa 
vsebuje še precej znakov admi
nistrativnega sistema upravlja
nja, kar je rodilo določene sla
bosti tako pri izkoriščanju skla
dov kot tudi pri obravnavanju 
zavarovancev glede na njihov 
delovni staž, pokojnino in po
dobno.

Opozorili so na problem, da

jemki večji, jim ugasne pravica 
do pokojnine. Te predpise bi mo
rali tako urediti, da bi aktivni 
uslužbenec po upokojitvi lahko 
ostal še naprej v službi. Plenum 
je sicer opozoril na to, da so po
kojnine precej nižje od plač, me
nimo pa, da bi bilo treba s pred
pisi omogočiti, da bi bil vsak 
upokojenec spodbujen za to, da bi 
se še naprej zaposlil. Ena izmed 
takih rešitev bi bila, če bi z vsa
kim letom, ko dela preko z zako
nom določenega delovnega staža, 
pridobival pravico do višje po
kojnine. Ta bi bila lahko tudi 
višja kot njegova zadnja plača, 
če bi namreč tako dolgo delal. 
S sedanjimi predpisi pa silimo 
ljudi, da se delno zaposle, kljub 
temu, da so telesno sposobni in 
tudi pripravljeni še naprej dela
ti. Vemo pa, da bi taki ljudje

upokojenci, ki ponovno stopijo v' lahko s svojimi bogatimi lzkuš- 
delovno razmerje, zaslužijo naj-1 njami še veliko koristili skup- 
več 6000 dinarjev. Ce so ti pre-' nosti.

OB ROBU DOGODKOV

PO OBISKU TOVARIŠA TITA V SOVJETSKI ZVEZI

POMEMBNA ZGODOVINSKA DOKOMENTA
Ob zaključku obiska tovariša Tita in njegovih sodelavcev 

v Sovjetski zvezi so v Moskvi podpisali dva pomembna 
zgodovinska dokumenta: Skupno izjavo obeh vlad o obisku 
predsednika in Deklaracijo o odnosih med Zvezo komunistov 
Jugoslavije in Komunistično partijo Sovjetske zveze. Oba 
dokumenta odpirata nove možnosti za še tesnejše prijatelj
sko in enakopravno sodelovanje med Jugoslavijo in Sovjet
sko zvezo, za krepitev stikov med socialističnimi gibanji in 
za miroljubno ureditev mednarodnih razmer.

Moskovska dokumenta teme
ljita na načelih, ki jih vsebuje 
tudi znana Beograjska deklara
cija, na osnovi katere se je doslej 
razvijalo in krepilo jugoslovan- 
sko-sovjetsko sodelovanje. Obe
nem pa predstavljata nov po
memben korak naprej, tako v 
razvoju odnošajev med obema 
deželama kakor tudi v naporih 
za ureditev mednarodnih razmer, 
utrditev miru, krepitev sociali
stičnih sil in sodelovanja med 
narodi vsega sveta.

Sovjetsko-jugoslovanska de
klaracija, ki so jo lani, ob za
ključku obiska sovjetskih držav
nikov, podpisali v Beogradu, je 
predstavljala splošno osnovo za 
miroljubno in enakopravno so
delovanje, na kakršni morajo te
meljiti odnosi med vsemi drža
vami, velikimi in malim1, zlasti 
pa še odnosi med tistimi država
mi, ki grade socializem. Beograj
ska deklaracija je odsev tedanje

stopnje razvoja jugoslovansko- 
sovjetskih odnosov in urejevanja 
mednarodnih razmer. Jugoslo
vanski in sovjetski državniki so 
se v njej sporazumeli predvsem 
o načelih, ki so bila potrebna za vlada sta v skupni izjavi, ki sta

pilo sovjetsko-jugoslovansko so
delovanje v preteklem letu.

Moskovska dokumenta potr
jujeta pravilnost in zgodovinsko 
pomembnost načel, ki jih raz
glaša Beograjska deklaracija, 
obenem pa upoštevata, da se je 
v minulem letu jugoslovansko- 
sovjetsko sodelovanje močno 
okrepilo in da so se pogledi obeh 
vlad na številna najpomembnejša 
mednarodna vprašanja precej 
zbližali.

Jugoslovanska in sovjetska

neoviran in ploden napredek vse^ 
stranskega sodelovanja med So
vjetsko zvezo in Jugoslavijo. Do
ločene so bile izhodiščne točke 
jugoslovansko-sovjetskega med
državnega sodelovanja. Obe drža
vi sta sklenili, da bosta le

jo podpisala tovariša Tito in 
Bulganin, poudarili pomembnost 
zmanjšanja mednarodne napeto
sti v preteklem letu, kar je pri
spevalo k večjemu razumevanju 
med državami in narodi. Razvoj 
dogodkov je sicer pokazal, da ne

z razgovori urejevali sporna moremo pričakovati hitre rešit-
vprašanja, da bosta razvijali na
čela miroljubne koeksistence (ne 
glede na ideološke razlike, kakor 
tudi na razlike v družbeni ure
ditvi). hkrati s spoštovanjem ena
kopravnosti in nevmešavanja v 
notranje zadeve katere koli drža
ve, priznali sta dejstvo, da ob
stajajo različne poti v socializem 
in da blokovska politika povečuje 
mednarodno napetost. Na teh 
temeljih se je razvijalo in kre-

ve vprašanj, ki so se nakopičila 
v hladni vojni, vendar je po 
mnenju obeh vlad zelo pomemb
no, da so se povečali napori za 
razširitev mednarodnega sodelo
vanja in da so se okrepili stiki 
med državami. Beograjska de
klaracija je opozorila na škodlji
ve posledice blokovske politike, 
sknpna izjava, podpisana v Mo
skvi, pa že utrjuje upe za 
praktično zbliževanje dežel vsega

sveta ne glede na to, če sode
lujejo v blokih ali ne. Ta doku
ment dokončno zavrača predsta
vo, da je koeksistenca neke vrste 
pogodba o nenapadanju med 
Vzhodom in Zahodom ter po
udarja pomembnost aktivne ko
eksistence, torej pomembnost 
boja proti blokom In vsemu, kar 
se je nakopičilo v hladni vojni* 
Izjava izrecno našteva napore 
dežel od Evrope in Afrike do 
Daljnega vzhoda, ki so omogočili* 
da se razbije mrtvilo blokov h* 
da se okrepi medsebojno zaupa
nje.

V moskovski izjavi je svet 
naslikan takšen, kakršen je dan
danes: poln zapletov in proti
slovij, hkrati pa poln prizadevanj 
za ureditev mednarodnih razmer 
in odpravo umetnih pregraj med 
državami, za združitev sveta. \ 
tem novem ozračju se krepi mo« 
in sposobnost Združenih narodov, 
kar je prišlo do izraza med dru
gim tudi s sprejemom novih čla
nov v OZN. Združeni narodi 
na svoji, žal še nedokončani pot* 
do univerzalnosti (nekatere drža
ve, zlasti Ljudska republika Ki
tajska, še niso članice OZN) *e 
dosegli takšno stopnjo razvoja* 
da lahko prevzamejo pomembne 
dolžnosti v urejevanju medna- 
rodnega sodelovanja, predvsein 
na gospodarskem področju, Pfl 
odstranjevanju prepada med raz
vitimi In nerazvitimi deželami*

Ker je nemogoče pričakovat1' 
da bi zaradi nezaupanja, ki s? 
je nakopičilo v hladni vojn'- 
lahko hitro rešili vsa sporn®
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PRETEKLOST IN SEDANJOST
je bilo slabega leto dni nazaj, o
vsem tem so se podrobneje pome- Leta minevajo, spomin na pre- tek prve gladovne stavke, stavke Prav tako kot ne bo zbledel 
nili komunisti podjetja Proizvod- živeto, dobro in slabo, lepo in v revirju. Vsakdo se je zazrl va- spomin rudarjev na trpko pre- 
nja nafte v Lendavi na zborova- grdo, pa nam ostane. njo. Dolgo sem jo opazoval, opa- teklost, na dogodke, ki so jih do-
nju, ki je bilo v začetku tega jn glejte, sedaj ob prazniku zoval med pripovedovanjem ru- življali julija in avgusta 1934, ne 
meseca. Konference sta se ude- rudarjev sem se spomnil obiska darjev o dogodkih tistih dni. Pred bo zbledel spomin na prve vo- 
ležila tudi sekretar Okrajnega v revirjih pred leti. Spomnil sem Aleksandrovim rovom zbrana litve delavskih organov gospo- 
komiteja tov. Gričar ter sekretar se dogodka, ki sem ga sam doži- množica. Iz rova prihajajoči ru- darjenja. To, kar so takrat ot>- 
Občinskega komiteja ZKS tova- ve^ ^ tistega, o katerem so mi darji, zmučeni, oslabljeni od gla- ljubili, da bodo dobro upravljali 
riš Varga. pripovedovali takrat rudarji. Ta- du, slabega zraka, 59 ur brez son- podjetje, da ga bodo upravljali

V podjetju je zaposlenih okrog jj0 tivo mi je še vse'pred očmi, ca, 59 ur brez svojih domačih, ki v korist družbe, v korist vse nase 
980 delavcev in uslužbencev. Od tudi tisto, kar so mi rudarji pri- so trepetali za njihova življenja, skupnosti, tudi v resnici_ lzpol- 
tega je 114 komunistov, ki delu- povedovali, kot da sem vse to Marsikdo od upodobljenih je njujejo. Iz leta v leto žanjejo 
jejo v štirih osnovnih organiza- včeraj doživel. padel v naši borbi, marsikdo se večje gospodarske, uspehe, iz leta
cijah. Čeprav so delovišča dokaj y dvorano sindikata zagorskih ni vrnil iz taborišča, maloštevilni v leto se med njimi bolj krepi 
oddaljena med seboj, tudi do rudarjev so prihajali rudarji preživeli so posedli po klopeh, misel na skupnost in vsako leto 
30 kilometrov daleč, so zlasti pri udarniki, odlikovanci — prvi čla- Izvolili so predsednika delavske- se delavsko gospodarjenje bolj 
razvijanju delavskega in druž- nj delavskega sveta. Vsakdo iz- ga sveta in upravni odbor. Dan utrjuje. Pridobitve, za katere so 
benega upravljanja dosegli v letu med njih, ki je tedaj stopil čez zatem so prevzeli v imenu kolek- se rudarji bojevali pred Revolu- 
dni kar lep napredek. Kolikšen prag, še je moral spomniti na tiva upravljanje rudnika v svoje cijo in za katere so bili revolu- 
ugled uživajo komunisti, vidimo preteklost, trpko, polno gorja. In roke. cionami boj, skrbno varujejo in
iz tega, da jih je v delavskem vendar po svoje tudi lepo. I Glejte, na ta dogodek, mogoče če bi bilo potrebno, bi jih obva-
svetu 20, v up ivnem odboru, ki 
šteje z direktorjem vred 10 čla
nov, pa 8.

Ideološka v7"oja je nedvomno 
ena izmed osrednjih nalog komu
nistov. V tem razdobju so prire
dili seminar, na katerem so se 
pomenili o družbenem planu, o 
aktualnih vprašanjih družbenega 
upravljanja, plačilnem sistemu, 
socialistični demokraciji itd. V 
tako naglem družbenem razvoju 
pri nas morajo biti komunisti 
stalno na tekočem in znati mo
rajo odgovoriti na vsako vpraša
nje, ki se pojavlja v delovnem 
kolektivu. Zato se mora vsak ko
munist stalno izobraževati, izpo
polnjevati, učiti in se oboroževati 
z marksistično teorijo. Tega pa 
je bilo premalo.

Konferenca je ugotovila, da so 
komunisti vse premalo delali z 
našo mladino. Huda je beseda, da 
so jo pustili iz rok in da je pri
šla v roke ljudem, ki niso pokli
cani, da bi jo vzgajali. Mladina 
mora biti naša, navdušuje naj se 
za naše ideale, za graditev so
cializma. Zato so se domenili, da 
bodo odslej bolj poskrbeli zanjo, 
se zavzeli zanjo in da bodo po 
priporočilu zadnjega plenarnega 
zasedanja Centralnega komiteja 
ZKJ poslali stare komuniste na 
delo z mladino v raznih društvih, 
kot so Svoboda, Partizan in 
ostala.

Socialistična zveza je priredila 
več predavanj. Obisk pa je bil 
slab in bi bilo treba najti v bo
doče druge organizacijske oblike, 
da bodo ta predavanja bolj obi
skana. Zelo pohvalno dela društvo 
rudarskih in metalurških inže
nirjev in tehnikov, ki imajo red
no vsak teden strokovna preda
vanja. Janez Lešnjak

Na dneve revolucionarnega brezpomemben, ki že sodi v pre- rovali tudi za ceno svojega živ-
gibanja v revirjih, v Zasavju in teklost, sem se spomnil, na dogo- ljenja. P. D.
drugod je prihajajoče člane prve- (jek) ki sem ga doživel v današ-
ga delavskega sveta zagorskega njih dneh, v dneh, ko so začeli j
rudnika spomnila preperela za- rudarji žeti plodove nekdanjih’ 
stava delavskega kultumo-iz- revolucionarnih dni, ki sem ga j 
obraževalnega društva »Vesna«.< doživel v dneh, ko so volili prve j 
Desetletja je ležala zakopana pod organe delavskega gospodarjenja, j 
premogom. Iskali so jo orožniki j Spomin na prvo gladovno stavko 
rajnke monarhije, iskali so jo! j:u mesec dni nato na drugo, 108 
gestapovci Hitlerjeve Nemčije, I ur trajajočo, ne bo med rudarji I 
našel je ni nobeden, zakaj rudar-1 tako zlepa zbledel, saj je strnil 
ji so jo varovali kot svetinjo.1 njihove vrste pred revolucionar-
Težka svila je v dolgih letih iz- nim bojem, ki je vzplamtel leta Beogradu Izvršni komite

Republiški svet sindikatov Slovenije, Republiški odbor 
sindikata rudarjev in metalurgov Slovenije in uredništvo 
Delavske enotnosti čestitajo vsem rudarskim kolektivom 

ob njihovem delavskem prazniku 3. juliju

je obledela. j sel največjo pridobitev našega
Tam v ospredju dvorane je na delavskega razreda, svobodo, 

steni slonela velika slika. Slika oblast nad proizvajalnimi sred- 
delavca-Zagorjana, veren posne- i stvi, delavsko gospodarjenje.

ZASEDANJE MEDNARODNE FEDERACIJE RUDARJEV

Prispevek k enotnosti
Zadnje dni maja je zasedal v predstavniki 8 držav, in sicer i pih, ki so potrebni, da se te orga- 
— ’ T " ' 1 ---- Med- I predstavniki Velike Britanije, I nizacije učvrste. Podobne konfe- 

\ To Zapadne Nemčije, Holandije, > renče bodo imeli s predstavnikigubila svoj lešk, slika telovadca p0zneje, bojem, ki jim je prine- narodne federacije rudarjev. „
tudi prvi sestanek med- Belgije in Švedske, Luxemburga, rudarskih sindikalnih organizacijje bil

narodne sindikalne organizacije 
po osvoboditvi naše domovine. 

Sestanku so prisostvovali

VSO SKRB KVALITETI IZDELKOV

IZ MALEGA - VELIKO
(Z obiska v novomeški tovarni »Novoteks«)

Le nekaj sto metrov od novo- Današnji oziroma sedanji pro- 
meške železniške postaje se dvi- izvodni proces je tak, da gre su-
gajo v zrak tovarniški dimniki 
»Novoteksa«.

Šele leta 1947 so na skromnih 
temeljih nadaljevali gradnjo to
varne. Opremili so jo z zasta
relimi stroji, ki so jih znesli iz 
vseh koncev naše ožje domovine, 
tako da je tovarna začela obra
tovati že v prvih mesecih leta 
1948. Prvo leto so predelovali
bombsž, pozneje pa ko se je šte
vilo delavcev povečalo od 131 na 
364, so prešli na proizvodnjo vol
nenih izdelkov, zimskih plaščev, 
odej, moških in ženskih oblek, 
kar izdelujejo še danes.

IZ HRVATSKE

PRECEJ DELAVCEV BO LETOVALO
V zadnjem tednu je zasedalo 

Predsedstvo Republiškega sveta 
Zveze sindikatov za Hrvatsko. 
Razpravljali so o letovanjih in 
taborjenjih delavcev in o polo
žaju zaposlenih delavcev.

Izkušnje nekaterih sindikal
nih organizacij v Zagrebu in v 
vsej Hrvatski kažejo, da so še 
široke možnosti za letovanja de
lovnih ljudi. V počitniških do
movih nekaterih podjetij na 
Jadranu je dnevna oskrbnina 
°d 250 do 550 dinarjev. To so 
dosegli z racionalnejšo organiza
cijo dela v teh domovih, izkori

stili pa so tudi del dobička za 
odmor svojih članov.

Predsedstvo bo preko Central
nega sveta Zveze sindikatov Ju
goslavije predlagalo, na ta po
skrbi za podrobne predpise o 
teh domovih. V počitniških do
movih naj bi v bodoče letovali 
člani delovnih kolektivov, ki so 
obenem tudi ustanovitelji teh 
počitniških domov. Z domovi pa
naj bi upravljala sindikalna po
družnica določenega podjetja. 
Na seji so tudi sklenili, da je 
treba poslati večje število vajen
cev na taborjenja.

rovina iz skladišča v pralnico, 
nato v barvarnico, predilnico, 
previjalnico, tkalnico in končno 
v samo barvarnico blaga, napo
sled pa že končani izdelek še zli
kajo. Nekateri obrati, skozi ka
tere potujejo polizdelki, so pre
majhni, kar ovira tok proizvod
nje. Da pa je delo na 29 let sta
rih strojih že tako težavno, ni 
treba posebej poudarjati.

Novoizvoljeni delavski svet je 
posvetil vso pozornost kakovosti 
izdelkov. Kljub temu, da je slabih 
izdelkov vedno manj, pa se vča
sih pojavljajo in to zaradi malo
marnosti posameznih članov de
lovnega kolektiva, čeprav so ta 
še drugi vzroki, zaradi česar pri
de tu in tam do slabih izdelkov. 
V podjetju oziroma tovarni so 
zaposleni delavci, ki poleg red
nega dela obdelujejo še košček 
zemlje. Pri takih delavcih ni to
likšne prizadevnosti, zato se sto
rilnosti dela tudi ne veča tako, 
kot bi se prav za prav morala. 
»Kaže,« mi je dejal neki član 
delavskega sveta, da se taki de
lavci ne zavedajo, da smo mi vsi 
lastniki in gospodarji tovarne. 
Temu je nekaj krivo tudi po
manjkanje stanovanj. Ti delavci 
bi nedvomno raje zamenjali ko
šček svoje zemlje za primerno 
stanovanje za sebe in svojo dru
žino. Tovarna »Novoteks« je prak
tično že začela reševati to vpra

šanje. Zgradili so nekaj stano
vanj, sindikalna organizacija pa 
je celo prispevala denar, ki ga 
je sprva namenila za knjižnico.

V pogovoru sem izvedel še 
marsikaj zanimivega. Med letoš
njimi zimskimi meseci so imeli 
več predavanj o tehmčno-higien 
ski zaščiti dela. Mimogrede naj 
pripomnim, da je komisija, ki v 
tovarni skrbi za zaščito delav
cev, ena izmed najbolj delavnih 
v vsem okraja. Poskrbeli so za 
zaščitna sredstva pri strogih. Kak
šnih večjih sprememb glede te
ga pa v tovarni ni, ker bi 
tem preveč obremenili investi
cijski sklad, M pa je, kakor pra
vijo v tovarni sami, že tako pre
majhen.

Grčije in Jugoslavije.
Na svojem zasedanju je Iz

vršni komite federacije razprav
ljal o sprejetju novih članov v 
Federacijo, o položaju in dejav-

Azije in Afrike.
Na tem zasedanju so pozdra

vili akcijo Federacije za enotnost 
rudarjev Japonske, ki so sedaj 
razbiti v štiri sindikate, kar

nosti sindikalnih organizacij na močno zavira uspešnost njihove 
Japonskem, o higiensko tehničnih borbe.
zaščitnih ukrepih v rudnikih, o j Med najvažnejšimi stvarmi, o 
regionalni dejavnosti Federacije, i katerih je Izvršni komite raz- 
o pomoči sindikatom nerazvitih i pravljal, je nedvomno vprašanje 
dežela, o dejavnosti sindikatov i ukrepov proti premogovnemu pra- 
v Saaru, o skrbi za mlade ru-' hu, ki je vzrok mnogih obolenj, 
darje, o odnosih s sovjetskimi Sklenili so povečati izmenjavo in-
sindikati itd.

V članstvo Federacije so spre
jeli sindikat rudarjev Filipinov, 
medtem ko je bilo sprejetje or
ganizacije rudarjev Južne Koreje 
odloženo s tem, da o tem sklepa 
Izvršni komite šele, ko bo bolje 
seznanjen s pogoji, v katerih ta 
organizacija dela.

Izvršni komite je tudi sklenil 
kar najuspešneje pomagati sindi
kalnim organizacijam rudarjev 
nerazvitih dežela m prispevati k 
enotnosti vseh sindikalnih orga
nizacij.

V ta namen bo v začetku leta 
1957 sklical konferenco s pred
stavniki rudarskih organizacij 
južnoameriških dežela, kjer bodo 
razpravljali o položaja, v kate
rem so te organizacije in o ukre-

formacij o tem vprašanju, prav 
tako so soglašali glede ukrepov 
za zboljšanje razmer v rudnikih.

V zvezi z odnosom do sindi
katov ZSSR in drugih vzhodnih 
dežela je bilo rečeno, da je Med
narodna federacija rudarjev pri
pravljena sodelovati z vsemi sin
dikati z namenom izboljšati po
ložaj delavcev v svetu nasploh in 
še posebej rudarjev.

Člani Izvršnega komiteja so 
izrazili veliko zadovoljstvo, da 
je to zasedanje bilo v Beograda. 
Sekretar Mednarodne federacije 
rudarjev je ob tej priliki dejal: 
Jugoslovanski sindikat je častno 
in dosledno izvršil vse od Med
narodne federacije postavljene 
naloge. Glede tega je lahko vsem 
za vzor. Branko N. Djukič. A

Z OBISKA V PODJETJU »DE LANGLADE« V KOPRU

MED RIBAMI
Delavski svet zaseda.
Sklep: bilanca za leto 1955 je 

odobrena.
Naslednja točka: delitev do

bička. Je okoli 800.000 dinarjev 
(vsega je 25 milijonov, toda toli
ko so namenili za razdelitev). 
Okoli 700.000 din bodo razdelili 
po tarifnem pravilniku, 103.000 di
narjev pa za nagrade. In vnela 
se je razprava.

Predlog je sestavil že upravni

Vprašanja, sta jugoslovanska in 
sovjetska vlada mnenja, da bi se 
bilo potrebno sporazumeti vsaj o 
Vprašanjih, ki jih je že mogoče 
rešiti. Skupna izjava izraža pre
pričanje, da so možnosti nepo
srednega medsebojnega sporazu
mevanja v svetu tako realne, 
Prvi rezultati tega sporazumeva
nja pa tako otipljivi, da se _ le 
dogmatiki krčevito drže določe
nega reda glede prednosti tega 
ali onega mednarodnega proble
ma. Takšni pogledi ne morejo 
Pripeljati do koristnih rezultatov. 
Gre le za to, katero vprašanje je 
bolj dozorelo in katero manj. 
Jugoslovanska in sovjetska vlada 
na primer trdita, da so dozoreli 
Pogoji za takojšnjo rešitev vpra
šanja razorožitve in poudarjata 
Važnost vsaj delnega sporazuma 
0 razorožitvi ter potrebo popolne 
Prepovedi uporabe atomskega 
orožja. Obe vladi nadalje sodita, 
da bi širši sporazum o splošni 
varnosti, o gospodarskem sodelo
vanju in krepitvi kulturnih sti
kov koristil odpravi blokovske 
Razdelitve v Evropi in olajšal re
šitev spornih vprašanj.

Glede nemškega problema pa 
obe vladi poudarjata, da so za 
*družitev Nemčije neobhodno po
grebna pogajanja med Vzhodno 
*n Zahodno Nemčijo in da so 
ostale države, posebno velesile, 
dolžne — v interesu nemškega 
naroda in v splošnem interesu — 
delovati v tej smeri.

Vladi nadalje opozarjata, da 
io za zboljšanje svetovnih raz
mer potrebno razvijati medna- 
*<1dno trgovino in gospodarsko

sodelovanje, ukiniti vse oblike 
diskriminacije, vštevši embargo, 
povečati kulturno in znanstveno 
sodelovanje med državami, po
spešiti proces osamosvojitve od
visnih ozemelj in z mednarodni
mi akcijami pomagati razvoju 
nezadostno razvitih držav.

Skupna izjava pa obenem tudi 
odpira možnosti za še širše pri
jateljsko in enakopravno sodelo
vanje med Jugoslavijo in Sovjet
sko zvezo v korist narodov obeh 
dežel, svetovnega miru in socia
lizma.

Deklaracija o odnosih med 
Zvezo komunistov Jugoslavije in 
Komunistično partijo Sovjetske 
zveze je povezana s cilji in ide
jami dokumenta o meddržavnih 
odnosih in je zelo pomembna za 
nadaljnji razvoj socializma in za 
sodelovanje med vsemi sociali
stičnimi in naprednimi silamL 
Ta deklaracija je prvi pisani 
dokument o odnosih in sodelova
nju med dvema socialističnima 
gibanjima na podlagi prostovolj' 
nosti, enakopravnosti in neodvis
nosti, na podlagi svobodne akcije, 
prijateljske kritike, tovariške iz
menjave misli in socialističnih 
izkušenj ter potrpežljivega raz
jasnjevanja stališč enega ali dru 
gega naprednega gibanja. Dekla
racija o odnosih med ZKJ in KP 
SZ je izraz želje, da bi prišlo do 
široke demokratične enotnosti so
cialističnih sil, za katero se je 
jugoslovansko delavsko gibanje 
vedno odločno zavzemalo. Zato 
ta deklaracija tudi odklanja po
litiko tistih mednarodnih orga
nizacij. strank ali skupin, ki si

laste monopol nad socialistično 
misijo, prakso in tolmačenjem 
marksizma, ter predpisujejo pota 
v socializem. Enakopravno sode
lovanje med socialističnimi in 
naprednimi gibanji ustvarja po
goje za združitev socialističnih 
sil, koristi miru in napredku.

Dokumenta, ki so ju podpisali 
ob zaključku jugoslovansko-so- 
vjetskih razgovorov v Moskvi, 
torej daleč presegata okvir odno
sov med Sovjetsko zvezo in Ju
goslavijo in med sovjetskim ter 
jugoslovanskim delavskim giba
njem. To sta pomembna medna
rodna dokumenta in tako jn je 
svet tudi sprejel. Ves svetovni 
tisk, ki je z veliko pozornostjo 
spremljal obisk jugoslovanskih 
državnikov v Sovjetski zvezi, 
jima je posvetil posebno pozor
nost in ju ocenjeval kot navadno 
ocenjuje najpomembnejše med
narodne dogodke.

Številni listi na Zahodu in 
Vzhoda so objavili moskovska 
dokumenta v celoti, mnogi pa v 
izvlečkih. Listi zlasti poudarjajo, 
da so sadovi moskovskih razgo
vorov utrdili sile aktivne ko
eksistence in povečali možnosti 
za široko enakopravno sodelova
nje med socialističnimi silami. 
Na Zahodu med drugim tudi 
opozarjajo na dejstvo, da Jugo
slavija ne namerava oslabiti svo
jih stikov z zahodnimi državami 
in da je obisk tovariša Tita v 
Sovjetski zvezi le okrepil pomen 
Jugoslavije kot neodvisne sociali
stične države, ki odigrava v da
našnjem svetu izredno pomemb
no miroljubno in napredno vlo

go. Na Vzhodu pa se predvsem 
vesele, da se prijateljski odnosi 
med Sovjetsko zvezo in Jugosla
vijo tako hitro utrjujejo in da ta 
proces koristno vpliva tudi na 
utrjevanje miru in krepi socia
listično enotnost. Zahodni tisk pa 
še pripominja, da je objava mo
skovskih dokumentov dokaz, ka
ko globoke so spremembe, ki se 
dogajajo v Sovjetski zvezi in ki 
pozitivno vplivajo na mednarod
ne razmere.

Danes, komaj nekaj dni po 
podpisu dokumentov o sovjetsko- 
jugoslovanskih državniških in 
partijskih razgovorih, je še težko 
ugotoviti vso pomembnost obiska 
tovariša Tita v Sovjetski zvezi. 
Dogodki, ki bodo sledili (mislim 
na nadaljnja skupna prizadeva
nja za razširitev in okrepitev ju- 
goslovansko-sovjetskega sodelo
vanja in na mednarodne akcije 
vlad Sovjetske zveze m Jugosla
vije ter jugoslovanskega in so
vjetskega delavskega gibanja) 
bodo dokazali vso zgodovinsko 
vrednost in pomembnost moskov
skih dokumentov.

Ob tej priložnosti bi rad še 
poudaril, da je tudi sedaj — tako 
kot vedno doslej — propadlo kla
vrno prizadevanje mednarodne 
reakcije, da bi Jugoslavijo pri
kazala v napačni luči in zmanj
šala njen mednarodni^ ugled. 
Obisk jugoslovanskih državnikov 
v Sovjetski zvezi je še bolj dvig
nil ugled socialistične Jugoslavije 
v svetu, še bolj razširil krog nje
nih prijateljev. In tudi zato je 
ta obisk tako zelo pomemben.

odbor podjetja v sporazumu s sto do dve sto odstotkov, kljub 
sindikalno podružnico. temu, da imajo bolj zastarele

»... Zakaj ste namenili šofer- stroje. Tarifne postavke so pa 
ju 5000 dinarjev, toliko kot vodji celo nekaj nižje. No in kljub te- 
strojnega oddelka?« mu bolje zaslužijo in cenejši so.

»Prevozil je 45.000 kilometrov Na trgovino se jeze, ker cena 
z istimi gumami. Kakor je mlad, konservi tam tako zraste. Kon- 
varuje stroj, da bi ga ne mogel serva tunine, ki tehta 125 gra
belj e. Sam oddaja in sprejema mov, jih stane 95 dinarjev, v tr- 
blago in mu lahko popolnoma govini pa ji zraste cena na 130 
zaupamo. Sicer bi moral nekdo in še več dinarjev. Zakaj, ne 
iz komerciale stalno z njim. Ve- vedo.
ste, da šteje kolektiv čez sto lju- Na enega zaposlenega odpade 
di, vsega je pa z direktorjem vred 1,140.000 dinarjev vrednosti pro- 
le pet administrativnih moči...« izvodnje. V Ex Ampelei 1,112.000 

»Sklicali bomo sindikalni se- dinarjev, v Arrigoni pa 1,130.000 
stanek in naš sklep moramo do- dinarjev. Razlika m tako velika, 
bro utemeljiti. Vsak član delav- Na domač trg gre malo konserv, 
skega sveta je dolžan zagovarjati v glavnem gredo za izvoz. Pii 
sklep, saj menim, da bomo so- nas_ ljudje niso navajeni nanje, 
elasni.« Bržčas so le predrage za nas.

Na eno delavko so pri delitvi Cena na zunanjem trgu je verjet-
nozabili no ls‘a‘»Da, "ta zasluži nagrado, saj je Delo ni lahko. Kadar je temna
med nai boli Šimi « noč m le dober nb:)1 lov' ne sme~

lato so Nekaterim znižali. 3° «1«*ati na uro, marveč poteg- 
Drugirn nagrado izenačili. In bili nejo tudi ponoči, da ribe nalove 
so soglasni ln 51 Popravijo zalogo za zimo.

Vmes pa je bila še vrsta pred- Dofle3 f dob™ gospodarili in so 
logov. Zakaj ne bi dali temu, za- vedno dobivali polne plače Ne
kaj ne še tej. Da, manjka nam črte pa imajo se velike. Kupili 
pravilnik o premijah, ugotavlja- j301^0 neka]. stro;l®y’ Pfč> kredih 
jo. to bi bilo pravičneje. Imeli bi kopalnico m garderobo ce bo 
določena merila. Tako pa... No, de«.ar š« ka^ df^ga. Kupili M 
po razpravi sodeč, so vseeno pra- radl nekl j*™?: Milijon in se 
vično razdelili. In prišlo je na ntitoj bi stal, če bi ga kupili na 
dan, kdo je površen, kdo slabo beškem, v Italiji bi dobili istega
dela, nediscipliniran in zato ne z osemkrat večjo kapaciteto celo
zasluži nagrade. Kakšne sitnosti neka3 ™e- Toda devize 50 
so bile s pošiljko v Ameriko, da mo za uesko. _ 
so dvakrat premetali kamion, ker j V boju s težavami, vendar z 
so se pri štetju zmotili. Lv^k° prizadevnostjo raste ko-: lektiv korpske tovarne nbjihKolektiv res ni velik, saj šteje 
komaj nekaj čez sto ljudi. Pri
pravljajo ribje konserve in kot 
smo že rekli, imajo le 5 uslužben
cev. Med njimi ni nobenega teh
nika affl. inženirja. Malce tvegano 
je nekaj takega v živilski indu
striji, kjer še tako velika praksa 
ne more nadomestiti laboratorij
ske analize. Pravijo pa, da se jim 
v dveh letih ni pokvarila nobena 
konserva, niti niso dobili kakšne 
reklamacije zavoljo tega. Vse
kakor znanje — morda tudi kos 
sreče.

Norme, pravijo, so višje bot 
v obeh tovarnah v Izoli, tudi za

konserv »De Langlade«.

Proslava dneva borcev 
v Zasavju

Letošnji praznik borcev v Za
savju bodo slovesno praznovalk 

Na večer pred praznikom 
bodo na bližnjih gričih zagoreli 
kresovi. Na slavnostnih akademi
jah, ki bodo v vseh krajih Zasav
ja, bodo sodelovala kulturna dru
štva. Na sam praznik bodo orga
nizirali več izletov v partizanske 
kraje, odkrili nekaj spominskih 
plošč in odprli muzej narodno
osvobodilne borbe
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OB ZASEDANJU ZVEZNE LJUDSKE SKUPŠČINE

PRVI PLODOVI
LETOŠNJIH GOSPODARSKIH UKREPOV

Predstavnik Zveznega izvršnega sveta je na eni izmed sej Zvezne 
ljudske skupščine, ki je zasedala od 25. do 27. junija letos, poročal 

o razvoju gospodarstva v prvih štirih mesecih

Čeprav industrijska proizvod-1 medtem ko se je povečal lani v 
nja letos ni dosegla predvidene — x— -“ 4 —J:-

Tudi tokrat, ob tem poročilu,. Za razvoj gospodarstva v le- 
moramo zopet zapisati že izrečeno ' tošnjih prvih štirih mesecih so 
misel, da ukrepi, sprejeti lani in značilne tele stvari: 
letos za ustalitev razmer na trgu ! 1. Razmeroma počasna rast in-
že vplivajo na skladnejši razvoj j dustrijske proizvodnje; 
gospodarstva, kar daje že dolo- j 2. hitro povečanje zalog vseh 
čene dobre plodove. Seveda velja j vrst blaga;
ob tej trditvi upoštevati, da se je I 3. mirnejše gibanje cen na ne
gospodarstvo v minulih štirih j tranjem trgu;

V prvih petih mesecih letos so rudarji nakopali 6,660.000 ton pre
moga ali za 9 odstotkov več kakor lani v istem času. Letos 
predvidevamo, da bomo nakopali 16,200.000 ton premoga, kot to 
predvideva družbeni plan, verjetno pa je, da bodo ta predvidevanja 
ne samo uresničena, temveč celo presežena. — Na sliki vidimo 
del avtomatskih naprav nove separacije velenjskega rudnika.

mesecih razvijalo le deloma pod 
vplivom ukrepov letošnjega zvez
nega in republiških družbenih 
planov, in sicer zato, ker so bili 
vsi ti plani dokaj pozno sprejeti 
ter njihovi vplivi še niso prišli 
povsod na vseh področjih povsem 
do izraza.

PREBIRAJMO GOSPODARSKE PUBLIKACIJE

Zanimivo in koristno
Res so redka podjetja, ki ne j bi pogosteje prebirali gospodar- vilko »Nove proizvodnje«, glasilo 

bi naročala vsaj nekaj revij in1 ske publikacije in na posamezne zveze Društva inženirjev in teh- 
časopisov, ki obravnavajo razna j zanimive sestavke opozorili de- nikov LRS.
strokovna in ostala gospodarska j lavce, predvsem pa člane delav- V 3. številki mesečnika »Delo 
vprašanja. Toda več, veliko pre- j skih svetov. Skratka, razne go- in varnost« so na primer podrob- 
več je vodstev podjetij, ki se za-! spodarske revije bi morale kro- no razložena načela premiranja v 
dovoljujejo le s tem, da plačujejo žiti iz rok v roke, kot kroži v gospodarskih organizacijah. Dalje 
naročnino za to ali ono gospodar- ! naših tovarnah prenekateri list, je obravnavana organizacija pra
sko publikacijo in le-to ne izko-1 v katerem sicer najde delavec izvodnje, storilnost in plačni si
riš čajo dovolj koristno. Pot go- j branje za trenutno razvedrilo, ki stem v premogovnikih in posa- 
spodarskih revij ali časopisov se j pa njegovemu strokovnemu delu meznih rudnikih. Daljši sestavek,

4. ugoden razvoj zunanjetrgo
vinske izmenjave, predvsem iz
voza.

Razčlenimo si sedaj te ugoto
vitve nekoliko podrobneje.

Industrijska proizvodnja 
je narasla za 3 odstotke
Kot je znano, se je gibala 

industrijska proizvodnja doslej 
v precej neugodnih pogojih. 
Pomanjkanje električne energije, 
otežkočen transport in zelo slabo 
vreme so bili glavni vzroki za 
počasnejšo rast. Razen teh objek
tivnih težav pa so na počasnejšo 
rast industrijske proizvodnje vpli
vale tudi nekatere subjektivne 
slabosti. Kljub splošno boljši pre
skrbi s surovinami je vplivalo na 
počasnejšo rast tudi pomanjkanje 
določenih reprodukcijskih potreb
ščin. To lahko pripišemo pomanj
kljivostim pri razdeljevanju deviz 
za uvoz. V posameznih podjetjih 
pa so v prvih štirih mesecih, ozir. 
zadnje mesece celo zmanjševali 
proizvodnjo, in sicer zaradi po-

ravni, temveč se je povečala samo 
' za 3%, ponudba blaga še nadalje 
narašča. To pomeni, da je trg že 
bolje preskrbljen in prav ta pro
ces podpira hitrejše nastajanje 
zalog blaga v industriji in trgo
vini.

| Dejali smo že, da brez solidnih 
zalog ni mogoče govoriti o usta
litvi trga, o ustvarjanju ugodnej
šega ozračja za smotrnejše gospo
darjenje, boljši proces reproduk
cije in blagovnega prometa. S teh 
stališč je nastajanje zalog ne

p°
alo,

konča na direktorjevi mizi ali! nar, izdan za časopise, izplačal, varnost pri delu osvetljuje v luči 
čez nekaj dni v direktorjevi j Zakaj smo zapisali teh nekaj statistike. Za vsakega strokovne- 
knjižnici, kjer se praši. Direktor vrstic? Zato, ker najdemo v re- ga vodjo v podjetju pa bo zani-
ali kdor pač slučajno pride v 
njegovo sobo, po navadi prebere 
le naslove sestavkov, najpogosteje 
pa širši krog bralcev ne dobi pu
blikacij v roke. Ali ni to nepo
trebno razmetavanje denarja, ki 
nikomur nič ne koristi? Mar res 
ne bi mogli najti rešitve, da bi 
koristno branje prebiral širši krog

vijah in časopisih, ki obravna- miv in koristen sestavek »O me- 
vajo strokovne probleme, pogo- todi praktične izobrazbe vodiine- 
stokrat sestavke, ki so nadvse ga kadra v proizvodnji«.
zanimivi in koristni ne samo za 
ozek krog strokovnjakov, temveč 
prav za vse delavce v podjetju, 
predvsem pa za sindikalne od
bornike in člane delavskih sve
tov ter upravnih odborov. Preli-

takšnih podjetjih po navadi nič ne hasne. Le tako se bo de- ki izhaja v nadaljevanjih, pa nam časnejšega vnovčevanja blaga in
..................... . - - - -■ počasnejšega prilagajanja spre

menjenim razmeram trga.
Zavoljo vseh teh naštetih raz

logov je industrijska proizvodnja 
v prvih štirih mesecih narastla za 
3% v primerjavi z istim obdob
jem lani. Njen razvoj torej precej 
zaostaja za planiranim, ki pred
videva desetodstotno povečanje. 
Če hočemo doseči planirano pro
izvodnjo, si moramo prizadevati, 
da bo v naslednjem obdobju, to 
je do decembra meseca, porastla 
proizvodnja za 19 %, ozir. proiz
vodnja sredstev za delo za 16%, 
proizvodnja reprodukcijskega 
materiala in potrošnega blaga pa 
za 20 “/o. Proizvodnja sredstev za 
delo se je namreč že sedaj raz
vijala nad planirano ravnijo, med
tem ko sta ostali dve zaostajali.

Še vedno neskladnost med 
zaposlenostjo in gibanjem 

proizvodnje
Pri pomenku o rasti industrij

ske in ostale proizvodnje se mo
ramo ozreti tudi na zaposlenost. 
Skupno število zaposlenih se je 
povečalo v prvih štirih mesecih 
za 1,8 % v primerjavi z istim 
obdobjem lani. To naraščanje je 
sicer znatno počasnejše od lan
skega, ko je zaposlenost v pri
merjavi z letom 1934 v prvih šti
rih mesecih narastla za okoli 18 
odstotkov. Vendar tudi letošnja 
raven zaposlenosti ni v skladu z 
rastjo proizvodnje, kar seveda sla
bo vpliva na storilnost dela.

Več skrbi izbiri, kakovosti 
in ceni blaga

Prehodne zaloge blaga v indu
striji in trgovini so začele nasta
jati že lani. Letos ta proces *'

delavcev in strokovnjakov? Zdi sta j mo na primer samo zadnji 
se mi, da bi lahko to koristno in dve številki »Delo in varnost«, ki 
nujno potrebno stvar uresničili ga izdaja Zavod za proučevanje 
povsod v podjetjih. Sindikalni od- organizacije dela in varnosti pri 
borniki in drugi strokovnjaki naj delu LRS, in letošnjo drugo šte-

POJASNILO K ČLANKU »KRATKOVIDNOST ALI KAJ«

Zadevo so uredili
V našem časopisu smo dne 

25. maja objavili sestavek »Krat
kovidnost ali kaj«, v katerem je 
pisec grajal vodstvo tovarne »So
ra« v Medvodah, ker je predolgo 
zavlačevalo s priznanjem racio- 
nalizatorskih predlogov mizarja 
Vinka Strmljana oziroma delav
ski svet za te stvari ni sestavil 
komisije, ki bi ugotovila upravi
čenost omenjenih predlogov. Pred 
dnevi pa nam je delavski svet po
slal pojasnilo glede teh stvari.

Dan na to, ko je bil sestavek 
objavljen, je delavski svet sesta
vil komisijo, ki je proučila zahte
vo Vinka Strmljana in priznala 
devet njegovih del za racionali
zacijo. Dne 5. junija je o ugoto
vitvah komisije razpravljal še 
delavski svet. Komisija in delav
ski svet sta med drugim -ugoto
vila, da ni točna izjava mizarja 
Vinka Strmljana, da so ohišja za 
ure prišla nazaj iz Anglije zaradi 
slabe politure (iznajdba mešanice 
direktorja podjetja), temveč za
radi premalo suhih polizdelkov 
in ker so izdelovali ohišja pre
hitro. Omenjeno polituro pa v 
podjetju še vedno uporabljajo.

Mizar Vinko Strmljan z mne
njem komisije in delavskega sve
ta ni bil zadovoljen. Zato je de
lavski svet podjetja zaprosil 
Strokovno združenje lesne indu
strije LRS, naj sestavi komisijo, 
ki bo ponovno ocenila predloge 
Vinka Strmljana. Komisija je res 
prišla v podjetje 14. junija in med 
drugim ugotovila, da so naprave 
in način dela, kot ga je vpeljal 
nekdanji obratovodja Vinko 
Strmljan, takšne, da jih je šteti 
v redno območje obratovodje in 
jih torej ni mogoče šteti za no- 
vatorstvo ali racionalizatorstvo in 
da zanje avtor tudi ni upravičen 
zahtevati kakšnih posebnih na
grad.

Izjemoma pa komisija meni, 
da je treba priznati tovarišu 
Strmljanu izredno prizadevanje 
za iznajdljivost in konstrukcijo 
improviziranega gornjega rezkal- 
nega stroja, s katerim so lahko 
rešili probleme v proizvodnji, ki 
jih brez teh naprav ne bi mogli. 
Ta stvar je bila zanimiva vse 
dotlej, dokler niso dobili v pod
jetje tovarniškega stroja. Priznati 
mu je tudi treba pobudo za zbi
ranje odpadkov polirne paste, s 
čimer se je zmanjšala potrošnja 
materiala. Splošen vtis komisije 
pa je bil, da je opravljal tovariš

Strmljan svoje delo s precejšnjo 
prizadevnostjo in so bili njegovi 
ukrepi za izboljšanje proizvodne- j 
ga procesa podjetju v korist. Ra
zen tega Pa meni komisija, da bi 
lahko marsikakšno delovno ope-j 
racijo še izpopolnil, če bi si teh- j 
nično osebje ogledalo proizvodne! 
procese v drugih tovarnah. Po 
vsem tem je komisija zaključila, 
da bi bil tovariš Strmljan upra
vičen do posebne nagrade le za 
konstrukcijo provizoričnega rez- 
kalnega stroja in prihranek na 
poltmi pasti.

Pisec članka je bil na zaseda
nju delavskega sveta, ko so ob
ravnavali omenjene stvari. Kot 
pravi, je dobil vtis, da bi lahko v 
podjetju res marsikaj bolje ure
dili, oziroma hitreje uredili, torej 
tudi to stvar, če jih ne bi razje
dali spori, in sicer osebni spori I 
med posameznimi člani. Te stvari j 
pa bo morala slej ko prej izgladiti 
in urediti sindikalna organizacija.'

V 4. številki omenjenega me
sečnika najdemo med drugim se
stavek »Vpliv organizacije dela 
na ocenitev delovnih mest«, v 
katerem pisec razlaga pomen 
ocenjevanja delovnih mest po 
analitični metodi, ki se je že 
uspešno obnesla v železarni Što
re, SKIP in v nekaterih drugih 
tovarnah pri nas. Dr. Leon Jero- 
vec razlaga v sestavku »Znan
stvena organizacija dela in plačni 
sistem«, kako sta ti dve stvari 
med seboj najožje povezani in 
naravnost vplivata na storilnost 
dela.

V letošnji 2. številki »Nove 
proizvodnje« obravnava inž. Do- 
micelj v svojem sestavku »Proiz
vodnost in proizvodnja v bom
bažnih predilnicah FLRJ« pro
bleme proizvodnosti. Dosežene 
uspehe iz leta 1954 primerja z 
uspehi predilnic v evropskih 
državah, v ZDA; ugotavlja vzro
ke večjih uspehov v tujini in 
predlaga ustrezne ukrepe za na
predek proizvodnosti pri nas. Dr. 
Mirko Pibrovec pa obravnava v 
svojem sestavku na zanimiv na
čin dolžnosti vodij delovnih sku
pin in usposabljanje mlajših 
kadrov.

Seveda je v teh dveh gospo
darskih publikacijah še več dru
gih zanimivih sestavkov. Toda že 
ti, ki smo jih našteli, lahko mar
sikakšen problem v tem ali onem 
podjetju osvetlijo drugače, kot si 
ga predstavljajo, če bodo sestavke 
prebrali, saj so jih napisali pri
znani strokovnjaki s področja na- ! hitreje poteka. Na to sta vplivali 
šega gospodarstva. Sklenimo to- j in še vplivata predvsem dve stva- 
rej, da bomo odslej pogosteje ri, ih sicer: drugačna porazdeli- 
prebirali gospodarske publikacije, tev kupne moči in premajhna 
saj nam bo to v korist. 1 gibčnost proizvajalcev.

samo zaželeno, temveč nujno, 
sebno, ker sedanja raven zalog 
blaga še ni dosegla planirane. 
Vendar razmeroma visok odstotek 
povečanja še ne pomeni visoko 
raven zalog, saj je znano, da jih 
doslej pri nekaterih vrstah blaga 
sploh nismo imeli in da nastajajo 
ponekod zaloge blaga zavoljo 
določenih slabosti proizvajalcev.

Zaradi manjšega povpraševa
nja na trgu in povečanja zalog 
so nekatera podjetja zabredla v 
določene težave. Te so povezane 
s spremenjeno strukturo povpra
ševanja, vzroke zanje pa lahko 
najdemo tudi znotraj podjetij. 
Težave pri prodaji nekaterih vrst 
blaga niso nastale samo zavoljo 
spremenjenih razmer na trgu in 
zaradi počasnejšega naraščanja 
kupne moči. Problem težje pro
daje je deloma posledica tega, da 
proizvajalci posvečajo premalo 
skrbi izbiri, kakovosti in cenam 
blaga, skratka da vse to ne 
ustreza povpraševanju. Kljub 
splošno večji ponudbi in izbolj
šanju preskrbe namreč še vedno 
manjka na trgu nekaterih proiz
vodov. To nas opozarja še vedno 
na neskladnost strukture proiz
vodnje in potrošnje.

Ne valimo krivde samo 
na tuja ramena

Največkrat slišimo očitke, da 
so letošnji kratkoročni krediti 
premajhni in zaradi njih podjetja 
ne morejo redno poslovati. Toda 
če upoštevamo, da so od decembra 
lani do aprila letos narastli kre
diti od 815,6 milijarde na 864,8 
milijarde dinarjev, to je za okoli 
6%, medtem ko so se lani v istem 
obdobju celo zmanjšali za 1 °/o, 
moramo ugotoviti, da se je kljub 
nekaterim pomanjkljivostim kre
ditna politika že v teh prvih 
mesecih prilagodila novim pogo
jem — zastoju v prodaji, narašča
nju zalog. Z dodeljevanjem po
sebnih kreditov (za povečanje

istem času le za 1 milijardo din.
Večji del očitkov na račun 

kreditov je torej neutemeljen. 
Številna podjetja skušajo s temi 
trditvami prevaliti krivdo za svoje 
težave na tuja ramena in prikriti 
slabosti svoje notranje organiza
cije in dela, zaradi česar je nji
hovo blago slabše in drago. Vse 
to pa seveda nima nobene zveze 
s kreditno politiko in, če bi da
jali kredite neomejeno, bi s tem 
dajali potuho slabemu delu in 
kopičenju zalog slabega blaga. 
Težave, na katere letos zadeva 
marsikatero podjetje, niso vselej 
rezultat premajhnih kreditov, 
temveč koreninijo večidel v tem, 
ker podjetja niso znala pravi čas 
prilagoditi svoje proizvodnje zah
tevam trga, skratka koreninijo v 
nevsklajenosti strukture proizvod
nje in potrošnje.

Cene industrijskega blaga 
skoraj nespremenjene
V nasprotju s prejšnjimi leti, 

ko je kupna moč naraščala hitreje 
kot ponudba blaga, se je v prvih 
mesecih letos občutno zmanjšalo 
naraščanje kupne moči v najšir
šem obsegu, ponudba blaga pa se 
je povečala. Ti izboljšani odnosi 
med ponudbo in povpraševanjem 
so vplivali tudi na ustalitev cen. 
V primerjavi z decembrom 1953 
so bile cene industrijskemu blaga 
na drobno bolj ali manj nespreme
njene, medtem ko so lani v istem 
času narastle za okoli 4%>. Sploš
na raven cen v industriji se je 
povečala v februarju in marcu 
za okoli 2%, kar lahko pripišemo 
zvišanju cen nekaterih proizvo
dov, ki nam jih manjka. Zadnji 
čas pa celo opažamo, da tekstilna 
industrija znižuje cene, čemur 
bodo morale spričo nastajajočih 
zalog blaga prej ali slej slediti 
tudi druge industrijske panoge.

Pospešimo izvoz 
industrijskih izdelkov
Umirjeni odnosi na notranjem 

trgu so tudi ustvarili ugodnejše
pogoje za izvoz. Ta se je v prvih
štirih mesecih povečal za 34% 
v primerjavi z istim obdobjem 
lani. Zlasti ugodno je potekal 
izvoz kmetijskih pridelkov. Glede 
izvoza industrijskih proizvodov 
pa moramo reči, da še nismo iz
koristili vseh možnosti, čeprav se 
je povečal za okoli 16%.

Po vsem tem lahko trdimo, da 
se je gospodarstvo že v prvih 
štirih^ mesecih razvijalo skladno 
z načeli družbenega plana, to je 
v smeri ustaljevanja odnosov na

zalog reprodukcijskega materiala, 1 trgu. Odnosi v gospodarstvu se 
sanacijski krediti za olajšavo te- bodo toliko prej ustalili, kolikor 
žav podjetjem, ki so vanje zašla bolj si bomo vsi skupaj prizade- 
zaradi nezadostnega povpraševa-! vali odstraniti slabosti, ki še za- 
nja po blagu) se je povečal obseg vira jo na primer hitrejšo rast 
kreditov v industriji v prvih proizvodnje in še hitrejše pove- 
štirih mesecih za 29 milijard, Čanje zalog.

GRADNJA NOVEGA JAMSKEGA OBRATA V ZASAVJU

Premoga je še dovolj
Znano je, da se premogovne za

loge na področju Trbovelj počasi 
manjšajo. Sicer so strokovnjaki 
ugotovili, da je še nekaj razpolož
ljivih zalog, ki bi jih lahko iz
črpali, vendar so ti sloji precej 
tanki in bi bilo njihovo odko- 
povanje kratkotrajno. Tudi dnev-

GOSPODARSKE VESTI

Elektronika 
se vse bolj uveljavlja
Meseca avgusta bo v Zadru prvo 

jugoslovansko posvetovanje strokovnja
kov, ki se ukvarjajo z elektroniko. Elek
tronika se pri nas vse bolj uveljavlja. 
Leta 1950 smo izdelali 25.000 radijskih 
sprejemnikov, leta 1954 že dvakrat več, 
lani pa smo jih izdelali nad 100.000. Leta 
1960 bomo izdelali približno 360.000 
radijskih in televizijskih sprejemnikov. 
Kosmati proizvod elektronske industrije 
je znašal 1955. leta 11.628 milijonov, leta 
1960 pa bo znašal 25.372 milijonov di
narjev. Med drugim bomo prihodnja 
leta izdelovali televizijske sprejemnike, 
posebne elektronske cevi in številne 
elektronske naprave za industrijo in 
telekomunikacije

Sestavljajo 
perspektivni plan 

gospodarskega razvoja 
Slovenije

Republiški zavod za gospodarsko 
planiranje in Zvezni zavod za planira
nje proučujeta podatke in gradivo za 
sestavo perspektivnega plana gospodar
skega razvoja LR Slovenije. Posebna 
pozornost bo posvečena energetskemu 
položaju in elektroenergetskim virom. 
Sedaj izkoriščamo šele 10 % energetskih 
virov. Pri razvoju bodo imele prednost 
tiste industrijske panoge, za katere 
imamo surovine doma.

35 milijard dolarjev 
za razširitev industrije
Ameriški poslovni krogi računajo, da 

bodo porabili letos nad 35 milijard do

larjev za razširitev tovarn in opreme. 
Samo za poizkusno opremo bodo pora
bili okoli dve milijardi dolarjev. Maja 
je bilo v Združenih državah Amerike 
zaposlenih 65 milijonov ljudi, brezposel
nih pa je bilo 2,600.000 ljudi.

V Filovcih bruha nafta
Na novem filovskem naftinem polju, 

kjer je lani začel bruhati plin, je za
čela v nedeljo zjutraj bruhati nafta. 
Vrelec nafte je bruhal v višino 40 me
trov. Ko so vrtino zaprli, je narastel 
pritisk na preko sto atmosfer.

Naše rafinerije 
bodo predelale 

desetino nafte več kot lani
Rafinerije v Sisku, na Reki in v 

Bosanskem Brodu bodo predelale letos 
10% nafte več kakor leta 1955. Zmanj
šan bo uvoz, ker se povečuje predelava 
domače nafte. Prvikrat bodo predelale 
30.000 ton nafte iz novega nahajališča 
v Vojvodini. Sprejet je predlog stro
kovnjakov rafinerije Sisak, naj se začne 
preiskovati izkoriščanje oleina iz od
padnih plinov pri krekiranju nafte in 
naftnih derivatov, ki se pridobivajo kot 
stranski proizvodi, uporabljajo pa v 
kemični industriji in industriji pla
stičnih mas.

Razgovori s Sovjetsko zvezo 
o gospodarskih vprašanjih

Naša gospodarska delegacija, ki se 
mudi v Moskvi, se razgovarj; 
skirai predstavniki o raznih

V Prespanski dolini grade 
namakalni sistem

Sredi meseca je začela makedonska 
mladina graditi namakalni sistem v Pre
spanski dolini. Najprej bodo izkopali
17 Prpcnancl-Dira tut or d rt n R nen a t a na_

pali v ta pritok vodo 
jezera.

Resna za na- 
Pri dveh va- 

„ ki bosta čr- 
iz Prespanskega

a s sovjet- 
gospod?

kih vprašanjih, med drugim tudi o dol- 
oročnih kreditih in izkoriščanju kie- 
iita v znesku 35 milijonov dolarjev.

Izvoz iz Slovenije narašča
V prvih petih mesecih letos smo 

izvozili iz Slovenije blaga za 5,5 mili
jard dinarjev. V januarju je znašal iz
voz 836 milijonov dinarjev, meseca ma
ja pa je vrednost blaga že dosegla 1336 
milijonov dinarjev.

Novi proizvodi »Metalne«
V projekcijskem biroju »Metalne« 

so izdelali načrt za novi lahki grad
beni žerjav. »Metalna« se tudi pogaja s 
»Tovarno avtomobilov« za skupno pro
izvodnjo raznih komunalnih vozil (za 
prevoz mleka, škropljenje ulic itd.). 
TAM bi izdeloval spodnje,- »Metalna« pa 
zgornje dele vozil.

Italija največja uvoznica 
našega blaga

Italija je bila že lani največja uvoz
nica našega blaga. Skupna vrednost med
sebojne blagovne izmenjave je dosegla 
okoli 81,5 milijona dolarjev. Italija je 
uvozila za okoli 38 milijonov dinarjev 
blaga ali 15 odstotkov vsega našega iz
voza. Blagovna izmenjava med nami in 
Italijo še vedno narašča. Medtem ko 
smo po prvih štirih mesecih lani izvozi
li za 11,55 milijonov dolarjev blaga, smo 
ga izvozili letos za 15,6 milijona dolar

jev. Lani smo uvozili iz Italije v prvih 
štirih mesecih za okoli 10,9 milijonov 
dolarjev blaga, letos v istem času pa 
že za okoli 14,4 milijona dolarjev.

Trgovinski sporazum 
z Madžarsko podpisan
Z Madžarsko je bil minuli teden 

podpisan trgovinski sporazum. Obseg
trgovinske izmenjave bo dosegel 38 do 
40 milijonov dolarjev. Jugoslavija bo 
izvažala na Madžarsko les, piritno rudo,
40 milijonov

eg<
Jugoslavija bo

svinec, kavstično sodo, razne kemijske 
izdelke itd. Uvažala pa bo umetna gno
jila, žvepleno kislino, opremo za prista
nišča, hladilne vagone, Diesel motorje, 
lokomotive, valjane kovine, aluminij, 
sladkor itd. Madžarska bo po sporazu
mu plačala Jugoslaviji 2 milijona do
larjev za transportne usluge v reškem 
pristanišču.

»Jedinstvo« bo izdelalo 
opremo za 8 novih tovarn

Zagrebška tovarna »Jedinstvo« bo iz
delala do konca leta popolno opremo 
za osem novih tovarn za predelavo pa
radižnika. Izdelujejo tudi naprave za 
14 klavnic. Razen tega je v delu opre
ma za novo cementarno pri Skoplju

Lani so izdelali na svetu 
nad 12 milijonov 

avtomobilov
Po podatkih Združenih narodov je 

lani svetovna proizvodnja avtomobilov 
dosegla rekordno raven 12,961.000. Pot
niških avtomobilov so izdelali več kot 
10 milijonov. Skoraj 8 milijonov avto 
mobilov so izdelali v ZDA, 705.000 v Za
hodni Nemčiji, 533.000 v Franciji itd.

nih kopov v rudniku Trbovlje 
kmalu ne bo več. Strokovnjaki 
računajo, da bodo nekaj časa 
pridobivali premog le še na ne
davno odprtem kopu na Retju. 
Zategadelj bo proizvodnja v na
slednjih letih v Trbovljah počasi 
padala.

Vse to je vzpodbudilo rudar
ske strokovnjake in vodstva rud
nika Trbovlje—Hrastnik za odpi
ranje novega jamskega obrata na 
Dolu nad Hrastnikom. Ondot se 
razprostira namreč bogato ležišče 
še nedotaknjenih slojev premoga, 
ki leže v smeri proti Laškem- 
Strokovnjaki so ugotovili, da so 
tam tako bogate zaloge prvovrst
nega premoga, da bo življenjska 
doba tega obrata trajala približno 
75 let. Samo na področju med 
jamo Hrastnik in Novim Do
lom je po izračunih geologov 
približno 8 milijonov ton premo
ga, na področju med Novim Do
lom in Marnim pa nad 5 milijo
nov ton. Prednost teh ležišč je 
tudi v tem, da je premog mnogo 
boljši in ima znatno manj pepela 
kot dosedanji v trboveljskih ob
ratih.

Z nadaljnjimi raziskovalnimi 
deli pa bodo verjetno odkrili še 
nove plasti prvovrstnega premo
ga. Premog z novega obrata bodo 
prevažali na trboveljsko separa
cijo, zaradi česar bodo moral* 
zgraditi še preostali del proge- 
Računajo, da bodo v novem 
obratu lahko zaposlili približno 
600 rudarjev.

Bodočnost, ki se s tem odpij® 
Hrastniku, je torej precejšnja- 
Urbanistični načrt Hrastnik® 
predvideva zgraditev povsem nO' 
vega naselja na Brnici Zasavj® 
bo torej preskrbelo naši indu
striji še več premoga.
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Z ZASEDANJA LJUDSKE SKUPŠČINE SLOVENIJE
v

TEMELJ ZDRAVSTVENE SLUŽBE
je vgrajen s sprejetjem treh pomembnih zakonov
Minuli teden je zasedala ljud- i V ospredje stopajo sedaj

ska skupščina Slovenije. Skupšči
na je med drugim sprejela tri po
membne zakone, in sicer: Zakon 
o zdravstvenih domovih in zdrav
stvenih postajah, o bolnišnicah in 
o strokovnem nadzorstvu nad 
zdravstvenimi zavodi.

Skupna značilnost vseh' teh 
zakonov je v tem, da je organi
zacija in delo zdravstvenih za
vodov vsklajena z našo družbeno 
politično ureditvijo in da ti upo
števajo in uveljavljajo načelo na
predne medicinske znanosti. Glede 
na to, da s temi zakoni urejamo 
pravni položaj večine naših 
zdravstvenih zavodov, lahko trdi
mo, da je z njimi postavljen te
melj naši zdravstveni službi.

Izgradnja zdravstvene mreže 
je v glavnem že zaključena. V 
teh letih smo pridobili veliko no
vih zdravstvenih ustanov. Leta 
1946 smo imeli 14 bolnišnic s 5500 
posteljami; leta 1954 že 23 bolniš
nic z nad 10.000 posteljami. Pred 
vojno je bilo v Sloveniji 28 jav
nih ambulant, sedaj je 75 zdrav
stvenih domov, 96 zdravstvenih 
postaj in 71 obratnih ambulant. 
Skupaj imamo torej 242 samostoj
nih zdravstvenih zavodov, tako 
da pride na en zavod povprečno 
6300 prebivalcev. Popolnoma na 
novo pa je tudi ustanovljena 
mreža zaščitnih zdravstvenih 
ustanov, med katerimi je 13 otro
ških dispanzerjev, 27 dispanzerjev 
za žene, 284 posvetovalnic za ma-

loge za ustalitev teh zavodov, nji
hovo izpopolnjevanje z opremo, 
instrumentariji, kadri itd. Glede 
na vse to, predvsem pa na vskla- 
jevanje organizacije in dela 
zdravstvenih zavodov z našo 
družbeno politično ureditvijo, je 
bilo treba sprejeti zakonske pred
pise, ki vse te stvari ustrezno ure
jujejo.

Z novimi zakonskimi predpisi 
imajo občine pravico ustanavljati 
vse zdravstvene zavode, za katere 
nastanejo potrebe in so zanje na 
razpolago sredstva. Strokovno 
nadzorstvo nad zdravstvenimi za-

PIS1VBO DELAVCA IZ LITOSTROJA

Poglefmo resnici v obraz
Socialno zavarovanje 

na Poljskem
Sf.1

Lakonski izrek »Sam si kriv« ne opravičuje odgovornih, če se 
pripete v podjetjih težje ali lažje nesreče. — Če delavec nenehno 
zamenjuje stroje in če jih slabo pozna, je storilnost manjša in 

nesreče se lažje pripete

Pri nas v naši državi trošimo 
vsako leito milijone dinarjev za 
higiensko-tehnično zaščito in mi
lijone dinarjev za zdravljenje 
ljudi, ki so se pri delu ponesre
čili. To je prav in nujno. Toda 
človeka marsikdaj pogreje, ko sli
ši izjave odgovornih referentov za 
delovno varnost ob nesreči, da je 
delavec sam kriv, ker se je po
nesrečil. Tudi pri nas v Litostroju 
smo že slišali podobne izjave od

vodi je prepuščeno okrajnim ljud- govornega referenta. Da, Lito- 
skim odborom, ker v občini še ni stroj. Za zidovi te tovarne smo 
ljudi, ki bi strokovno obvladali že dosegli polno uspehov, tu pa 
problematiko zavodov. S predpisi je tudi polno kontrastov. Delavcu 
je tudi uveljavljeno sodobno na- je na primer pločevina odrezala 
čelo enotnosti zdravstvene službe, roko. Desetine ton pločevine so 
predvsem enotnosti zaščitne in že prenesle žerjavne klešče, toda 
zdravilne službe v medicini. V nekoč so popustile in nesreča se 

lenom, ki ga je pripetila. Žalostno je bilo gle- 
ima razvoj zaščitne medicine za dati nesrečnega delavca in še ža- 
zdravstveno zaščito prebivalstva, lostneje poslušati njegovo zaskrb- 
v$i trije zakoni močno poudarjajo ljenost, ali bo dobil delo, ker je 
zaščitno delo. Zakonski predpisi ostal brez roke. »Kurir boš,« so ga
določajo nekatere naloge s pod
ročja zaščitne dejavnosti tudi bol
nišnicam. Posebno pozornost po
svečajo organizaciji in dvigu ka
kovosti strokovnega dela in obve
zujejo zdravstvene zavode, da 
opravljajo delo po sodobnih stro
kovnih metodah in s strokovnimi 
sodobnimi pripomočki. Med dru
gim je predvidena ustanovitev

tere in otroke, 45 protituberkuloz- strokovnega kolegija, ki bo, po- ___________ _ ____
nih dispanzerjev, 40 higienskih svetovalni organ upravnega odbo-1 k težki stružnici in to je~bilo^zanj* 
zavodov in postaj itd. I ra zdravstvenega zavoda. I tretji in zadnji dan poučevanja,

odgovorni tolažili. Delavec je 
ozdravel, tcda sedaj nalaga in 
prevaža material. Dela, toda razo
čaran je zavoljo obljube, ki je 
niso izpolnili.

Delavec, ki še ni star dvajset 
let, je zaključil industrijsko šolo 
in imel pri obdelavi materiala 
nekaj izmečka. Kmalu, nato so ga 
prestavili k drugemu stroju. In 
še k drugemu. Nazadnje je prišel

ZAMAN IŠČEJO DELO
Mnogokrat se v vsakdanjem 

pogovoru spomnimo invalidov in 
njihovih pravic. V Škofji Loki so 
zaposleni v invalidskem podjetju, 
kjer si služijo svoj vsakdanji 
kruh.

Hočem delati
Zavil sem iz Škofje Loke proti 

Trati. Še dalje sem šel, prav do 
osamljenega naselja, ki je zraslo 
na posekanem gozdičku. Ustavil 
sem se pri Leopoldu Rjavcu, ta 
pa mi je pripovedoval tole zgod
bico. Štiri leta sem delal v pod
jetju »Jelovica«. Leta 1951 so mi 
dejali, da me ne potrebujejo več, 
češ da so ukinili moje delovno 
mesto. Ob eni sami nogi in s pa
lico sem hodil od podjetja do 
podjetja in prosil dela. Vse za
man. Slednjič sem potrkal na 
vrata »Zavoda za rehabilitacijo 
invalidov« v Ljubljani. Prijazno

so me sprejeli in poslušali mojo I menoj je konec, ves sem propa-

Razveselili so bolnike
Zavod za rehabilitacijo inva

lidov v Laškem je obiskala plesna 
skupina »Svobode« iz Velenja. Iz
vajala je štajerske, gorenjske in 
belokranjske narodne plese. Bol
niki so se za prijeten večer za
hvalili požrtvovalnim svobodar- 
jem z aplavzi, ki niso hoteli po
nehati. Nekaj svojih najboljših 
Plesov so morali ponoviti.

Zavest, da so razveselili ljudi, 
kl se. zdravijo in se ponovno uspo
sabljajo za svoje delo, je prema
gala utrujenost plesalcev. Poza
bili so na smolo, ki so jo doživeli 
med potjo v Laško. Kljub hude
mu nalivu in povodnji, ki jim je 
a.vtobus zalila v Tremarjih, so 
namreč peš nadaljevali pot v La- 
ško. p. z.

zgodbo. Ko sem končal, so onim 
v Škofjo Loko sporočili, naj ven
dar že enkrat poiščejo meni pri
memo zaposlitev. Vrnil sem se 
nazaj domov, prepričan, da je 
sedaj zadeva urejena. Oglasil sem 
se v podjetju, kjer sem bil prej 
zaposlen, toda glej — bili so zelo 
užaljeni. Rekli so mi, zakaj ho
dim drugam, saj so vendar oni 
tu, da stvar uredijo.

Polde je končal svoje pripove
dovanje. Dodal je še to, da je 
letos pričakal že peto pomlad brez 
dela. Ob majhni podpori pa še 
vedno čaka, da se ga bo kdo 
usmilil...

Sem stoodstotni invalid, 
pa ne dobim podpore
»Kaj pa ti počneš, Nace,« sem 

dejal tovarišu, ki sem ga poznal 
že vrsto let. Vedel sem, da je bil 
v partizanih in na orožnih vajah 
na tržaški meji, kjer se je leta 
1953 pošteno prehladil. Sedaj je 
bolan in 100 % invalid. In zato 
tudi upokojen. Te dni pa je dobil 
odločbo od »Okrajnega zavoda za 
socialno zavarovanje«, s katero 
mu zavod sporoča, da v bodoče 
ne bo več dobival hranarine in 
otroških doklad. »Tako, dragi Ko
kelj, v partizanih si se boril za 
svobodo, izbojeval si jo bolj ali 
manj bolehen, sedaj pa so na tebe 
pozabili...«

Ozdravili me niso
»Nekaj slabi ste oče.« S temi 

besedami sem ogovoril priletnega, 
že upokojenega vaškega kovača. 
Ta je le globoko zavzdihnil in mi 
dejal: »Veš, sine, bolan sem. Z

del.« Pripovedoval mi je, kje so 
ga vse zdravili, toda zaman. Saj 
ga tudi niso mogli ozdraviti, če 
so ga po končanem obsevanju pu
stili ležati na prepihu. Tolažil sem 
ga, kakor sem ga pač najbolje 
znaL On pa me je zavrnil: »Po
vem ti samo to, da so me vozili 
na obsevanje le, kadar je bilo več 
takih bolnikov. Drugače pa se jim 
niti ne izplača.«

Poslovil sem se od. Furlanove
ga očeta in mu iz vsega srca 
želel okrevanja. 8. B.

usodno. Spodrsnilo mu je in miza 
ga je skupaj s kosom za obdelavo 
Vlekla pod nože med prečko ter 
steber tako nesrečno, da mu je 
trgalo in lomilo noge in roko. 
Obupen krik je desetine delavcev 
priklical na pomoč. Dogodek je 
bil strašen, najhujši doslej. Ob 
hitri pomoči so ga rešili, toda 
ostal bo težki invalid. V tolažbo 
drugim, nesrečnik tega ni mogel 
slišati, je šef oddelka dejal: 
»Lažje delo mu bomo dali. Šel bo 
v šolo.« Ali res, smo se vprašali. 
In sedaj čakamo, če se mu ne bo 
tako pripetilo kot delavcu, ki 
smo ga prej omenili.

Nesrečni delavec je bil obut 
v cokle, čeprav je predpisano, da 
mora ob takih strojih imeti vsak
do čevlje z usnjenimi podplati. 
Tudi številni drugi delavci delajo 
na podobnem delu, obuti v cokle, 
kar kaže, da ni ustaljenega za
kona, kako mora biti nekdo obut. 
Nekdo ni uporabil varnostnih 
očal in dobil je drobec v oko. 
Kmalu so nabavili druga očala 
s steklom, zopet neupošteva- 
Vajoč, da se brusni kalup lahko 
razleti in bo nesreča še večja.

V tovarni je že tak običaj, da ti 
takrat, ko prideš k stroju, nekdo 
na hitrico pokaže, kakor moraš 
ravnati z njim. V nekaj dneh si 
sam svoj gospodar. Skoraj vsa
kemu stroju so priloženi prospek
ti, kjer so vpisane karakteristike 
stroja. Teh stvari pa delavcu 
skoraj ne zaupajo. Jaz sem celo, 
in ni me sram, vzel navodila ti
stim, ki jih ne potrebujejo, da 
sem tako spoznal tehnično stran 
ravnanja s stroji.

Ko delavec prevzame delo, ne 
zve niti četrtino potrebnega o 
stroju, kaj šele, na kakšen način 
lahko doseže večji učinek pri de
lu. Praksa čestega zamenjavanja 
del pri stroj fh in celo proti lastni 
volji je povzročila in še povzroča 
slabo poznavanje stroja, zato je 
storilnost bila slaba in možnost 
nesreč še večja. Dejstvo je, da 
odgovorni premalo upoštevajo 
duševne in telesne sposobnosti 
človeka. Samo da je le-ta pri ro
ki, pa ga postavijo po svoji uvi
devnosti k delu. Če ne ustreza 
zahtevam, ki jih neko delo terja, 
takrat roma od dela do dela. To

ni način vzgoje. Kot otrok ne zna 
brati, če ne poznak črk od A do 
Ž, tako tudi delavec ne more 
uspešno opraviti svojega dela, če 
ne spozna vsega, kar bi moral 
vedeti.

Poznati značaj človeka in ga 
usmerjati v delo, poznati poseb
nosti dela in nevarnosti, to bi 
morale biti razen vsega ostalega 
prvenstvene dolžnosti mojstrov in 
šefov, pa bi bila storilnost večja 
in nesreč manj. Zato moramo za
htevati od odgovornih več znanja 
o vsem, več znanja o zaupanem 
jim sektorju dela in delavcih.

Franc Vodnik, Litostroj

V Ljudski republiki Poljski 
imer bolezni zavarovani vsi delavci in 
mi njihovih družin, zatem še uživalci 

pokojnin.
Zdravstvena služba dobiva denarna 

sredstva iz fonda socialnega zavarovanja. 
Prispevek za socialno zavarovanje pla
čujejo podjetja v višini od 21 do 30 od
stotkov od plače. Zavarovanci imajo za 
časa bolezni brezplačno zdravniško po
moč. Zdravljenje v bolnišnici je neome
jeno. V času bolezni prejema zavaro
vanec hranarino v znesku 70 odstotkov 
od plače. Hranarina mu pripada, če je 
delal neprekinjeno najmanj 4 tedne ali 
najmanj 26 tednov v zadnjih 12 mesecih. 
Hranarino izplačujejo od prvega dneva 
bolezni, a največ 2b tednov. Edino pri 
kroničnih obolenjih (na primer tuber
kuloza) izplačujejo hranarino 36 tednov.

Če se zavarovanec zdravi v bolnišni
ci mu hranarino znižajo. Petdeset odstot
kov od plače prejemu, če vzdržuje naj
manj eno osebo. Samski prejemajo hra
narino v višini 14 6/e svojega povprečnega 
zaslužka. Hranarino tudi spremenijo, če 
zavarovanca zdravijo v sanatoriju. Sam
ski prejemajo 35, a drogi 75 »/• svojega 

ečnega zaslužka. Rudarji imajo ne
ugodnejše pogoje.

novpre
koliko

NEKAJ O ORGANIH UPRAVLJANJA IN NJIHOVIH PRAVICAH 
IZ OSNUTKA ZAKONA O DELOVNIH RAZMERJIH

KAJ MENITE?
Ko sem bral osnutek zakona 

o delovnih razmerjih, sem se med 
drugim ustavil tudi pri določilu 
165. člena.

Tu piše med drugim tudi, da 
je za sporazumno prekinitev de
lovnega razm.erja med predsed
nikom delavskega sveta ali 
upravnega odbora ter gospodar
sko organizacijo potreben prista
nek delavskega sveta. Vsekakor 
je treba tako določilo pozdraviti, 
saj bi se lahko primerilo, da bi 
predsednik delavskega sveta ali 
upravnega odbora, če bi prišlo 
podjetje v težave, pobral šila in 
kopita ter odšel delat drugam in 
se na tak način rešil vsake odgo
vornosti. Menim pa, da bi moralo 
to določilo veljati tudi za ostale 
člane upravnega odbora, da bi 
tudi zanje moral sklepati delav
ski svet, če jih pusti iz podjetja. 
Saj se konec koncev lahko zgodi, 
da predsednik ostane, vsi ostali 
člani upravnega odbora pa od
nesejo pete, če bi zaslutili, da so 
se nad podjetjem nabrali črni 
oblaki in groze kolektivu 80% ali 
celo nižje plače ali pa kaj podob
nega. Gni so neposredno uprav
ljali in če so voz gospodarjenja 
pripeljali v slepo ulico, naj za to 
tudi odgovarjajo pred delavskim 
svetom in kolektii'om in z njimi 
vred nosijo posledice slabega go
spodarjenja. Se vam ne zdi tako 
prav? Zavoljo takega določila ne 
bo nobenih težav, kadar bo član

OB KONGRESU ZDRUŽENJA SLEPIH JUGOSLAVIJE

DOBRI DELAVCI
V preteklem tednu je bil v I je uradnik. Veliko slepih se tudi; mestu. Praksa kaže, da je slepi 

Ljubljani I. kongres Združenja | doma ukvarja s pletarstvom inj telefonist enakovredenslepih Jugoslavije.
Predvojna društva slepih niso 

mogla več urejevati vseh proble
mov slepih. Zato smo po vojni 
ustanovili Združenje slepih, ki 
letos praznuje tudi 10-letnico 
svojega obstoja. Združenje si je 
takoj ob ustanovitvi zadelo sle
deče naloge: vključiti vse slepe 
v delo, reorganizirati šolsko in 
strokovno izobraževanje ter skr
beti za kulturno in prosvetno de
javnost svojih članov.

Združenje slepih ima 1104 čla
ne. Od teh jih 1039 živi na svojih 
domovih, 38 v Domu onemoglih, 
v internatih združenja slepih pa 
160. Od teh slepih jih je 95 za
poslenih v industriji, 43 je tele
fonistov, tri so maserke, eden pa

metlarstvom.
Združenje tudi ni zametavalo 

kultumo-prosvetnega izobraževa
nja svojih članov. Tako danes ob
vlada Brailovo pisavo 288 slepih.
V Zavodu za slepo mladino 
vzgajajo 63 fantov in deklet. Po 
večjih krajih Slovenije je tudi 
več esperantskih tečajev za slepe.
V zadnjem letu prireja društvo 
izlete v partizanske kraje.

Na kongresu so veliko raz
pravljali o zaposlitvi slepih.

Z željo, da bi slepi čimbolj
koristili skupnosti, so delegati j lahko najbolje opravljali" s 'ratro- 
predlagah, naj bi za slepe poiska- I nažno službo v sodelovanju z or- 

, - -v ' ganizacijami Rdečega križa.

svojim
videčim tovarišem. Zaradi tega je 
kongres poslal priporočilo CO naj 
doseže pri odločilnih organih pri
znanje kvalifikacije za tiste slepe 
telefoniste, ki so končali telefon
sko šolo.

Veliko so na kongresu govorili 
tudi o skrbi za slepega. Vse pre
malo je bilo trajne pomoči pri 
njihovih vsakdanjih potrebah. 
Mnogi slepi se čutijo osamljene, 
zlasti na podeželju. Radi bi obi
skali prireditve, voditi pa jih je 
treba na delo, sprehode itd. To bi

upravnega odbora upravičeno 
prosil, da ga puste iz podjetja.

Še o dveh členih bi se rad po
menil. Gre za 135. in 137. člen. 
V zadnjem odstavku 135. člena 
je zapisano, da sproži disciplinski 
postopek proti direktorju gospo
darske organizacije predsednik 
delavskega sveta. To se pravi, da 
lahko predsednik delavskega
sveta postavi direktorja pred di
sciplinsko sodišče sam po svoji 
presoji, ne glede na to, kaj meni 
delavski svet. Tega tisti, ki je 
pisal osnutek zakona, prav goto
vo ni mislil. Gre za delavski svet 
in le po njegovem naročilu naj 
bi njegov predsednik sprožil 
disciplinski postopek proti direk
torju.

Za isto stvar gre v 137. členu, 
ki pravi: če sodi predsednik
delavskega sveta, da bi moral biti 
direktor gospodarske organizacije 
kaznovan z eno izmed kazni, ki 
so naštete od 1—4 124. člena tega 
zakona, bo poslal disciplinskemu 
sodišču obrazloženo zahtevo po 
sprožitvi disciplinskega postopka.

Spet, po mojem mnenju, ne 
gre za predsednika delavskega 
sveta kot osebo, marveč za delav
ski svet. To naj napravi po sklepu 
delavskega sveta in ne sam po 
svoji presoji. Ce se predsednik 
delavskega sveta in direktor ne 
razumeta, bi bilo takih zadevščin 
le predeč. Sploh se mi zdi, da bi 
kazalo nekaj več reči o vlogi 
predsednika delavskega sveta. 
Doslej smo dejali, da nastopa 
predsednik delavskega sveta v 
svoji funkciji le na zasedanjih 
delavskega sveta oziroma oprav
lja svojo dolžnost le v zvezi s 
temi zasedanji, sodeluje pri pri
pravljanju dnevnega reda zase
dam, skrbi, da dobe člani že prej 
gradivo v roke, kako se uresniču
jejo sklepi delavskega sveta itd. 
Dejali smo tudi, da sam izven 
zasedanja ne more ničesar skle
pati niti ukrepati. Sedaj pa mu 
zakon daje taka pooblastila in me 
res zanima, kaj je vodilo zako
nodajalca, da je razširil njegove 
pravice.

Kaj menite? V. J.

KOLIKO
li čirnveč delovnih mest. Pri do
sedanjem usposabljanju slepih za 
delo je poleg tradicionalnih obrti 
poklic telefonista na vidnem

Ob koncu je kongres obravna
val še osnutek novih pravil in iz
volil nov odbor Združenja slepih.

novih naročnikov si že pri
dobil? Pomni, to je važno 
kulturno opravilo!

Kaj vsebuje osnutek zakona

O DELOVNIH RAZMERJIH
V razpravi je osnutek zakona o delovnih razmerjih 

v gospodarstvu. Sam osnutek v naslovu sicer ne pravi, da

j 1 », IVI UU UlCJdl uciutna lOMucija VI1 Z-<
siuzbencev ter uslužbencev socialnih, zdravstvenih, pro- 
etnih ustanov, sodišč itd. Oba zakona pa bosta temeljila 

a zakonu o delu, ki ga tudi nameravajo izdati v in ka- 
erem bodo oblikovana temeljna načela, ki naj jih vse- 

Dujejo delovna razmerja pri nas.
Pričujoči osnutek zakona je rezultat dolgotrajnih raz

prav in je v njem vsebovano vse, kar je bilo doslej ure- 
J-e?°v.s. Silnimi uredbami. Nedvomno bomo o posameznih 
določilih osnutka še razpravljali, tokrat recimo le, da bi 
mio želeti, da bi se njegovih določil držali v vseh gospo
darskih organizacijah. Pri tem mislimo na to, da bi bile 
pravice delavcev in uslužbencev v vseh gospodarskih orga
nizacijah, zlasti glede delovnega časa, čim enotnejše, ne 
pa da urejuje ta vprašanja vsaka gospodarska organi
zacija drugače. Res je to, kar je z zakpnom določeno, naj
manj, do česar je vsak delavec in uslužbenec gospodarske 
organizacije upravičen, vendar le ni prav, če so te pra
vice zelo različne. Sicer je tudi to stališče za razpravo. 
Poglejmo sedaj, kaj vsebuje osnutek zakona in se tokrat 
vzdržimo vseh pripomb, saj nam prostor tega ne dopušča.

Prvi del zakona govori o tem, da ima vsak državljan 
pod enakimi pogoji pravico do dela in izbire poklica 
po svojih telesnih in strokovnih sposobnostih. Delovno 
razmerje je prostovoljno. Iz enakega dela in enakih po
gojev izvirajo enake pravice iz delovnega razmerja ne
glede na spol, starost, narodnost ali vero. 
določeno, da pridobe delavci in uslužbenci s sKlenitvijo 
delovnega razmerja pravico do upravljanja gospodarske 
organizacije, socia^ega zavarovanja in drugih pravic, ki 
izvirajo po obstoječih predpisih iz delovnega razmerja.

SKLENITEV DELOVNEGA RAZMERJA 
Pogoji za sklenitev delovnega razmerja. Delovno raz

merje se lahko sklene z osebo, ki je stara najmanj 15 let, 
ki je telesno in duševno sposobna za delo, za katero se 
sklepa delovno razmerje in ki ima delovno knjižico. Se
veda se ne sme skleniti delovnega razmerja z osebo, ki 
Ji je sodišče prepovedalo opravljati svoj poklic.

Posebno določilo govori o tem, da mora biti zdravniško

Z zakonom 
s sklenitv

pregledan vsak, ki stopa prvič v delovno razmerje, ali 
kdor menja poklic, ali pa je opravljanje poklica prekinil 
z« dlje kot šest mesecev. Stroške zdravniškega pregleda 
mora plačati vsak sam, če ne uživa pravice na socialno 
zavarovanje.

Gospodarska organizacija je dolžna na določenih de
lovnih mestih zaposliti invalide. Ta se določajo komisijsko 
za vsako gospodarsko organizacijo posebej. Druge sme 
zaposliti le, če ni invalidov.

Način sklenitve delovnega razmerja. Delovno razmerje 
se sklene na osnovi delavčeve izjave (zakon rabi za de
lavce m uslužbence besedo »delavec«, zato bomo tudi mi 
govorih v obravnavi tega zakona le o delavcih), da spre
jema pravila gospodarske organizacije, pravilnik o de
lovnih odnosih, tarifni pravilnik ter sklepe gospodarske 
organizacije o zaposlovanju delavcev. Ta izjava je lahko 
ustna ah pismena. Iz tega izhaja, da mora gospodarska 
organizacija vsakega novega delavca seznaniti s temi 
stvarmi.

V posebnih primerih se lahko s strokovnimi delavci 
pogodi podjetje tudi za drugačne delovne pogoje. Prav 
tako sme podjetje skleniti pogodbo za sezonska dela za 
določen čas ali le za opravljanje določenega dela.

Osnutek govori tudi o poskusni dobi. Ta ne more biti 
daljša kot mesec dni, delovno razmerje pa se lahko v 
tem Času prekine s pismenim sporočilom, če po enem 
niesecn ni takega sporočila, nastopi redno delovno raz
merje.

Predviden je nov način zaposlovanja delavcev. Vsaka 
gospodarska organizacija mora imeti za to posebno ko
misijo, ki jo imenuje delavski svet. V njej morata biti 
predstavnik sindikalne organizacije in vodja organizacij
ske enote podjetja, v kateri naj bi bil ali v kateri je bil 
delavec zaposlen. (Ta komisija odloča namreč tndi o od
povedih.) Predsednik komisije mora biti član delavskega 
sveta. Proti odločbi komisije se lahko pritoži direktor 
upravnemu odboru.

Kadar bi radi koga. zaposlili na vodstvenih delovnih 
mestih, mora že prej imenovana komisija razpisati na
tečaj. O predlogih komisije v teh primerih odloča de
lavski svet.

Začetek dela in razporeditev na delovno mesto. Dela
vec mora nastopiti delo v «edmih dneh potem, ko dobi 
pismeno odločbo o sklenitvi delovnega razmerja. Vraka

gospodarska organizacija bo dolžna voditi posebno matično 
knjigo o zaposlenih. Poseben člen nalaga podjetju, da 
mora seznaniti delavca z njegovim delovnim mestom in 
delovnimi pogoji kot tudi z organizacijo in glavnimi na- 
logami podjetja.

Delavca je treba zaposliti na tako delovno mesto, ki 
ustreza njegovim strokovnim sposobnostim. Na drugo 
nižje delovno mesto ga lahko pošljejo le v primeru, če 
m dela za njegovo delovno mesto, toda za največ 
mesece.. V tem časa je plačan po tarifni postavki, 
kateri je bil prej plačan.

Pripravniki. Tndi to je v zakonu nekaj novega. 
za_ljndi s popolno srednjo ali nižjo izobrazbo. Ti me 
biti najmanj eno leto in največ tri leta pripravniki
nimravnišlci nuni m u r n TU TV a! a 5 i ti nocoKo« ..... 1 - ^.. 
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Nadurno delo je praviloma prepovedano. Dovoljeno je 
le pri delih, ki se morajo brez prekinitve končati, ne da 
pa se vnaprej predvideti, koliko časa bodo trajala; v 
nujnih primerih, da bi preprečil kvarjenje surovin ali 
matenala; kadar je toliko aela, da se ga ne da opra- 
Viu v rednem delovnem času, v splošno korist pa je, da 
je končano; pri sezonskih delih kakor tudi pri montažah 
ah podobnih delih, kjer delajo specialisti.

Nadurno delo sme znesti največ osem ur na teden, 
lo pa ne velja za gradbene, kmetijske in gozdarske de
lavce ter za delavce na montaži. Odreja ga direktor, če 
ni to s pravilnikom o delovnih razmerjih drugače določeno. 
O vsakem nadurnem delu mora biti obveščena inšpekcija
dela. I 111 n C V i nrllvrvr n. LUT./.   11 _ 1 “ ■ .1____ 1:

------------- — wc,v.i,cu, Mulatu. »fiiAtt gospodarsKa orga
d ja mora zaposliti določeno število pripravnikov pod 
pogoji, ki jih predpiše pristojni zvezni organ za delo.

DELOVNI ČAS
Redni delovni čas znaša praviloma osem ur dnevno

i Li48 jrt na tec*en* S pravilnikom o delovnih odnosih se
lahk® d°I°či za enega ali več dni v tednu krajši delovni
cas. V tem primeru je lahko delovni čas druge dni daljši 
kot osem ur, toda ne več kot 9. V gospodarskih organiza
cijah, kjer delajo v izmenah, lahko določijo tudi daljši 
delovni čas kot 8 ur na dan, s tem da povprečje dveh 
ali treh tednov ne preseže 48 ur na teden ali 8 ur na dan.

Redni delovni čas v gradbeništvu, kmetijstva in go
zdarstvu je lahko tudi daljši kot 8 ur. V tem primeru 
povprečje od 1. januarja do 30: junija in od 1. julija do 
-51* decembra ne sme znesti več kot 8 ur na dan. Takšen 
reden delovni čas ne more biti daljši kot 10 ur na dan. 
Vse ostale ure se štejejo za nadurno delo.

Zakon pozna tudi delo v turnusu, kar pride v poštev 
predvsem za železničarje. V turnusu se sme delati le, če 
je del delovnega časa izpolnjen z efektivnim delom, v 
ostalem času pa se zahteva le prisotnost. Efektivno delo 
v turnusu ne more znesti več kot 208 ur ra mesec. Po
drobne predpise o tem izda pristojen državni sekretariat.

Zvezni izvršni svet predpiše, na katerih delovnih me- 
stih sc uvede zaradi težine dela ali zavoljo zdravju 
škodljivih delovnih pogojev skrajšan delovni čas. Ta se 
plača kot osemurni delavnik.

Kadar zadene gospodarsko organizacijo nesreča (požar, 
poplava, prometna nezgoda, potres itd.), takrat se redni 
delovni čas lahko podaljša čez 8 ur, toda le za toliko 
časa. da se obvarujejo življenja in premoženje. Za to po
daljšanje mora vedeti inšpekcija dela.

Začetek in konec rednega delovnega časa se določi 
s pravilnikom o delovnih razmerjih, ki ga mora imeti 
vsaka gospodarska organizacija.

j , T • _i 1 . uclu lil V la Dl.. ui».,.ovwiio uiopcncjn
a*._ ■Judski odbor pa lahko na predlog občinskega ali

;kcije dela, posredovaJ-okrajnega sindikalnega sveta, inšpekcije ueia, posreoovai- 
nice za delo ali zavoda za socialno zavarovanje prepove 
nadurno delo v. nekaterih ali vseh gospodarskih organi
zacijah na svojem področju, zlasti kadar gre za nad
urno delo nekvalificiranih ali polkvalificiranih delavcev.

Na delovnih mestih, kjer je uveden skrajšan delovni 
cas, je nadurno delo prepovedano, razen kadar pride do 
motenj v proizvodnji zaradi višje sile. Prepovedano je 
tudi za 50 in veČodstotne invalide ter takim, ki bi jim 
po zdravnikovem mnenju tako delo škodovalo.

Nadurno delo se plača s 50e/o na tarifno postavko. 
S tarifnim pravilnikom se lahko določi tudi pavšalno pla
čilo nadurnega dela na posameznih delovnih mestih pod 
posebnimi pogoji.

Vodilnim uslužbencem se nadure ne plačajo.
Nočno delo je delo med 22. in 5. uro naslednjega dne. 

V kmetijstvu se ima za nočno delo oelo med 10. uro 
zvečer in 4.^ uro zjutraj. Inšpekcija dela lahko omeji ali 
prepove nočno delo v tovarni, kjer niso zagotovljeni po- 
trcbni pogoji za nočno delo. Nočno delo se plača z 12.5% 
pribitka na tarifno postavko.

PLAČE IN POVRAČILA
Plača je odvisna od kakovosti m količine vloženega 

dela ter od gospodarskega uspeha podjetja. Delavcu se 
sme vzeti največ tretjina plače (n. pr. za odplačilo dol- 
£ov> kazni itd.), za alimente pa največ polovica. Osnove 
za določanje plač so vsebovane v tarifnem pravilniku ter 
pravilnikih o normah in premijah.

Plačilo za čas odsotnosti z dela na zahtevo drugih 
organov. Delavec ima pravico na plačo tudi v naslednjih 
primerih: orožne vaje in predvojaška vzgoja, služba pri 
protiletalski in protipožarni zaščiti, za čas opravljanja 
javnih funkcij pri predstavnikih in drugih državnih te 
lesni in za čas, ki ga izgubi, če ga kličejo vojne oblasti 
ali drugi organi ljudske oblasti, do česar je prišlo brez
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Ob prazniku ustanovitve Vojske državne varnosti

SLAVNI DNEVI
Med drugimi je bilo tudi več na kolesu. 2e je kazalo, da se 

diverzantskih napadov na sovraž- bosta srečala ravno na minah. Ko 
nikove avtomobilske kolone in na pa je možak obšel mino, smo ne- 
poedine avtomobile, od katerih kaj sto metrov za njim zagledali 
mi je ostal posebno v spominu še drugega kolesarja. Kamion se 
naslednji je hitro bližal in ... Ob veliki de-

Nekako v jeseni leta 1944 sem tonaciji smo zagledali obračanje 
šel s tremi tovariši preko cerk- kamiona v zraku. Vrglo ga je 
niških polj z nalogo, da izvršimo preko ščitnega cestnega zidu v 
v središču sovražnih postojank kakih 150 m globok prepad. Ka- 
sabotažno akcijo, da bo sovražnik m ion je bil poln hrane in v njem 
čutil našo navzočnost povsod, sovražnikovi vojaki, od katerih je 
Razstreliva za miniranje proge bil eden domobranski poročnik.
nismo imeli dovolj. Zato smo se 
odločili za akcijo na cesti

Stopali smo samozavestno 
drug za drugim in se približevali 
prvim sovražnikovim postojan
kam. V bližini Rakeka smo pre
koračili železniško progo. Proga, 
je bila zavarovana z žično ogra
jo in sovražnikovi bunkerji so 
bili na gosto posejani. Poznali 
smo vsako stezico. Prebili smo se 
skozi odprtino v žični ograji, ki 
nam je že dolgo služila za pre
hod preko tako zavarovane pro
ge. Tej odprtini smo rekli »Je
lenova luknja«.

Nadaljevali smo pot. Proti ju
tru smo se ustavili v gozdičku ob 
cesti v bližini Logatca, da se malo 
odpočijemo od naporne šestume • 
hoje. Popoldne smo se dvignili.

Kolesarja je pritisk vrgel s 
kolesa, toda kaj hujšega ni bilo.

naše brigade odšel v Poljansko 
dolino. Tu je bil naš glavni cilj, 
da se usposobimo za izvršitev na
log, ki nas bodo čakale ob osvo
boditvi domovine. Vse znanje, ki 
smo si ga tu pridobili, smo ta
koj povezali s praktičnim delom v 
takratnih akcijah proti Kočevju. 
Napadali smo sovražnikove pa- 
trole, ki so prihajale sem izza 
žične ograje. Tu se je posebno 
odlikoval poročnik Ožbolt, ta-, 
kratni obveščevalec bataljona.

Jaz sem takrat dobil posebno 
nalogo, da odidem za komandirja 
čete 2. bataljona naše briga
de, ki se je takrat bila na No
tranjskem v kaj težkem položaju, 
zaradi velike premoči sovražnika.

V šestih tednih trinajst 
uspelih akcij

Na Notranjskem je bil res te
žak položaj. Rupnikov bataljon 
je stalno pritiskal na do tedaj 
osvobojeno ozemlje Cerkniške in 
Loške doline ter Bloške planote. 
Pojavila se je »črna roka« in 
opravljala svoja zahrbtna dejanja 
nad poštenimi Slovenci. Potrebno 
je bilo odločno ukrepati in zašči
titi naše ljudstvo pred zverinskim 
nasiljem. Domobranci so sluteč 
svoj žalosten konec počenjali naj
strašnejša grozodejstva.

Četa je bila sestavljena iz do
brih primorskih tovarišev. Toda

trote, ki štejejo okoli 10 vojakov. 
Zaščitili sme se še z enim mitra
ljezom za primer našega umika. 
Z dvema tovarišema sem postavil 
zasedo v osamljeni hiši, oddalje
ni kak kilometer od Cerknice, 
kajti primernejšega mesta ni bilo 
najti. Hiša je bila še nedokonča
na in prazna. Nestrpno smo pri
čakovali prihod patrole. Ure so 
minevale, toda od nikoder nič. 
Čakali smo skoraj vso noč in že 
smo zaznamovali prvo zarjo. Mo- j 
rali smo se odločiti: ali se umak-: 
nemo ali ostanemo. Podnevi bi, 
bil vsak umik. težak, ker je bila! 
hiša na samem sredi polj. Ker pa. 
je bil ta dan pustni torek, sem 
omenil tovarišem, da bi bilo do

bro preskrbeti sovražnikom pusta | smo pobili 36 sovražnih vojakov 
za pokopavanje. In odločili smo in večje število ranili, 
se, da se ne umaknemo s tega Po častno izvršeni nalogi smo 
mesta, dokler jim ga res ne pre- se vrnili v sestav bataljona, ki je 
skrbimo. Čakati ni bilo treba še vedno bil v Poljanski dolini.
dolgo. Ze okrog 7. ure smo zagle
dali, da se nam približujeta dva 
nemška vojaka. Ko sta bila že 
blizu smo skočili pred njiju in 
ju pozvali k predaji. Ker se nista 
hotela predati, smo obračunali z 
njima. Pobrali smo jima orožje 
in se pridružili tovarišem.

Na naše streljanje so takoj 
prihiteli domobranci iz cerkniške 
postojanke, iz Slivnice pa so v tej 
smeri začeli Nemci streljati z 
mitraljezom. Panika je bila to
likšna, da so streljali eni na dra
ge, mi pa smo se mirno umaknili.

S tem in podobnimi dejanji 
smo jim pognali strah v kosti. 
Nikjer niso bili več varni, niti ob 
samih postojankah. Mi smo pa to 
izkoristili in se zopet pojavili 
onstran proge

Trikrat smo minirali vlak, po
bili smo nekaj patrol ter uni
čili dva kamiona. V teh napadih

Od tu smo se prebijali proti 
Kočevju, kjer smo bili ogor
čene borbe s četniki, ki so se 
umikali pred našo armado, ki je 
sovražnika gonila z juga. Bata
ljon je skupaj z ostalimi enotami 
naše brigade sodeloval tudi pri 

j zaključnih operacijah za osvobo- 
! ditev domovine.

Okrog 1. maja 1945 smo po na- 
l logu komandanta brigade Antona 
Ljubiča sestavili 2. bataljon iz po
sebne čete Glavnega štaba in ku
rirjev relejnih postaj Dolenjske. 
Bataljon smo začeli sestavljati v 
Kočevju in smo ga sestavljali vse 
do Ljubljane.

S prihodom v Ljubljano se je 
bataljon v nekaj dneh s prihodom 
novih skojevcev povečal, da je 
štel blizu 800 ljudi.

Karlovac, 20. maja 1956.
Major Jože Simčič-Jelen

Renato
Možina: TELJiČINA TORBICA

Pred odhodom pa smo še pre- j
gledali kraj. Ko smo se približali Hrana, namenjena sovražniko- 
cesti, smo zagledali petčlansko vim enotam, ki so napadale IX. 
domobransko patruljo. Nismo več korpus, ni prispela na svoje
mogli iskati primernega položaja, mesto ampak je obležala skupaj njso poznalL Zato niso bili
Zato smo jih v junsu napadli, z vojaki v globokem prepadu. kogJ mnogo močnejšemu sovraž
enega ubili m dva ranih. Zaple- Naš načrt smo uresničili s niku. V takih razmerah smo se 
mli smo dve puški in telefonsko tem, da smo ga dopolnili še s pre- ' moraii poslužiti pravega parti- 
centralo. hodno akcijo, ki je prej nismo inskega načina borbe, to je ne-

Ko smo pobrali plen, smo predvideli. nadno udariti in izginiti,
sklenili, da izvršimo prvotno za- I Cesta, kjer smo izvršili to izdelali smo natančen načrt in 
mišljeno akcijo na dragi cesti, to akcijo, kakor tudi proga, katero naga prVa naloga je bila, uničiti 
je od Logatca proti Planini, ne smo s tolikšnim uspehom uniče- sovražne obveščevalce, ki so se 
da bi vedeli, da je ta patrulja bila vali, je bila glavna prometna žila, v skupinah po tri do pet že upali 
predstraža glavnine, ki se je po- po kateri so oskrbovali nemške v otj postojank že precej oddalje- 
mikala za njimi. Bilo je okoli 300 enote na italijanski fronti. ne vast,
domobrancev. S seboj so gnali j Nekoč smo jih čakali že v

Naša pesiDkoli 40 ljudi, največ starčkov, ki
so jih pobrali v Lazah in Planini.

zgodnjih jutranjih .urah v zasedi
Ti so morali potem nositi tudi1 P° približno šestmesecnemde- odšli že o krog" drug J urTp^-

sšjJZ A£JESS S

lokateri sovražnik upal ponoči s, tranjsKo. , hribček, odkoder je bil lep raz-
samionom na cesto. Zato smo se v E®™ £led na cesto. Vsaka od teh patrol
tudi mi odločili, da se ponoči spo- i komandanta brigade Smeli. . jmela ^ m mitraljez. Ostali 
iimo. Prej pa smo se še pozani- j Po nspdo jokon&mh natogah ^ čete z^vema mitra(jezoma je 
mali v vasi, kdaj se zjutraj začne: f™? ®6 vračali v Beto krajino, od Msedel hrib pri cerkvi. S tremi 
cestni promet. V načrtu smo ; “ tovariši sem sam odšel na mesto,
namreč imeli, da v zgodnjih ju- i h ~ kjer smo pričakovali sovražne obiranjih urah postavimo na cesti ^^^ahb^nisniOTs hrano pre- veščevalce Ko se 1e začelo da-
od Grčarevca proti Planini dve | ko Gorjancev in Šentjurske do-
mini. Ker je bila drugi dan ne- jlin^* _ ... ... __ ..
delja, se nam ni bilo treba bati, ?.° . krajšem bivanju v Beli
da bi na mino naletel kak ci-: krajini smo se pr^Mi v Pod-

tu m, kjer je bil tudi štab boga-
Cesta je bila zelo trda. V vasi j °d ** ^“ostale^na »rojih m«.tihT Nl^sesmo si izposodili kramp. Ko smo verziJe v neposredni blizmi No Sa

našli primemo mesto, smo na

Natanko se spominjam, bilo je »No,« mi je rekla. _ _______
takrat, ko sem začel hoditi v Jaz sem jo začudeno pogledal, zanih. Pa počasi je hodila, 
solo v škedenjsko1 osnovno Vedel sem, da je v zmoti, da jaz »Gospodična učiteljica!« sem 
solo.2 nimam take pravice.

Debela miljska3 učiteljica z »Pa kaj čakaš, aP« je vzklik- 
namazammi nohti in ustnicami je nila nestrpno.
nekega dne prinesla v šolo piša- Zganil sem se, vtaknil svojo zinila besedico.
I k 11 C L- ‘JI tli #-X V, Zrt 1 1. /—v l—X rt Trt Trt rt Trt rt 1 rt TT  — 1 I 1 * “ 1 • • ' * T . w

zaklical.
Počasi se je obrnila k meni. 

Začela me je opazovati, ne da bi

»Gospodična učiteljica, ali me 
ne poznate?«

Ne, ni me poznala.
»Slama sem, Ivo Slama, vaš

niti, smo opazili, da se iz vasi 
Grahovo pomika dolga kolona 
domobrancev. To je bil zloglasni 
Rupnikov bataljon. Takoj smo se 
vrnili k ostalim na hribu, Patrole

vsako stran poslali po enega to
variša zaradi zavarovanja, dva 
pa sta zakopavala mine. Po izvr
šenem delu smo se poskrili v za
sedo. Spotoma smo še srečali dve 
ženi, ki smo jih zavrnili, da ne 
bi prišlo do nesreče.

Nestrpno smo pričakovali av
tomobil. Vozila pa ni in ni 
bilo. Od časa, ko bi moral avto
mobil priti, je minilo že tri ure. 
Končno smo vendarle zaslišali od 
postojnske strani brnenje motor
ja. Brnenje se je vedno bolj in 
bolj približevalo. V istem času pa, 
ko se je bližal kamion, se je od 
nasprotne strani pojavil možak

vega mesta.
Pred novim letom 1945 je ime

la brigada v Toplicah proslavo, 
na kateri so bila podeljena naj
boljšim borcem prva odlikovanja. 
Že naslednji dan, to je bilo na 
Silvestrov večer, je bataljon kre
nil proti Suhi krajini na vrh pri 
Hinjah, kjer smo po načrtu Glav
nega štaba Slovenije sodelovali 
pri likvidaciji postojanke občine 
Dobrnič in Trebnje.

Pri tej akciji smo ščitili levo 
krilo glavnine pred morebitnim 
sovražnikom iz Kočevja. Glav
nino je predstavljala 18. divizija. 

Po izvršeni nalogi je naš ba

še popolnoma zdanilo. Sovražna 
kolona nam je že prišla blizu. 
Tedaj sem dal znak za napad. 
Odprli smo ogenj iz vsega orož
ja. Tudi naša desna patrola, ki 
je bila postavljena na hribčku 
vzdolž ceste, se je takoj oglasila 
s svojim »Šarcem«. Nastala je 
huda borba. Zaradi velike sovraž
nikove premoči — bilo jih je 
okoli 600 — smo se začeli počasi 
umikati. Ob tem spopadu je so
vražnik utrpel 6 mrtvih in več 
kot 10 ranjenih. Na naši strani 
ni bilo nikakih žrtev.

Po nekaj dneh smo se pribli
žali še bliže sovražni postojanki 
pri Dolenjem jezera. Zvedeli smo,

taljon skupno z ostalimi bataljoni da prihajajo v vas vsako noč pa

no škatlico, polno bonbončkov, roko v torbico in vzel iz nje
»No, čari barabini,« je sladko košček papirja, 

vprašala, »ali ste prinesli denar- Na njem je bila zapisana šte- 
ček, kot sem včeraj naročila? vilka ena!
Eden izmed tistih, ki so ga pri
nesli, jo bo dobil.«

In je položila prelepo škatli
co na svojo mizo.

Dečki so tedaj drug za dru
gim vstali, šli k učiteljici, polo
žili na njeno mizo svetle desetice 
in se vrnili v klop.

Jaz nisem vstal. V glavi mi 
je šumelo:

»Doma nimamo niti za kruh—«
In ko sem se spomnil, da je 

oče daleč, pri vojakih, kjer je 
verjetno še huje kot doma, mi 
je postalo še teže ...

Ko je učiteljica preštela de
nar, je spraznila svojo torbico, 
dala vanjo majhne koščke papir
ja in govorila z zoprno milim 
glasom:

»Vsakdo, ki je prinesel denar, 
bo vzel iz moje torbice, ne da 
bi seveda gledal vanjo, en sam 
papirček. Kdor bo vzel iz nje ti
stega, na katerem je napisana 
številka ena, bo dobil škatlico 
bonbončkov.«

Stopila je pred prvo klop, tik Tedaj pa me je zagrabila trda učenec ...« sem rekel in ji dal
mene, in položila nanjo torbico, učiteljičina roka in mi iztrgala roko.
----- — papir. - »Ah, da, saj je res,« je po

»Nesramnež!« je kričala vsa kratkem molku rekla zaspano, 
zaripla v obraz. »Saj nisi plačal! hladno. »Pa kako si zrasel! Ko- 
Kako si drzneš!...« ■ liko let imaš?«

Vrgla je košček papirja v tisto »Šestnajst.« 
svojo prekleto torbico. Vame pa »Saj je res, saj je res... De
je šinila temna, grenka senca. vet let je od tega ... O ti moj

Bil sem ves potrt. In ko sem bog, kako strašno hitro teko
prišel domov, so mi silile iz oči leta!«
solze. Pomolčala je in dodala:

»Kaj pa ti je?« mi je mati za- »Pa kakšen fant si že postal! 
skrbljeno vprašala. Tedaj sem Niti poznala te nisem!« 
planil v jok in ji povedal vse, Ulica je bila polna mladine, 
prav vse... . sonca in smeha.

Mati me je stisnila k sebi in »Iti moram,« je rekla učite- 
tiho jokala z menoj. ljica.

Potem mi je obrisala solze in Podala mi je roko. 
me tolažila: »Pozdravi mater!«

»Ne jokaj več,« je rekla. Hodila je počasi in jaz sem
»Kmalu se bo oče vrnil in tedaj gledal za njo. 
bo vse, kakor je treba, kruha Joj! Šele sedaj sem videl! V
in vsega bo dovolj.« roki je držala tisto svojo staro

Bila sta mraz in burja in ma- torbico! 
ti je dodala: O ti prekleta torbica!

»Ne jokaj več. Dala ti bom Gledal sem za učiteljico in 
skodelico tople, sladke vode...« jasno čutil, da je ne ljubim...

j v Ti
2 Šole so bile tedaj v Trsta te ita

lijanske.
8 Milje — mesto pri Trsta.

Pred nekaj leti sem šel v Mi
lje; ne spominjam se, zaradi česa. 
In glej, na neki ulici sem srečal 
našo učiteljico.

Bila je stara in suha ter ust
nic in nohtov ni imela več nama-

delavčeve krivde. V teh primerih ima pravico na po
vprečno dnevno plačo prejšnjega meseca, pri orožnih va
jah pa se vzame povprečje zadnjih treh mesecev.

Za čas pripora in raziskovalnega zapora pripada sam
cu tretjina, če ima družino, pa polovica plače po tarifnem 
pravilniku, in to v višini, v kateri so bile izplačane plače 
delavcem za tisti mesec. Če so dobili vsi na primer le 
80 ®/o plače, jo dobi tudi ta le 80 •/•.

Če se izkaže, da je delavec služil vojaški rok, ima 
pravico do enkratne pomoči v višini zadnje mesečne plače. 
Da bi imel do tega pravico, mora biti najmanj šest me
secev nepretrgoma zaposlen ali pa 12 mesecev v zadnjih 
dveh letin.

Službena potovanja, selitev, ločeno življenje in teren
sko delo, Tu je zapisana le pravica delavcev za plačilo 
v teh primerih. Koliko mu pripada, pa se določi s tarif
nim pravilnikom. Novo je le to, da mora socialno zavaro
vanje plačati selitev upokojenca z mesta službovanja v 
kraj, kjer bo prebival. Isto pravico ima tudi družina 
umrlega delavca i

Odmor, dopusti in prazniki. V podjetjih s strnjenim 
delovnim časom traja odmor pol pre. Ta se šteje v redni 
delovni čas. Dnevni odmor med dvema delovnima, dne
voma mora trajati najmanj 12 ur. Izjema je pri sezonskih 
delih. Enkrat na teden ima delavec pravico do tedenskega 
počitka, ki traja neprekinjeno najmanj 32 ur. Praviloma 
naj bo to nedelja. Delo na dan tedenskega počitka sme 
biti največ dvakrat zaporedoma v enem mesecu. Pogoji, 
pod katerimi se dopušča delo ob nedeljah, so isti kot za 
nadurno delo Plača -ie 100 e/e na tarifno postavko.

S pravilnikom o delovnih razmerjih se lahko predpiše, 
da sme delavec kak drug dan v tednu izkoristiti za ne
deljski počitek V takem primeru se delo v nedeljo ne 
računa kot nadurno delo.

Plačan letni dopust znaša najmanj 12 delovnih dni na 
leto, če ima delavec že tl mesecev neprekinjenega de
lovnega staža. Za neprekinjeno delovno dobo se ima, 
če je delavec stopil v novo delovno razmerje v 15 dneh 
po prestanku stažnega delovnega razmerja. Dovoljeno je, 
da gredo vsi delavci podjetja naenkrat na dopust, če je 
to v interesu gospodarske organizacije.

nih in javnih funkcij kakor *udi plačan in brezplačen 
dopust do 7 dni. To se ne računa pri določanju števila 
delovnih dni dopusta. To se pa šteje v delovno dobo, ki 
je potrebna za pravico na letni dopust.

Tistemu, ki gre služit kadrovski rok, se šteje v dobo 
11 mesecev za pravico na dopust tudi delovna doba pred 
odhodom v vojsko, če se najkasneje 30 dni po prihodu 
iz vojske zaposli.

Z zakonom je določena tudi dolžina dopusta, in sicer:
do 5 let delovne dobe 12 delovnih dni 

od 5 do 10 let delovne dobe 15 delovnih dni
od 10 do 15 let delovne dobe 18 delovnih dni
od 15 do 20 let delovne dobe 21 delovnih dni
od 20 do 30 let delovne dobe 26 delovnih dni

čez 30 let delovne dobe 30 delovnih dni

Delavcem, ki so mlajši kot 18 let, pa pripada:
v 15. letu starosti 21 delovnih dni 
v 16. letu starosti 19 delovnih dni 
v 17. letu starosti 17 delovnih dni

Dopust je lahko tudi daljši, to mora biti predvideno 
v pravilniku o delovnih razmerjih, ne sme pa biti daljši 
kot 30 delovnih dni. Plačilo za tak dopust gre v breme 
dela dobička, namenjenega za plače.

V posebnih primerih lahko gospodarske organizacije 
ne dajo delavcu toliko dopusta, kolikor mu pripada po 
službenih letih. V vsakem primeru pa mora izkoristiti 
12 delovnih dni dopusta. Tiste delovne dni dopusta, ko 
dela, se računajo kot dela ob nedeljah s 100 #/o dodatkom, 
torej mu morajo tiste dni še posebej plačati. V zakonu je 
še posebno določilo, da delavcu ni moč plačati dopusta 
dve leti zaporedoma O tem sklepa upravni odbor pod
jetja. Delavci, mlajši kot 18 let, morajo izkoristiti poln 
dopust in jim ga ni mogoče plačati.

Tako kot doslej se tudi v bodoče ne bo dalo prenesti 
dopusta v naslednje leto, razen kadar si ob novem letu 
že na dopustu. Na delavčevo željo pa je lahko dopust 
deljen na dva približno enaka dela, kar doslej ni bilo 
dopustno.

Če med dopustom delavec zboli in ta bolezen traja 
manj kot 7 dni se to šteje v dopust. Daljša bolezen ne 
šteje v dopust in sc le-ta za toliko podaljša. Sezonski 
delavci med sezono ne morejo na dopust. Vsakemu de
lavcu je treba najmanj mesec dni prej sporočiti, kdaj bo 
šel na dopust.

Delavcu, ki je dobil odpoved, pripada prav tako do
pust, če izpolnjuje ostale pogoje zanj (delovna doba). 
Ce ga ne dobi, mn ga morajo plačati. Če pa sam odpove, 
ima pravico na toliko dni, kolikor mu ga pripada, raču
najoč čas od zadnjega dopusta, n. pr. da je odpovedal 
pol leta po zadnjem dopustu, mu pripada polovica do
pusta, ki ni ga sicer imel v tistem letu.

Za časa dopusta pripada delavcu povprečna plača zad
njih treh mesecev, preden gre na dopust. Za ta čas mu 
pripada tudi delež na dobičku.

Izredni dopust. S pravilnikom o delovnih razmerjih se 
določi, v katerih primerih lahko dobi delavec plačan iz
redni dopust v zasebne namene. Ta sme znesti največ 
7 dni na leto. Daljši sme biti le, če je to v korist gospo

darske organizacije (specializacija). V katerih primerih 
lahko dobi delavec izreden neplačan dopust, se prav tako 
uredi s pravilnikom o delovnih razmerjih. Čas, prebit na 
plačanem izrednem dopustu in na neplačanem izrednem 
dopustu do enega meseca, se prizna v delovno dobo.

Praznovanje državnih praznikov. Za te dni pripada de
lavcu plača v višini tarifne postavke. Če dela na tak dan 
(nadure), mu pripada trikratna plača po tarifnem pravil
niku (plača, ki mu pripada, če ne bi delal, ter dvakratna 
tarifna postavka za delo na praznik).

HIGIENSKO-TEHNIčNA ZAŠČITA DELA
V teh členih osnutka zakona je važno za delavce zlasti 

to, da je gospodarska organizacija dolžna seznaniti vsa
kogar z nevarnostmi in drugimi škodljivimi pojavi na 
delovnem mestu in okolju ter da mora organizirati prvo 
pomoč Na oddaljenih deloviščih mora organizirati tudi 
stanovanje in prebrano delavcev.

POSEBNA ZAŠČITA ŽENA IN MLADINE
Zaščita nosečih in doječih mater. Zaposlena doječa 

žena ima pravico na 90 dni porodniškega dopusta. Tega 
izkoristi 45 dni pred porodom in 45 dni po porodu. Začeti 
ga mora najmanj 21 dni pred porodom. Po porodu pa 
mora trajati najmanj 45 dni. Če po zdravnikovi odobritvi 
ne izkoristi dopusta pred porodom, se ji dopust po po
rodu za toliko dni podaljša, toda ne za več kot 24 dni. 
Če je otrok rojen pred 9 meseci, ima mati pravico izko
ristiti porodniški dopust po porodu, če se je zdravnik, 
ki je ugotavljal trajanje nosečnosti, zmotil in je mati 
izkoristila pred porodom več kot 45 dni, ji vseeno pri
pada po porodu še 45 dni dopusta.

Mati, ki bi za časa porodniškega dopusta morala izko
ristiti tudi redni letni dopust, ga lahko izkoristi ne
posredno po porodniškem dopustu.

Doječa mati ima pravico na skrajšan delovni čas, to 
je, na 4 ure dnevno za čas 6 mesecev ali po odobritvi 
zdravnika 8 mesecev po porodu. Ta čas se šteje v delovno 
dobo kot redni delovni čas. Plača pa se po predpisih o 
socialnem zavarovanju (polna plača).

Če nima nikogar, ki bi doma varoval dojenčka, lahko 
dela do dopolnjenega otrokovega tretjega leta le po 4 ure 
na dan. Toda v tem primeru se plačajo le 4 ure, v de
lovno dobo se šteje pa kot redni delovni čas.

Kadar je otrok bolan, pa ni nikogar, ki bi ga ta čas 
negoval, ima mati pravico na dopust, ki se plača po 
predpisih o socialnem zavarovanju.

Nočno delo i« nadurno delo žena in mladine. Ženam v 
industrijskih in gradbenih podjetjih je nočno delo pre
povedano. Prav tako je prepovedano tudi delavcem, ki so 
mlajši od 18 let. Le-tem je prepovedano nočno delo tudi 
v gospodarskih organizacijah prometa.

Prepovedano nočno delo žena in mladine obsega:
a) za žene — najmanj 11 ur nepretrgoma, izmed ka

terih mora biti 7 ur med 10. uro zvečer in 7. uro zjutraj 
naslednjega dne;

b) ' za mladino izpod 16 let — najmanj 12 ur nepre
trgano, v katere se šteje obvezno čas od 10. ure zvečer do 
6. ure zjutraj;

c) za mladino med 16. in 18. letom — najmanj 12 ur 
nepretrgano, od katerih mora biti 7 ur med 10. uro zvečer 
in 7. uro zjutraj.

Žene in mladina med 16. in 18. letom lahko delajo po 
23. uri le po predhodnem pristanku sindikalne organiza
cije ter pristojne gospodarske zbornice oziroma združenja.

Nočno delo je izjemoma dovoljeno:
— mladini med 16. in 18. letorr* ter ženam,, kadar je 

delo prekinjeno zaradi višje sile in se ga ni moglo pred
videti ter se ne ponavlja; dalje, kadar to zahtevajo koristi 
skupnosti zavoljo izrednih okolnosti:

— ženam, kadar je to potrebno, da bi se surovine ali 
material ne pokvaril:

— mladini med 16. in 18. letom, kadar uk v poklicu 
ali strokovno usposabljanje to zahtevata, ali pa pri do
ločenih delih, kjer je potrebno neprekinjeno delo.

O vsem tem odloča upravni odbor podjetja. V neka
terih primerih so pravice dovoljenja nočnega dela pri
držane organom oblasti.

Prepoved nočnega dela ženš ne velja za žene na vo
dilnih delovnih mestih ali na odgovornih delovnih mestih 
tehničnega značaja. Prav tako ne velja tudi za žene, ki 
delajo v zdravstvenih in socialnih službah in ki normalno 
fizično ne delajo.

Nosečim in doječim materam (osem mesecev po po
rodu) je nočno delo prepovedano. Njim in mladini izpod 
18 let starosti je prepovedano tudi nadurno delo. Za nad
urno delo mater, ki imajo otroka mlajšega kot sedem let, 
je potrebna njihova privolitev

Dela, ki jih žene in mladina ne smejo opravljati. Pre
povedano je razporediti žene na tako delo, pri katerem bi 
bila ogrožena njihova sposobnost materinstva ali pa bi 
bilo zaradi posebnosti ženskih organov ogroženo njihovo 
zdravje. Če dela noseča žena sicer na takem delovnem 
mestu, ki zanjo, ker je noseča, ni primerno, se ji mora 
dodeliti lažje delo. V tem primeru se ji plača obračuna 
po tarifni postavki prejšnjega delovnega mesta.

Prepovedano je zaposliti mladino izpod 18 let starosti 
na takih delovnih mestih, kjer bi bil ogrožen njen nor
malni razvoj.

Osnutek zakona vsebuje še posebno določilo, da ne 
smemo poslati na delo v drug kraj nosečih žena po 6. me
secu nosečnosti oziroma tudi prej. če bi ji to po zdrav
nikovem mnenju škodovalo. Isto velja za matere, ki imajo 
otroka mlajšega kot sedem let

(Nadaljevanje prihodnjič.)
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NEKAJ PRIPOMB K SKLEPOM MARIBORSKE TRGOVINSKE ZBORNICE

Nikar v birokratizem
Od naSega sodelavca smo pre

jeli dopis o konferenci zastopni
kov kinematografov v maribor
skem okraju:

»V Mariboru je bila pretekli 
teden v prostorih Okrajne trgo
vinske zbornice za mariborski 
okoliški okraj prva konferenca 
predstavnikov podjetij in organi
zacij za predvajanje filmov. Kon
ferenca je bila sklicana na po
budo okrajne trgovinske zbornice, 
prisostvoval pa ji je tudi zastop
nik Uprave za dohodke okrajne
ga ljudskega odbora Maribor- 
okolica, tovariš Murko.

Na konferenci, katere se je 
udeležilo večje število zastopni
kov raznih kinematografov v

marveč delujejo kinematografi 
pod najrazličnejšimi naslovi: sin
dikalni kino, kino DPD Svobode 
in tako dalje, in zato seveda tudi 
nimajo lastnih osnovnih sredstev. 
Na podeželju se pogosto zgodi, da 
je kinoprojektor last podjetja ali 
sindikalne podružnice, dvorana 
last zadružnega doma, stoli pa 
DPD Svobode.

Glede na to, da bi obveljavi- 
tev zakona o obvezni registra
ciji vseh kino podjetij le-te 
prisilila, da zaradi svoje doseda
nje nerentabilnosti prenehajo z 
delom, je odbor sklenil priporo
čiti Republiški trgovinski zbor
nici, da bo skušala na pristoj
nem mestu doseči spremembo

okraju, je uvodoma govoril o pro-1 uredbe o obvezni registraciji pod-

Jchn Farleigh (Velika Britanija): Ljubezen prede, lesorez

jetij za predvajanje fUmov. Brez 
dvoma bo s tem, kolikor te 
uredbe ne bo mogoče spremeniti, 
povzročena občutna škoda, saj 
bodo tako rekoč vsi podeželski 
kinematografi prenehali s pred
vajanjem filmov in bo zaradi tega 
naš delovni človek na vasi tudi 
ob edino stalno kulturno raz
vedrilo.« G. G.

MNENJE UREDNIŠTVA: Po
leg tega dopisa pa smo zasledili 
še zanimiv članek v mariborskem 
»Večeru*, v katerem je objavljen 
intervju s predsednikom odbora

okrajni

V zadnji številki smo pisali o 
lanskoletnem programu igralskih 
družin, o izbiri del in ugotovili 
dobre in slabe strani njihovih 
prizadevanj. Povedali smo, da po
datki s katerimi razpolagamo niso

blemih kinematografov v okraju 
tajnik okrajne trgovinske zbor
nice. Iz njegove poročila in poro
čila republiške trgovinske zbor
nice je razvidno, da pri nas na
rašča število kinematografov.
Medtem ko smo v Sloveniji imeli 
pred vojno vsega skupaj le 83 
kino dvoran, jih imamo zdaj že 
nad 220. Kako nagel porast je bil 
dosežen v povojnih letih, je naj
bolj razvidno iz tega, da je danes 
samo v mariborskem okraju 33 
kinematografov, kar pomeni,'da
ima v Dravski dolini skoraj vsa- ____  _ ___
k“ druga večja vas lastni kino.' 'za~icinematogTafijo pri 
K naglemu razvoju kinematogra
fije so doslej v glavnem pripo- '
mogla razna podjetja in ustanove 
s svojimi podporami za nakup 
kinoprojektorjev in ostale opre
me. Čeprav ugotavljamo, da šte
vilo kino dvoran stalno narašča, 
je pri nas obisk kina še precej 
Pod evropskim povprečjem. Naj
bolje so obiskovani filmi ameri
ške, nemške, francoske, mehiške 
in italijanske proizvodnje — na
ravnost slabo pa so obiskani do
mači filmi. Dejstvo, da v naših 
kinematografih od celotnega šte
vila predvajanih filmov predva
jamo le 6% domačih, dovolj zgo
vorno pove, da bo tudi pri nas v 
najkrajšem času potrebno resno 
razmisliti, kje so vzroki za takš
no stanje. Glede na to, da vseh 
problemov, ki se pri filmu iz leta 
v leto pojavljajo, posamezni ki
nematografi ne bodo mogli več 
samostojno reševati, so na tej 
konferenci predlagali, da pri 
Okrajni trgovinski zbornici usta
novijo odsek za kinematografijo.
V ta odsek bi vključili vse kine
matografe v okraju. Izvoljen je 
bil tudi petčlanski odbor za kine
matografijo, čigar predsednik je 
Postal tovariš Avgust Fras, direk
tor mestnih kino podjetij v Ma
riboru.

Na prvi seji novoizvoljenega 
odbora, ki je bila sklicana takoj 
Po končani konferenci, so člani 
oclbo-ra še enkrat podrobno raz
pravljali o vseh problemih kine
matografije, ki so bili obravna
vani na konferenci. Najdalje so 
Tazpravljali o najbolj občutljivi 
točki, to je o osamosvojitvi vseh 
kinematografov, ki bi morala biti 

po zakonu — izvedena do 
26. julija 1956. Po proučitvi nave
denega zakona je bil odbor mne
nja, da v mariborskem okraju 
95% vseh kinematografov za 
osamosvojitev nima pogojev, saj 
26 sedaj pretežna večina le-teh 
Posluje z izgubami. Poleg tega je 
težava za registracijo tudi v tem, 
ker to niso samostojna podjetja,

grafije predvsem iz komercialnih 
vidikov in da je samo zaradi 
takšnih nazorov lahko dal tovariš 
Fras tako neodgovorno izjavo, 
češ da bodo morali v maribor
skem okraju nekaj kinematogra
fov iz razumljivih razlogov za
preti.

Prepričani smo, da ne bomo 
na Slovenskem zaprli nobenega 
kinematografa, marveč da bomo 
odpirali vedno nove in nove. Ra
zumljivo je, da bodo v manjših 
krajih doživljali ti kinematografi 
težave, da mogoče v začetku ne 
bodo donosni, dokler si ne bodo 
pridobili stalnega občinstva. Toda 
zaradi teh razlogov se veliki 
vzgojni moči filma ne bomo od
povedali. Reševanje teh težav je 
pravzaprav stvar komunalne 
skupnosti, ne pa okrajne trgovin
ske zbornice. Zmagovali jih bodo 
povsod z lastnimi silami in če 
jim trenutne razmere ne dovolju
jejo, da bi lahko zidali samostoj
ne kino dvorane, bomo .morali do 
nadaljnjega predvajati filme pač 
v tistih dvoranah, ki so v kraju 
na razpolago. In če krajevne či- 
nitelje ne motijo različne lastnin
ske pravice, zakaj je ta problem 
tako boleč za okrajno trgovinsko 
zbornico?

Močno krivična se nam zdi 
tudi izjava, da so kinematografi 
zlate jame za nekatera prosvetna 
društva. Trenutno nam niso po
znane razmere v mariborskem 
okraju, vemo pa, da imamo pri 
nas veliko prosvetnih društev, ki 
so se kot celota za dolga leta za
dolžila, da so lahko nabavila nov 
»Iskrin« kino projektor, nove stole 
in polepšala dvorane. Če pa imajo 
nekatera društva od predvajanja 
filmov zato, ker ne poslujejo 
kot poklicna podjetja, dohodke, 
je to po našem mnenju popolno
ma prav. Škodljivbi bilo, če bi 
te dohodke porabili za osebno 
okoriščanje. Če pa v katerem na
šem kraju prosvetno društvo ta
ko posluje, je prav, da o tem jav
no spregovorimo, nikakor pa ne, 
da to posplošujemo in mečemo 
blato na poslovanje prosvetnih 
društev, ki delujejo izključno na 
amaterski osnovi.

Prostor nam ne dopušča, da 
bi obširneje spregovorili o vseh 
teh problemih. Vinko Trinkaus

trgovinski zbornici v Mariboru ; boru razvoj slovenske kinemato- 
tovarišem Avgustom Frasom. Ne 
bomo obnavljali celotnega članka, 
vzeli bomo le glavne misli, ki se 
nam ne zde najbolj tehtne.
» .. Na ostalem področju našega 
okraja izven Maribora je vladalo 
zadnje čase kaj ,divje' stanje.
Razna kulturno-umetniška dru
štva so imela kinematografe kot 
zlate jame za kritje svojih potreb, 
tu pa so še kmetijske zadruge, ki 
so tudi dokaj svojstverib uprav
ljale svoje kinematografe. Sedaj 
bodo začela poslovati podjetja s 
samostojnimi osnovnimi sredstvi, 
ki pa jih za sedaj še nimajo. Tako 
je pogosto lastnik dvorane TVD 
Partizan, aparature last kmetij
ske zadruge, kinematograf kot ce
loto pa upravlja kultumoumetni- 
ško društvo. Razumljivo je, da 
bodo morali ponekod na našem 
podeželju v mariborskem okraju 
kinematografe iz razumljivih raz
logov zapreti.*

Prva pomanjkljivost te ihte se 
nam zdi v tem, da v mariborskem 
okraju napačno, enostransko tol
mačijo zakon. V 58. členu zakona 
o filmu, Uradni list LFRJ št. 17 
z dne 18. aprila 1956, beremo:
»S predvajanjem filma se smejo 
ukvarjati podjetja, ki jim je to 
poslovni predmet.« Torej s tem še 
ni rečeno, da moramo vse kine
matografe spremeniti v samostoj
na podjetja. V drugem odstavku 
58. člena pa beremo: »Državni
organi, zavodi, gospodarske or
ganizacije iz prejšnjega odstavka 
ter družbene organizacije in klubi 
smejo predvajati druge filme za 
svoje delavce in uslužbence oz. 
za sv^je člane. Sekretariat Zvez
nega izvršnega sveta, ki je pri
stojen za prosveto in kulturo, 
določi s potrditvijo Zveznega iz
vršnega sveta, ob katerih pogojih 
lahko posamezni zavodi in druž
bene organizacije predvajajo fil
me tudi za druge.« Ta odstavek 
razumemo tako, da se lahko v 
vsakem manjšem kraju, kjer iz 
objektivnih razlogov ni pogojev, 
da bj kinematograf posloval kot 
samostojno gospodarsko podjetje 
— združijo razne družbene orga
nizacije in ustanove kinematograf 
kot svoj klub in potem predvaja
jo filme za svoje člane.

Takšno tolmačenje se nam zdi 
tudi edino pravilno, kajti če so 
že doslej nekateri kinematografi 
poslovali z izgubo, kakšna izguba 
bi nastala šele takrat, če bi te 
kinematografe spremenili v sa
mostojna podjetja. Za vsa uprav
ljanja podeželskih kinematogra
fov dobivajo upravniki, blagajni
čarke, kino operaterji, le skromne 
honorarje. Kljub temu pa lahko I O delu in uspehih Svobode o | šteje 36 članov in ki ga vodi to- 
__,__ V.-*!® ve^lna_ teh kine- | Kidričevem zelo redko prodre I variš Branko Rajšter, nismo brali

5. V tretjem in drugem tisočletju pr. n. e. se je v vzhodnem 
delu Sredozemskega morja razvijala plodna pragrška kultura. 
Delimo jo v starejšo kretsko in mlajšno mikensko. Cvetela 
je istočasno z egipčansko, vendar se od nje, ker je nastajala 
v povsem različni družbeni sredini, po svojem karakterju in 
duhu popolnoma razlikuje. Kretska umetnost ni služila 
niti bogovom niti vladarjem. Prav tako arhitektura. Ta je 
bila namenjena kot kolektivno prebivališče celotnemu ple
menu, ki je, zaščiteno od morja, uživalo svoje življenje enako
pravno in kolektivno obdelovalo zemljo. Na Kreti so našli 
ostanke mogočnih prostranih palač v Knososu in Festosu, ki 
se po obliki in številu prostorov popolnoma razlikujejo od 
vseh ostalih zgradb starega veka. V tej palači je bilo zdru
ženo vse, kar navadno najdemo v večjih naseljih: od pre
bivališč za ljudi, gledališč, shramb za hrano, rokodelskih 
delavnic do kopalnic, stranišč, kanalizacije, vodovodov itd. 
Krečani so bili pomorščaki. Ta ozka povezanost z morjem 
se kaže v vsej njihovi umetnosti: stene, keramiko, posodo ter 
najrazličnejše predmete so krasili z motivi iz morskega in 
rastlinskega življenja (alge, polipi, korale, cvetlice itd.). Vsa 
njihova umetnost ima značaj rafiniranega in visoko razvi
tega okusa, kakor tudi običajnega smisla za ljubkost in obliko.

ZAPISKI O DELU SVOBODE V KIDRIČEVEM

OBLJ UBO BODO IZPOLNILI
matografov dobro poslovala in da 
so odbori, ki jih imajo, v večini 
kinematografov pravzaprav obli
ke družbenega upravljanja. In za
kaj bi potem takšne kinemato
grafe spreminjali v samostojna 
podjetja, kjer bi bili obsojeni na 
propad, pod sedanjimi pogoji pa 
izvršujejo pomembno kulturno 
delo.

Zdi se nam, da ocenjuje okraj
na trgovinska zbornica v Mari-

glas o našo javnost. Društvo je 
še mlado; nima, kot pravimo, 
>tradicij< in tudi o svojih uspe
hih ne govorijo radi, kar seveda 
ni prav. Če pa pogledamo nji
hovo prizadevnost in upošteva
mo razmere, v katerih društvo 
deluje, potem moramo priznati, 
da z gotovimi koraki utira pot 
med najboljša delavska prosvet
na društva o Sloveniji.

O moškem pevskem zboru, ki

skoraj nobenih ocen. Vendar pa 
je ta zbor o letošnjem letu zelo 
uspelo nastopal v Ormožu, Ru
šan in Kidričevem ter žel za 
svoje izvajanje priznanje poslu
šalcev. V sestavu moškega pev
skega zbora deluje tudi oktet, ki 
ima samostojne redne vaje in 
nastopa skupno s pevskim zbo
rom.

Godba na pihala, ki je ne
davno zaradi pomanjkanja god-

RAZGEBANA DEJAVNOST PROSVETNIH DRUŠTEV

Potrebna je pomoč
Iz lastnih sredstev. Preveliko var
čevanje tu ni umestno. Vsaka 
stvar zahteva svoje, tako tudi 
kultura.

Komercialnost v kulturi se v 
svoji končni stopnji vedno izrodipopolni, na Zavodu za zaščito ma- . - .

lih avtorskih pravic celo menijo re.e l9ralske družine, ki ne bi še bolj razgibali naše igralstvo v plehkost, senzacionalnost, obe
da H podatki kažejo komaj pet- uPnzore na vsaj ene dram- in novi tisoči požrtvovalnih ama- šenjaški humor, sentimentalnost 
deset odstotkov resnične dejavno- ^ Predstave- In če k temu do- terjev bi se ob temeljitem štu- in primitivizem. Strinjamo pa se 
sti igralskih družin. Zelja, da bi se ™nerOe Zavoda za za- diju del vzgajali, plemenitili. Res z mnenjem tistih, ki odtegujejo
se o tem prepričal in da bi v • 10 .7™. avtorskih pravic, da je, da bi bila kvaliteta predstav pomoč redkim prosvetnim dru- 
skopih potezah prikazali vso raz- }e ™1°™diran}h najmanj petdeset v povprečju nižja od predstave štvom, kjer porabijo dobršen del 
noliko dejavnost prosvetnih dru- - °V i£,er’ potem dobimo manjšega poklicnega gledališča, dohodkov člani za svoje osebne
štev, nas je napotila na Zavod za p. . *° iger- Dodajmo pre- toda sprostili bi soustvarjalnost potrebe, krivdo pa vale na druge 
statistiko in evidenco, ki nam je mieTl Se ™lmani dve ponovitvi, številnih igralcev, občanov in stvari. Toda to so redke skupine 
rade volje postregel z nekaterimi y . 0 * gledalci, pa lahko obenem zagotovili kvalitetno rast in društva. Zdi se nam, da bi bilo 
zelo zanimivimi podatki Dejav- ™‘xrJie ves” zaključimo, da si je našega igralstva. mogoče tudi v času gospodarskega
nost prosvetnih društev postaja ogledal° najmanj 900.000 Prav zaradi teh ugotovitgv se varčevanja marsikje drugje pri-
z leta v leto bolj razgibana in * nam vsiljuje dvoje vprašanj. Ali hraniti potrebna sredstva. Kul-
zato ne bo odveč, če se v tem se- Igralske družine imajo širok je smiselno, tako z gospodarske- turne dobrine pa postajajo iz dne-
stavku zaustavimo ob nekaterih krog gledalcev, ki iz leta v leto 9a kakor tudi s kulturnega gle- V. ^an z}vioendska potreba dr- 
stevilkah in skušamo ugotoviti narašča. Prav zato nas skrbi dišča, pri nas še ustanavljati po- zavllan°v m vsakršno odtegova- 
delež, ki ga prispevajo h kulturni premajhna prizadetost nekaterih klicna gledališča? Ali ni to za le-teh se nam bo bridko ma- 
vzgoji našega naroda prosvetna igralskih družin, ki se ne zave- tako majhen narod preobčutno šce7^Ll?: ?•
društva. dajo svoje odgovornosti pri vzgoji gospodarsko breme, rezultati pa, ,. * v" sm7°. nfhaj objek-

Za začetek svet neko o xn zabavi gledalcev. Bilo bi pa ki jih takšni nedonošenčki daje- tivmh\ezav, kiponašem mnenju
nevovolnih številk V Sloveniti krivično, če bi vso krivdo zvalili jo, premajhni, da bi upravičili marstK^e zavirajo, otežkočajo 
Zamo 714 prosvetnih društvi na režiser^ in pralce, kajti po- podporo skupnosti. Vendar takšne ^rmalno rast slovenskega igral- 
2426 odseki Od teaa je 177 izn GOSto 80 vzroki za takšno izbiro težnje še niso zamrle. Najbolj s}v?.' v letlh P° osvoboditvi
braževaZih 668 dramskih 700 in Premajhno kritičnost tudi iz- vidne želje po rojstvu takšnega ?°ž,tvel° Pomemben razvoj. Ste- 
pevskih 112 folklornih 107 ’ mla ven n3ifl> marsikdaj jim gospodar- nedonošenčka kažejo zdaj v Novi podatki nam nudijo le
dZsklh m lutkovnih m ProI jenje prekuje, da začno študirati Gorici pa še v marsikaterem Skr0™™ \° de^avn0:
svetna 'društva sn vrirediln 42 fi dela: ki P^^ojo skromen večjem središču na Slovenskem. stl' pJl^tnej5a kot naštevanje je 
tečajev z 11 405 obiskovalci in d?hiček, ali pa takšna, s katerim Upravičeno se vprašujemo — za- zc^est> ^ imamo v vsaki večji 
8662 prireditev ki <?? jih te oale nimaj° preveliko izgubo. Veliko- kaj? In drugo — ali nimamo v ^venski vasi igralsko družino,
dalo 1 900 000 jpikrat je ba° že 2 računi dokazano, Sloveniji že eno ali dve takšni sk“PlTto ljudi, ki z velikim vese-
so ljudske v ve^ki večini društev kljub gledališči preveč? Njihove pred- P°sre^ujejo svoje znanje
vVdnlnni ri j2,* P?redlle 1190 izredni prizadevnosti igralcev, ki stave se le premalo razlikujejo od fledalcem. In zakaj ne bi tem
vnihni j številke nam vsa mogoča dela opravijo sami, uspelih predstav najboljših ama- olajšali njihovih priza
frrVrfi- TZ°Tn0 0 ni mogoče delovati po gospodar- terskih gledališč. In zakaj potem de™nj, saj v večini primerov ne
Zv LPnJZZ^alTSV7-°°?-Čla' skem računu, da potrebujejo za profesionalizem, če lahko z izdat- ^htevajo več kot najnujnejše, 
vran in in in k ki se svojQ dejavnost podporo skup- nejšo pomočjo dosežemo veliko . V naslednjem sestavku se
vzgajajo in ob sebi izobražujejo nostl večje uspehe z amaterji? b°mo pogovorili o naših knjižni-
množico državljanov. ... . . .... ... cab> ki so v tako kritičnem sta-

. .. . . Majhno poklicno gledališče po- Kultura nekega naroda ni iz- n ju. da nuino ter in in večin m.
, teJe. Podatke navežemo trebuje na leto najmanj deset ražena samo v najvišjih stvarit- moč skupnosti Podatki ki smo 

tern ifhZZ3a ^^ja, po- milijonov dinarjev podpor, da vah umetnikov, marveč se zrcali Hh zbraU doLzuMo da ie ?es 
... ugotovimo, da so lahko uresniči svoj program. S v celotni ravni naroda. Prav zato .Jerami čas rta y micnnsUm-

Zč\ntZZa?0t0V0 r pripravilo žin zlahka naštudiralo tri sto kva- v nekaterih krajih odrekli pomoč gotovimo knjižnicam minlmaZ 
ZlZLZJll Utetnihpred^kibisijihogle- prosvetnim društvom, da se mo- ffiTe? kZlZTbijZZrlZ
vemo, da so na Slovenskem zelo dalo najmanj 120.000 ljudi. S tem rajo društva zdrževati predvsem razvoj.' za svoj

-vim-

benikov prenehala z delom, je 
začela pod vodstvom tovariša 
Franca Visterja ponovno nasto
pati. Posebno razveseljivo je, da 
je večina godbenikov mladih, 
kar daje godbi najlepše zagoto
vilo, da bo lahko v svoji kvali
tetni rasti še znatno napredovala.

Počasi, a vztrajno si pridobi
va vedno večji krog izposojeval
cev knjižnica, ki šteje preko 1500 
zvezkov. Poleg knjižnice je dru
štvo uredilo tudi klubski prostor, 
ki je d sak večer odprt za člane 
prosvetnega društva. V tem klu
bu lahko člani poslušajo radio, 
igrajo šah ali pa prebirajo čas
nike in revije. Poleg tega pa 
člani v klubu razpravljajo o 
raznih vprašanjih njihovega pro
svetnega društva, kakor tudi o 
tovarni in delavskem upravlja
nju.

Posebno marljiva pa je lut
kovna sekcija. Skoraj ne mine 
nedelja, da ne bi lutkarji razve
seljevali pionirje s svojimi igri
cami. Doslej so naštudirali Rdečo 
kapico, Sneguljčico, Čarobni klo
buk, Tinčka in Tončka in Zogi- 
co-Nogico. Trenutno pripravljajo 
igrico s petjem in glasbo, s ka
tero bodo prijetno presenetili 
svoje najmlajše obiskovalce. — 
Dramska sekcija sicer ni tako 
marljiva, vendar se z vztrajno 
voljo prebija preko začetnih te
žav. Trenutno pripravljajo ko
medijo John ljubi Mery.

Vse sekcije društva pa se vneto 
pripravljajo za jesensko slavje, ko 
bodo razvili društveni prapor. Ta 
prapor bodo razvili ob peti oblet
nici ustanovitve društva in tako 
dokazali, da delavsko prosvetno 
društvo Svoboda iz Kidričevega 
vestno izpolnjuje obljube, sprejete 
na ustanovnem občnem zboru.

Paberki
V počastitev dvestoletnice rojstva ve

likega skladatelja Wolfganga Amadeusa 
Mozarta je bil v Vidmu pri Krškem 
4. junija koncert orkestra »Viktor Par
ma«, ki je pod ^ veščim vodstvom dirigi- 
genta Jožeta Fajfarja igral v prvem delu 
Mozartove skladbe, v drugem delu pa 
skladbe drugih skladateljev. Na koncer
tu te sodelovala tudi prvakinja sara
jevske opere Vanda Zistler. Zapela je 
arijo Suzane iz opere »Figarova svatba«, 
kraljico noči iz »Čarobne piščali«, na
dalje »Traviato«, »Madam Butterfly« itd.
S svojim petjem je navdušila poslušalce, 
ki so jo nagradili z burnim ploskanjem.

Gledališče Svobode Šempeter je dne 
14. junija ob 20. uri uprizorilo »Dobrega 
vojaka Švejka«, ki bo zadnja premiera 
v letošnji sezoni.
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enotnosti. Naloga nas vseh je, da pri
spevamo svoj delež za združitev sociali
stičnih sil,«

DESETI KONGRES TRŽAŠKIH SOCIALNIH DEMOKRATOV

ZA SOCIALISTIČNO ENOTNOST
Tržaška federacija italijanske socialnodemokratske stranke se 

zavzema za združitev vseh socialističnih sil v Trstu in Italiji
V soboto in nedeljo je bil v Trstu de- ; predložene predsedstvu kongresa, se 

seti kongres tržaške federacije italijan- izraža zahteva po socialistični enotno- 
ske socialnodemokratske stranke, na ka- sti . . . Dosedanji izvršni odbor je že 
terem so z veliko večino glasov odobrili I dokazal, da hoče socialistično enotnost, 
resolucijo, ki zahteva, naj iz tržaškega Menimo, da je sedaj odprta pot tej 
občinskega odbora izključijo desničar- enotnosti. Naloga nas vseh je, da 
ske liberalce in sprejmejo vanj Nenni- 
jeve socialiste ter voditelje gibanja »Uni- 
ta Popolare<. Če bo -demokrščanska 
stranka odklonila to zahtevo in bo za
radi tega prišlo do imenovanja prefek- 
turnega komisarja, bo vodstvo socialno
demokratske stranke pred novimi volit 
vami pomagalo ustvariti široko sociali 
stično fronto, v kateri bi bili razen so
cialnih demokratov tudi Nennijevi soci
alisti in druga socialna gibanja na trža
škem področju. Tržaški socialni demo
krati nadalje zahtevajo ustanovitev svo
bodne cone, pokrajinsko avtonomijo, po
večanje trgovine, obrambo manjšinskih 
pravic in ratifikacijo Londonskega spo
razuma.

Na kongresu je tajnik tržaške fede
racije italijanskih socialnih demokratov 
profesor Lonza med drugim dejal: >Mi 
smo šli na volitve kot stranka, ki no
če več biti vezana na štiristrankarsko 
koalicijo. Mnenja smo, da se mora do
seči socialistična enotnost v občinskih 
upravah in v drugih javnih ustanovah.
Mi priznavamo Nenniju in njegovim so
delavcem, da delajo vse, kar je v nji
hovih močeh za združitev socialističnih 
sil. V vseh resolucijah, ki so bile

»EDEN NAJVAŽNEJŠIH 
DOGODKOV«

Paietta o odnosih med Komuni
stično partijo Italije in Zvezo 
t komunistov Jugoslavije

Član sekretariata Komunistične par- 
ti je Italije tovariS Paietta je na ne
davnem zasedanju Centralnega komite
ja KPI izjavil, da je eden najvažnejših 
dogodkov novejšega obdobja vzpostavi
tev tesnih zvez med socialistično Jugo
slavijo in ostalimi socialističnimi de
želami. j

»Komunistična partija Italije je 
srečna«, je dejal Paietta, >ker lahko 
izjavi, da so bili po potovanju Togli
attija v Beograd in po njegovih razgo
vorih z voditelji Zveze komunistov Ju
goslavije vzpostavljeni bratski odnosi 
med obema partijama in da so italijan
ski komunisti prispevali vse za odpra
vo razcepa, ki je oslabil mednarodno 
delavsko gibanje.«

OBSEDNO STANJE 
V GVATEMALI

Preteklo soboto opolnoči ie guaie- 
malska vlada uvedla v vsej deželi ob
sedno stanje^ in omejila državljanske 
pravice. Poročajo, da je to odgovor na 
velike študentske demonstracije in ne
mire, ki so v preteklem tednu ogrozili 
obstoj Armasove diktature, študenti so 
demonstrirali proti vladi zaradi nasilja 
na univerzah in tudi zaradi splošne 
vladne politike, ki ni nič drugega, kot 
diktatura skrajne reakcije.

REZULTATI REFERENDUMA V EGIPTU

Egipt je izbral Nasera
predsednika

je „
ntal Abdel Naser dobil 5,496.965

Pri referendumu 
egiptovske republike

predsed 
asednik Ga- 
)6.965 glasov 

ali 99,9 odstotkov vseh oddanih glasov. 
Za novo ustavo je glasovalo 5,488.225 vo
livcev ali 99.8 odstotkov. Egipt je torej 
enoglasno oddal priznanje »duši revolu-

Skoraj vsi volivci (99.8 %) so glasovali za predsednika Nasera. — 
Ljudstvo je potrdilo ustavo revolucionarnega Egipta. — »Naš cilj 
je zadružno-socialistična družba,« je dejal predsednik Naser. — 

Čestitka tovariša Tita
cije, polkovniku Naseru, in potrdil no- in proti vmešavanju v notranje zadeve 
vo revolucionarno ustavo, ki zagotavlja ; drugih držav.

stranski 1 Pričakujejo, da bo predsednik Naser

Prvi predsednik egiptovske republike Gamal Abdel Naser se je že 
uveljavil kot ugleden državnik, odločen pobornik politike aktivne 
koeksistence in svobodnega razvoja slehernega naroda. Tovariš 
Tito ga je lani, med obiskom v Egiptu, povabil, naj obišče Jugo
slavijo. V kratkem ga bomo lahko prisrčno pozdravili v naši sredi.

Naser in Nehru.

VV rooiumuiiauiu unioiu, «vi Mjjtnavi,
tej mladi republiki ob Nilu vsestrans: 
razvoj v korist egiptovskega ljudstva.

Po razglasitvi rezultatov referendu
ma se je pred poslopjem predsedništva 
zbrala velika množica ljudstva in po
zdravila predsednika republike. Naser 
je ob tej priložnosti poudaril, da bodo 
Egipčani vedno čuvali svojo svobodo in 
neodvisnost in da Se bo Še nadalje tru
dil za vzpostavitev socialne pravičnosti 
v deželi.

Z nedeljskim referendumom se je 
končalo štiriletno obdobje vladavine Re
volucionarnega sveta in začelo novo ob
dobje v zgodovini Egipta, obdobje vedno 
večjega sodelovanja množic pri uprav
ljanju dežele. »Začenja se novo obdob
je v naši zgodovini«, je pred nedavnim 
delal predsednik Naser, »in čaka nas 
delo, da popravimo zlo, ki ga je na
pravil okupacijski režim«.

V intervjuju, ki ga je v začetku 
preteklega tedna, ob Dnevu neodvisno
sti Egipta, objavil časopis, »Al Gumhu- 
ria«, je Naser dejal: »Želim, da bi mo
ja država prevzela obliko zadružno-so- 
cialistične družbe. Moja želja je tudi, 
da bi se osvobodili slehernega egoistič
nega individualizma, da bi se vsak od 
nas posvetil delu za skupnost. Na ta 
način in samo na ta način bomo lahko 
izvršili gospodarsko in socialno obnovo 
dežele.« V intervjuju, ki ga je objavil 
»Al šaab< pa je Naser poudaril, da bo 
Egipt tudi v bodoče »nevtralen v sporu 
med Vzhodom in Zahodom« in da se bo 
še nadalje bojeval proti imperializmu, 
atomskim bombam, rasni diskriminaciji

ZAHODNONEMŠKI SOCIALNI DEMOKRATI PRED SVOJIM KONGRESOM

UPORNIKI IZ FRANKFURTA
Od 10. do 14. julija bo v Miinchenu 

kongres zahodnonemške socialnodemo
kratske stranke. Spočetka je prevlado^ 
valo mišljenje, da bodo nemški socialni 
demokrati ponovili na tem kongresu 
svoja stara in dobro znana gesla ter 
da zato ne bo kdo ve kako pomemben 
dogodek v delavskem gibanju Zahodne 
Nemčije. Zadnje dni pa se vedno bolj 
krepi prepričanje, da miinchenski kon
gres le ne bo tako nepomemben dogo
dek. Zgodilo se je nekaj, kar mnogi 
niso pričakovali, številne osnovne or
ganizacije socialnodemokratske stranke 
objavljajo resolucije, v katerih zahte
vajo korenite spremembe sedanje stran
kine politike. Takšnih resolucij je že 
94. Največ jih je iz Frankfurta.

Frankfurtski socialni demokrati go
vore v svojih resolucijah o štirih glav
nih problemih današnje Nemčije

Spopad med stavkajočimi kovinarji in policijo na ulicah Miinchena, 
kjer bo od 10. do 14. julija kongres zahodnonemških socialnih

demokratov

I. Združitev Nemčije. V resolucijah 
socialhih demokratov iz Frankfurta je 
rečeno, naj se socialnodemokratsko vod
stvo v bodoče resneje zavzame za zdru
žitev dežele. V slučaju potrebe naj po
zdravi tudi razgovore z vzhodnonemšKi
rni državniki, »ne glede na to, če takš
ne razgovore iz čisto formalnih raz
logov ocenimo kot priznanje vzhodno
nemškega sistema ali ne«. Socialno de
mokratsko vodstvo je doslej odklanjalo 
politične razgovore z vzhodnonemškimi 
voditelji in dovoljevalo le »tehnične 
stike«.

II. Oborožitev. Frankfurtski social
ni demokrati odklanjajo sleherno obo
rožitev in sleherno armado (obvezno 
ali profesionalno) dokler bo Nemčija, 
razdvojena, in zahtevajo, naj socialno
demokratska stranka najprej prisili 
vlado, da odgodi oborožitev, po parla
mentarnih volitvah pa oborožitev pre
preči. Po njihovem mnenjn bi morali 
v bojn proti oborožitvi uporabiti >vše 
možne parlamentarne in izvenparlamen- 
tarne ukrepe«. Milijarde, namenjene 
vojski pa bi porabili tako, da bi »spo
sobne učenjake, zdravnike, inženirje in 
tehnike poslali v kraje, kjer so po
trebni«. Socialnodemokratsko vodstvo se 
je doslej izogibalo vsaki izvenparla- 
mentarni akciii. Nekateri socialistični 
poslanci so celo prenehali nasprotovati 
oborožitvi, češ da je oborožitev nujna, 
ker jo zagovarja večina v parla
mentu.

III. Podružabljenje sredstev za pro
izvodnjo. V frankfurtskih resolucijah 
je rečeno, da zadnja konferenca social
nih demokratov, ki je bila pozimi v 
Kolnu, ni izpolnila pričakovanj. Vo
ditelji se premalo zavedajo, da je so
cialnodemokratska stranka zastopnik in
teresov delovnih ljudi. Naloga stranke 
ni. . varuje »svobodno konkurenco«
dobičkarjev. Trditev, da se gospodar
stvo, ki ga ogrožajo krize, lahko raz
bija na osnovi kapitalističnih
odnosov v proizvodnji, ustvarja nevar
ne iluzije. Nadalje je v resolucijah re
čeno, da je povečanje življenjske ravni 
delavcev v prvi vrsti odvisno od raz
delitve bogastva in ne od povečanja 
mezd. Vso bazično industrijo je treba 
podržaviti. Na konferenci v Kolnu o 
tem sploh niso govorili.

IV. Program stranke. Frankfurtski 
socialni demokrati pravijo, da po

manjkanje jasnih ciljev v programu 
stranke zelo škoduje njenemu ugledu 
v javnosti. Dogaja se, da člani odkla
njajo številne sklepe vodstva, medtem 
ko vodstvo obsoja akcije lokalnih or-
anizacij. »Le jasni cilji lahko prido- 

•oke kroge delavcev, ki <* 
besedi »socialna demokracija'

delavcev, ki danes
:ija' vidijo

samo velik vprašaj«.
To so glavni očitki in predlčgi 

frankfurtskih socialnih demokratov 
Njihova stališča so že pozdravile tndi 
nekatere druge lokalne organizacije. 
Priprave na kongres so postale bolj 
živahne, razprave bolj plodne. Na oder 
stopajo nove sile, ni pa še gotovo kakš
no vlogo bodo igrale na kongresu so
cialnih demokratov v Muncbenu.

zahteval od sedanje vlade, naj opravlja 
posle do parlamentarnih volitev, ki bodo 
oktobra letos. S temi volitvami bodo
egiptovski volivci izvolili svojo pivo 
skupščino, ki ne bo poznala strankar
skih spletk in podkupovanja. V njej bo 
550 poslancev.

Ob razglasitvi rezultatov referendu
ma je tovariš Tito poslal predsedniku 
egiptovske republike Gamalu Abdelu 
Nasera brzojavko, ki se glasi:

»Prosim Vas. sprejmite od jugoslo
vanske vlade in od mene najprisrčnej- 
še čestitke ob Vaši izvolitvi za predsed
nika egiptovske republike. V tej izvo
litvi vidijo naši naioeli potrditev poti v 
smeri izgradnje boljše bodočnosti, ki jo 
je Egipt ubral pod Vašim vodstvom, 
kakor tudi odločnost egiptovskega na
roda, da bo nadaljeval napore za vse
stranski razvoj, v dobro ljudstvo Egipta 
in svetovnega miru«.

Predsednik egiptovske republike Ga
mal Abdel Naser bo v kratkem obiskal 
našo državo.

Demonstracije brezposelnih
delavcev v Trstu

EKVADOR IN NJEGOVI PROBLEMI

KDO JE ZMAGAL?
Po volitvah za predsednika republike se je položaj v Ekvadoru 
še bolj zaostril, kajti stranke se nikakor ne morejo sporazumeti,

kdo je zmagal
V Ekvadoru je po predsedniških vo

litvah, ki so bile pred dnevi, še veliko 
bolj nemirno kot pred volitvami. Stran
ke so se sprle zaradi pomembnega vpra
šanja: Kdo je' zmagal?

Že pred volitvami so v Ekvadoru 
govorili, da bo poražena stranka naj
brž s silo skušala priti na oblast. Takš
ne namene so pripisovali konservativ
nim skupinam, ki od 1895 leta niso bile 
na oblasti. Pri volitvah pa so konser
vativci zmagali. Tako vsaj pravi urad
no sporočilo. Dobili so 185.335 glasov. 
Nacionalna demokratična fronta, v ka
teri so liberalci, socialisti in neodvisni, 
pa je po uradnih podatkih dobila 175.574 
glasov. Liberalci in socialisti trde, da 
so ti podatki lažni in da je njihov kan
didat dobil najmanj 4000 glasov več kot 
kandidat konservativcev. Razburjenje 
je precejšnje. Poraženi zahtevajo, naj 
jim volilna komisija dovoli vpogled v 
volilno gradivo, volilna komisija pa 
njihove zahteve vztrajno odklanja. Kon
servativci se že selijo v vladno palačo. 
Širijo se govorice o vstaji liberalcev

in socialistov. Policija je zaprla bivše- 
pomočnika obrambnega ministra,

fcasneje pa še obrambnega ministra in 
nekega liberalnega poslanca ter jih ob
tožila, da sp organizirali upor.

Zmago konservativnega predsedni
škega kandidata pripisujejo slabi vo
lilni taktiki liberalcev, ki so • dopustili, 
da so na njihovih listah kandidirali 
kar trije predsedniški kandidati. Zaradi 
tega je njihov najpomembnejši kandi
dat dobil manj glasov kot nasprotnik. 
Seveda, če jih je rps?

Socialisti in liberalci so prepričani, 
da bi vlada konservativcev omejila po
litične pravice v Ekvadoru. In zato, 
pravijo, ne bodo dovolili, da bi se kon
servativec vselil v predsedniško palačo.

Obisk v Romuniji
Obisk tovariša Tita in njegovih so

delavcev v Ljudski republiki Romu
niji je sicer trajal le tri dni, toda 
zato niso njegovi rezultati nič manjši 
in nič manj pomembni. Razgovori med 
jugoslovanskimi in romunskimi držav
niki so omogočili, da so se utrdili te
melji jugoslovansko-romunskega sode
lovanja in da so se povečale možno
sti za še tesnejše sodelovanje med Ju
goslavijo in Romunijo v bodočnosti.

Prisrčni sprejem ki ga je tovarišu 
Titu priredilo romunsko ljudstvo, do
kazuje, da romunski delovni ljudje in 
njihovi voditelji iskreno žele odpra
viti posledice preteklosti, in na istih 
načelih, na katerih temelje tndi od
nosi med Jugoslavijo in Sovjetsko zve
zo, zgraditi jugoslovnnsko-romunsko 
sodelovanje. Ni treba posebej pouda
riti, da so to tudi želje naših naro
dov in naših voditeljev.

Ljudska republika Romunija je ena 
izmed tistih držav, ki so v povojnih 
letih doživele velike spremembe in se 
uvrstile med gospodarsko močne iu 
napredne dežele.

Romunija je bogata dežela, pre
težno agrarna, ima pa tudi že močno 
razvito industrijo. Njena proizvodnja 
nafte zavzema drugo mesto v Evropi 
in sedmo mesto na svetu. Ima ogrom
ne zaloge premoga, železne rude, man- 

. gana, soli. boksita, zemeljskega plina, 
bogata ležišča barvnih kovin; znano 
je njeno gozdno bogastvo, zlasti pa še 
kmetijsko, ki v normalnem gospodar
skem letu pridela hrane za nekaj let.

V povojni dobi. posebno pa v ob
dobju prvega petletnega plana (od 
1950 do 1955), so romunski delovni 
ljudje spremenili svojo deželo iz 
agrarne v industrijsko-agrarno državo. 
Medtem ko je leta 1938 sodelovala ro
munska industrija v skupni proizvod
nji dežele s 55 odstotki, poljedelstvo 
pa s 65 odstotki, je leta 1955 nara
sel delež industrijske proizvodnje na 
63 odstotkov, kmetijske pa padel na 
37 odstotkov. Leta 1955 so v Romuniji 
proizvedli 2.9 krat več proizvodov kot 
1938. leta. To so pomembni uspehi, ki 
pa zaenkrat — zaradi neenakomerno
sti ▼ razvoju posameznih gospodarskih 
panog, zlasti zaradi zaostajanja kme
tijstva in industrije potrošnih dobrin
— še niso pomembno vplivali na dvig 
življenjske ravni romunskih delavcev.

V zadnjih letih, posebno po XX. 
kongresa sovjetskih komunistov, se ro
munski voditelji odločno zavzemajo za 
odpravo pomanjkljivosti iz preteklosti, 
krepe socialistično demokracijo in res
neje kot prej razmišljajo o ukrepih, 
s katerimi bi odpravili škodljivi biro
kratizem in zagotovili delovnim lju
dem večji vpliv v javnem in gospodar
skem življenju.

Obenem pa se romunski voditelji
— skupaj z jugoslovanskimi — iskre
no prizadevajo, da bi v jugoslovan- 
sko-romunskili odnosih odpravili škod
ljive posledice stalinistične protijugo
slovanske gonje.

Prve jngoslovansko-romunske stike 
smo navezali že 1953. leta. Tedaj so 
naši predstavniki sklenili z Romuni 
pogodbo o plovbi na Donavi in spora
zum o načinu preiskav ter ugotavlja
nja obmejnih incidentov. Leta 1954 smo 
sklenili sporazum o železniškem pro
meta in izmenjali ambasadorja. Leta 
1955 smo podpisali dva sporazuma o 
ureditvi razmer na jngoslovansko-ro- 
mTinski meji, številne gospodarske in 
kulturne sporazume ter sporazum o 
prometu. Gospodarsko sodelovanje je 
že obrodilo koristne sadove. Trgovin
ski sporazum za leto 1955. ki je pred
videval blagovno izmenjavo v vredno
sti 6 milijonov dolarjev, je bil izpol
njen, e decembra istega leta pa je bil 
sklenjen trgovinski sporazum za leto 
1956, ki predvideva blagovno izmenja
vo v vrednosti 12 milijonov dolarjev.

v Preteklo leto je romunska vlada 
začela tndi razveljavi jati škodljive na
silne nkrepe. naperjene proti jugoslo
vanski narodni manjšini. Obe strani 
sta razvili stike med različnimi orga
nizacijami. Izmenjali smo sindikalni 
delegaciji, Jugoslavijo so obiskali ro
munski novinarji. kmalu pa bo Romu
nijo obiskala jugoslovanska parlamen
tarna delegacija.

„ to pa je žele začetek, vendar 
začetek, ki vzbuja noanje. da bodo 
▼ kratkem rešena tndi drntra vpraša
nja v odnosih med Jngodavijo in Ro
munijo in da bomo v bodoče lahko 
tesno in prijateljsko sodelovali. Obisk 
tovariša Tita v Romuniji je veliko 
prispeval k tem n cilju.

Jugoslovansko- romunski razgovori 
pa so tndi pomemben mednarodni do
godek. ki bo pozitivno Vplival na od
nose med Jugoslavijo in vsemi vzhod
noevropskimi državami, koristil utrdit
vi miru in napredku socializma.

Glasilo sindikatov Slovenije izdaja Republiški svet Zveze sindikatov za Slovenijo. 
Odgovorni urednik France Boštjančič. Tisk Tiskarne »Ljudske pravice« v Ljub
ljani. Naslov uredništva in uprave Ljubljana, Čufarjeva ulica 1 — Dom sindi
kat0^ Telefon uredništva in uprave 32-031, uredništvo 32-538. uprava 30-046. 
Poštni predal 284. Račun pri Mestni hranilnici v Ljubljani 601-606-1-221. 
List izhaja vsak petek. Rokopisov ne vračamo. Mesečna naročnina 40 din, 
četrtletna 12o din, polletna 240 din, celoletna 480din; posamezna številka 10din
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DOKUMENTI PRIJATELJSTVA
Tovariš Tito je v dneh, ki jih je preživel v Sovjetski zvezi, 

prejel več tisoč pisem, v katerih sovjetski delavci, kolhozniki, izo
braženci, mladinci in mladinke, stari revolucionarji rin borci iz druge 
svetovne vojne pozdravljajo njegov obisk v Sovjetski zvezi in krepitev 
sovjetsko-jugoslovanskih prijateljskih odnosov. V pisir:L 1,1pismihsovjetsko-jugoslovanskih prijateljskih odno
ljudje spominjajo skupnih bojevin skupnih zmag v'preteklosti, obsoja
jo Malinovo protijugoslovansko klevetniško gonjo in se vesele, ker so 
odstranjene korenine zla in ker se krepi sovjetsko-jugoslovansko pri-
jateljstT,z' Pl--«- V; ;;l i:„j:. ±-------
membni

jokal. Leta 1944 so me mučili 
Nemci, pa nisem jokal. Toda 
moje solze je povzročilo veselje. 
Ponosen sem, ker sem se bojeval 
za osvoboditev Vaše junaške de
žele. Zelo Vas ljubim. Bodite 

sovjetski tako dobri in pridite v naše hiše, 
kot je to delal Lenin.«

sivo. Pisma, ki so jih sovjetski ljudje pisali tovarišu Titu, so po
membni dokumenti tega prijateljstva, ki se je ob nedavnem obisku naj
višjih jugoslovanskih državnikov v Sovjetski zvezi še bolj okrepilo.

Državne univerze »Vinjuskega«. 
»Srečni smo, ker Vas ponovno 
vidimo na ulicah našega glav
nega mesta. Veselimo se obnav
ljanja toplih prijateljskih odno-

V pismu, ki ga je tovarišu 
Titu poslal Kuznjecov Dimitri- 
jevič iz Arhangelska, član KP 
od leta 1918, je med drugim 
rečeno: »Živim v kraju, ki je 
1100 km oddaljena od Moskve. 
Dobil sem izredno izdajo časo
pisa z Vašo sliko. Od srca sem 
poljubil Vašo sliko ...«

Antonina Kričenko iz Kara- 
ganda piše: »Zahvaljujem se
Vam za Vaš odnos nasproti na
šemu narodu. Pred leti sem gle
dal film »V planinah Jugosla
vije« in bila sem navdušena 
nad junaštvom jugoslovanskih 
narodov in Vašim, tovariš Tito. 
Nekaj let kasneje sem čitala 
knjigo »Jugoslovanska tragedi
ja«, ki je name napravila stra
šen vtis. Po tem sem lahko 
rekla samo: Ne, ne, Tito ni tak... 
Brezmejno se Vam zahvaljujem, 
ker ste položili venec Vladimirju 
Iljiču Leninu. Vi ste izrazili 
moje misli in misli številnih me
ni podobnih ljudi.«

»Iz dna duše Vas pozdrav
ljam v našem glavnem mestu,« 
piše O. Posterjanina, docent

sov z Vami. Bodite prepričani, 
da smo Jugoslavijo ljubili bolj od 
ostalih narodov. Iskreno smo 
obžalovali nesporazume, ki so 
pred leti zatemnili odnose z 
Vami.« Nadalje se Posterjanina 
spominja Titovega obiska v 
Moskvi leta 1946 in pravi: »Spo
mine na to srečanje, na Vaše 
odkrito in junaško vedenje, na 
mlade Jugoslovane, ki so Vas 
spremljali, nikakor ne bi mogli 
primerjati s tistim, kar so kas
neje govorili Toda vse to ni 
moglo ugasniti simpatij do Ju
goslavije. Mi Vas ljubimo tako 
kot prej in želimo Vam veliko 
uspehov v Vašem življenju in 
v Vašem ustvarjalnem boju.«

Boris Andrejevič, ki se je v 
drugi svetovni vojni bojeval v 
Jugoslaviji, bil ranjen in zato 
oglušel, piše: »Dozorel človek 
sem. Imam 38 let, toda ko sem 
danes bral Vaš govor, sem za-

V pismu, ki ga je tovarišu 
Titn poslala M. Gerasimova, je 
med drugim rečeno: »Mi Her- 
cond zavidamo Moskovčanom, 
ker so Vas lahko sprejeli. Pre
pričana sem, da bi Vas povsod, 
kamorkoli bi prišli, pričakovali 
prijateljsko in veselo. Oprostite, 
ker Vam jemljem dragoceni čas, 
toda ne morem biti ravnodušna, 
ko poslušam besede o prijatelj
stvu in miru. Ne morem skriti 
veselja...«

»Hvala Vam za junaštvo in 
za sposobnost, s katero se borite 
za stvar delavskega razreda,« je
v svojem pismu napisal inženir 
Cadlin. »Sedaj je zrak očiščen 
smradu, in mi lahko spet vdi-smradn, m mi lahko spet vdi- pot 
hujemo čisti zrak.« Cadlin na- bili 
dalje trdi, da je obisk tovariša 
Tita zelo pomemben tudi za 
notranji razvoj Sovjetske zveze, 
ter izraža željo, da bi Tito 
obiskal čimveč krajev ter se 
razgovarjal s čimvečjim števi
lom ljudi.

Državljan M. L. Anasijevič 
piše: »Osebno nisem niti za tre
nutek verjel tistim prečudnim 
lažem in provokacijam sovraž
nikov naših narodov.« Potem 
pripoveduje, da se je med drugo 
svetovno vojno boril v Jugosla

viji, pozdravlja tovariša Tita in 
izraža prepričanje, da bo Jugo
slavija uresničila svoje velike 
ideale.

In partizanka s Krima: »Ni
sem noben junak, toda partizan
sko življenje poznam in zato s 
posebnim spoštovanjem gledam 
na ljudi, ki prostovoljno varu
jejo svojo domovino, njeno kul
turo in njen način življenja.«

Oficir sovjetske armade iz 
Turkestana: »Sprejmite tople in 
iskrene pozdrave in najboljše 
želje za Vaše skromno in lepo 
življenje od družine oficirja iz 
daljnega sončnega Turkestana. 
Ko smo čitali laži o Vas, nismo 
mogli kaj takega verjeti. Vaše 
delo dokazuje nekaj drugega. 
Bodite zdravi in dolgo živite na 
srečo vsega Vašega ljndstva.« 

Državljan Siritkin iz Jalte 
indarja, da se je s tovarišem 

Titom skupaj vojskoval in v 
istem polku tolkel Kolčakovce, 
totem pa pravi: »Naši uspehi bi 

—>ili lahko veliko večji, če ne bi 
bilo brezdušne birokracije in ne
delavnosti v aparatu.« Piše, da 
se strinja z izjavo tovariša Tita, 
da za spor v preteklosti niso 
krivi narodi obeh dežel.

M. B. Mihajlovič, komandant 
tankovskega odreda sovjetske 
armade, ki je sodeloval v boju 
za osvoboditev Zaječara, piše: 
»Vse naše ljudstvo z velikim za
dovoljstvom spremlja Vaš obisk 
prijateljstva .. .< Nato izraža 
željo, da bi se jugoslovansko- 
sovjetski razgovori uspešno kon-

??

čali in da bi tovariš Tito živel 
še mnogo let, ter pravi: »Ničesar 
ni v obdobju vojne tako globoko 
ostalo v mojem spominu kot 
iskreno prijateljstvo Vaših ljudi 
do nas. Odnosi do nas so bili 
več kot bratski. Ko so to prija
teljstvo hoteli uničiti, so nam 
borcem srca trepetala od bolečin. 
Nismo hoteli verjeti vsega tiste
ga, kajti bilo je višek neumno
sti,« Mihajlovič vabi tovariša 
Tita, naj obišče Gorki, in po
udarja: »Prišli bi in Vas po
zdravili, ne zaradi dolžnega spo
štovanja, ampak iz duše, iz 
srca.«

Seržant Tihonov, eden od pe
tih sovjetskih oficirjev, ki so jih 
leta 1942 osvobodili naši parti
zani, piše v svojem pismu, da 
nikoli ne bo pozabil trnjeve 
poti Jugoslavije in Sovjetske 
zveze med drugo svetovno vojno. 
»Vaš obisk v Sovjetski zvezi so 
sovjetski ljudje pričakali z ve
likim veseljem, kot obisk prija
teljstva in bratskega sodelova
nja.«

»Žal mi je, ker Vas ne bom 
mogel videti,« piše B. Aleksan
der Borozanja. »Mrak, ki je pa
del na sovjetsko-jugoslovanske 
odnose, ste Vi, tovariš Tito, 
skupaj z našim današnjim sov
jetskim vodstvom, zamenjali s 
svetlo potjo prijateljstva in sreče 
za naše narode.«

V pismu Petra Boškoviča iz 
Majkopa je med drugim rečeno: 
»Vsi, ki živimo na sončnem Ku- 
banu, iz globine ruskega srca

pozdravljamo Vas in Vaš prihod 
v Sovjetsko zvezo. Vsi sovjetski 
ljudje so brezmejno veseli nor
malizacije naših odnosov. Vi ste, 
dragi in ljubljeni tovariš Tito, 
učenec Leninov in ugledni vodi
telj mednarodnega delavskega 
gibanja.«

Ob koncu naj omenim še dva 
pisma, značilna za vzdušje pri
jateljstva, ki se je tako močno 
pokazalo ob obisku tovariša Tita 
v Sovjetski zvezi. Mira Kuznje- 
cova piše: »Poklanjam Vam za 
spomin mojo najljubšo stvar. 
Nosite jo — to malo zvezdico iz 
uralskega granita — znamenje 
komunizma, prijateljstva med 
narodi in bratstva delavcev.«

Inženir Kornipejev, komunist 
od leta 1917, pa pravi: »Želim 
povedati Vam, pri nas, starih 
komunistih, niso nikoli zginili 
ali se spremenili občutki iskre
nega spoštovanja in bratske lju
bezni do Jugoslavije in Vas 
osebno. Mi nismo verjeli kleve
tam, naperjenim proti Vam in 
Vašim sodelavcem. Naš razum, 
naša srca niso hotela sprejeti 
tega. Po govoru Hruščeva na ■ 
20. kongresu smo doumeli, od 
koga je vso to prišlo.«

To je le nekaj pisem, ki so 
jih v minulih dneh pisali sovjet
ski ljudje tovarišu Titu, nekaj 
izrazov tistega velikega navdu
šenja, topline in prijateljstva, s 
katerim je sovjetsko ljudstvo 
pozdravilo jugoslovanske držav
nike.
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